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SVOBODA IN DELO

Pred kratkim smo praznovali dva po
membna praznika, ki sta vsak po svoje vedno aktualna in 
polna politične, civilne in socialne vsebine. Prvi je 25. a- 
pril, k i je za Italijo simbol osvoboditve izpod fašizma, 
drugi pa 1. maj, mednarodni praznik dela. Oba gotovo 
zaslužita, da se ob njiju vsaj bežno pomudimo.

Svobode bi napil se kot medice - tako je poetično za
pisal France Balantič, ki je med vojno v Gonarsu sam ži
vo občutil nesvobodo in nato "v ognju groze" vzplame
nel. Res, človek je dejansko eksistencialno navezan na 
svobodo in je morda, kot je rekel Jean-Paul Sartre, obso
jen na svobodo. Zato jo tudi v svoji zgodovini stalno išče 
in pričakuje, se zanjo bori, trpi in umira. In gotovo je prav 
20. stoletje tisto, v katerem je tako od blizu, tako inten
zivno in na lastni koži človeštvo okusilo nesvobodo ozi
roma sužnost. Ta ni bila samo v antiki in je še kje danes v 
kaki arabski fevdalni državi, bila je in tako kruta ter pekoča 
v samem srcu Evrope sredi prejšnjega stoletja. Fašizem, 
nacizem, nato komunizem - vse te totalitarne ideologije 
in iz njih izšle diktature so vklenile milijone in milijone 
ljudi, obenem pa tudi skoraj uničile cele narodne in ver
ske skupnosti. Vse to imamo pred očmi tudi Slovenci in 
še posebno primorski Slovenci, ki smo sami v dobi fašisti
čnega preganjanja in uničevanja vsega slovenskega plača
li svoj visoki krvni davek. In prav na letošnji 25. april je 
predsednik poslanske zbornice Luciano Violante dejal, 
da ne smemo pozabiti tudi slovenskih in hrvaških ljudi, 
k i so umrli v italijanskih uničevalnih taboriščih. Res po
membne besede tretjega moža republike Italije!

Tako smo lahko ponosni na svojo polpreteklo zgodo
vino in na vse naše žrtve in junake, može in žene, ki so žr
tvovali sami sebe za svobodo in domovino. Sedaj čakamo, 
da bo demokratična Italija, republika, ki je izšla iz vred
not odporniškega gibanja, le znala enkrat za vselej urediti 
naše manjšinsko vprašanje s pravičnim zaščitnim zakonom.

Pred dnevi je bil šej>raznik dela 1. maj, k i tudi zasluži 
vso našo pozornost. Ze leta oz. desetletja, zlasti od zad
nje vojne dalje, je namreč 1. maj zadobil univerzalni po
men kot simbol pravic delavcev in sploh spoštovanja člo
vekovega dostojanstva. V nekdanjih socialističnih državah 
so ga seveda zlorabljali v svoje ideološko-politične name
ne. Univerzalnejšo vlogo je ta praznik dobil, ko ga je pa
pež Pij X II. proglasil za praznik sv. Jožefa Delavca in s tem 
zaščitnika vseh delavnih ljudi. Sploh pa je Cerkev že z zna
no encikliko Rerum novamm  papeža Leona X III. ob kon
cu 19. stoletja odločno stopila v bran delavskega razreda 
in tako odvzela zlasti marksizmu monopol nad proleta
riatom iri vprašanjem dela sploh. Krščanski socialni nauk 
je nato dobil svoje ustrezno mesto v svetu. stran  2

ANDREJ BRATUŽ

A M A T O V A  V L A D A  D O B I LA Z A U P N I C O

DOVOLJ ČASA TUDI 
ZA ZAŠČITNI ZAKON

"Leta 1992 so okoliščine 
hotele, da je Giuliano Amato 
moral kot predsednik vlade 
pričeti z zdravljenjem javnih 
financ, če je hotel rešiti drža
vo pred bankrotom. Osem let 
kasneje se vrača v vodstvo 
vlade z odločno skromnejšo 
in vnaprej določeno nalogo: 
skušal naj bi rešiti umirajočo 
parlamentarno večino. Nalo
ga je sicer skromnejša, a jo  bo 
morda teže izpolnil kot leta 
1992."

Tako je v  milanskem dnev
niku Corriere della sera napi
sal znani uvodničar Angelo Pa- 
nebianco 26. aprila, to  je le 
dva dni pred glasovanjem o 
zaupnici novi vladi v poslan
ski zbornici. Za zaupnico A- 
matovi vladi je glasovalo 319 
poslancev, 298 jih je bilo pro
ti, pet pa se jih  je vzdržalo. Iz 
navedenih številk za zdaj ja
sno izhaja, da je  večina, ki jo  
je Panebianco označil za "u- 
mirajočo", pri še kar krepkem 
zdravju, saj je  številnejša od 
pričakovane ali napovedane. 
Glavni akter je tik  pred kon
cem parlamentarne razpra
ve moral čutiti, da se klima 
v zbornici spreminja v njegov 
prid, saj je  v repliki bil od lo
čno bolj prepričljiv in samo
zavestnejši kot v svojem pr
vem nastopu, ko si imel vtis, 
da poslušaš predavanje na u- 
niverzi. Medtem ko v nastop
nem govoru sploh ni izustil 
besede "oljka", je v repliki po
zival k oživitvi "duha oljke", 
zaradi česar ga nekateri že o- 
menjajo ne le kot politika, či
gar glavna naloga je, da vodi 
vlado do rednega konca legi- 
slature, ampak celo kot res
nega kandidata za ministrske
ga predsednika na državno
zborskih volitvah čez kakih 
deset mesecev.

Giuliano Amato ni ustregel 
želji in pozivu predsednika 
republike Ciampija, naj bi v 
novi vladi bilo znatno manjše

število m inistrov in državnih 
podtajnikov. Očitno je moral 
Amato ustreči apetitom posa
meznih strank in strančic le
vosredinskega prostora ozi
roma nastajajoče vladne ko
alicije. V primerjavi s prejšnjo 
vlado ima nova le enega m i
nistra manj, kar v bistvu velja

tudi za podtajnike. Popolno
ma jasni pa niso vzroki in raz
logi, zaradi katerih sta bila "žr
tvovana" dva znana in vpliv
na ministra DAlemove vlade. 
Gre za bivšega ministra za šol
stvo Berlinguerja in ministrico 
za zdravstvo Rosy Bindi, ki po
litično pripadata Levim demo-

VSI NA TRG 
SVETEGA ANTONA!

V soboto, 6. t.m ., bo  ob  7 7. uri na Trgu sv. Antona  v Tr
stu enotna slovenska manifestacija za naše pravice.

Krovni organizaciji Svet slovenskih organizacij in Sloven
ska ku lturno gospodarska zveza prirejata namreč to soboto 
ob 11. u ri z vsemi svojim i članicami, društvi in organizacija
m i ku lturno prireditev, h kateri je  m inu li teden uradno p ri
stopila tud i tržaška občinska uprava z županom  llly jem  na 
čelu. Pričakujejo, da bodo k javnem u kulturnem u zborova
nju pristopile  tud i druge občinske uprave iz Goriške in  Trža
ške. V pozivih, k i j ih  sredstvom obveščanja te dn i pošiljata 
krovni organizaciji Slovencev v Italiji, je  izrecno poudarjeno, 
da bo imela manifestacija izrazito ku ltu rn i značaj. Slovenci 
bom o s ku lturno prireditvijo  skušali tud i širšo italijansko jav
nost opozoriti na nevzdržno zavlačevanje italijanskega par
lamenta p ri sprejemanju zaščitnega zakona za našo narod
no skupnost.

Organizatorji sporočajo, da se bo osrednji del javnega 
zborovanja, ria katerem bo prišla do izraza predvsem p o 
treba p o  sožitju, priče l ob 11.30, ko bo spregovoril tržaški 
župan in predstavniki obeh slovenskih krovnih organizacij. 
Sledil bo ku ltu rn i program, k i ga bodo sooblikovali sloven
ski pevski zbori, godbe, gledališka igralka in igralec, k i bo
sta v slovenskem in italijanskem je z iku  prebirala pesm i Um- 
berta Sabe in Srečka Kosovela. Ze ob  7 7. uri pa bodo pričeli 
s svojim i nastopi zbori, plesne skupine in razni ansambli. 
Slavnost se bo začela s Prešernovo Zdravljico in zaključila z 
evropsko him no.

Organizatorji opozarjajo, da je  potrebna čim  bo lj števil
na udeležba Slovencev na javnem shodu, še posebno naj se 
zagotovo udeležijo javnega kulturnega protesta na Trgu sv. 
Antona slovenski šolarji, d ijaki in študentje. Skupaj bom o  
opozorili italijansko javnost na res nevzdržno stanje, ko že 
petdeset le t zaman čakamo na zakonsko zaščito.

Pripravljalni odbor javnega shoda tud i obvešča vse god
be in pevske zbore, ki bodo na manifestaciji sodelovali, naj 
se zagotovo udeležijo skupne vaje, k i bo  v športno-kultur- 
nem centru  v Zgoniku nocoj, 4. maja, ob 20. uri za pevce in  
ob 21. uri za godbenike. Iz Gorice bo  v soboto vlak pelja l 
manifestante v Trst ob 9. u ri in  ob  9.55.

DRAGO LEGISA

kratom oz. Ljudski stranki. 
Tudi tokrat seveda niso izo
stale odločne oblike protesta 
in je  celo prišlo do izstopov 
iz nekaterih parlamentarnih 
skupin vladne večine. Naj kot 
najvidnejši primer navedemo 
ravnanje senatorja Di Pietra, 
ki je  pripadal Demokratom 
(skupino je  bil ustanovil Ro
mano Prodi). Di Pietro se ni 
in se najbrž niti ne bo sprija
znil z dejstvom, da je bil za 
predsednika v lade izbran 
G iuliano Amato, ki je bil naj
ožji sodelavec in zdaleč naj
vplivnejši svetovalec Bettina 
Craxija, ko je  ta bil predsed
nik vlade in glavni voditelj ita
lijanske socialistične stranke. 
Kot vemo, pa je Di Pietro kot 
javni tožilec Craxija sodno 
preganjal in tudi dosegel, da 
je bil zaradi korupcije in dru
gih kaznivih dejanj obsojen, 
sodbe pa so postale pravno
močne. Ne glede na vse to 
pa lahko trdim o, da Amato 
po prejeti zaupnici v poslan
ski zbornici trdno sedi v se
dlu in bo lahko krmaril svojo 
vlado do rednega konca le- 
gislature. V senatu bo nam
reč prejel zaupnico brez kdo
ve kakšnih težav.

Če na celotno zadevo gle
damo z našega manjšinskega 
zornega kota, moramo naj
prej ugotoviti, da je za zaup
nico glasovalo tudi vseh pet 
poslancev iz vrst narodnih oz. 
jezikovnih manjšin. Ti poslan
ci pa so izjavili, da ne bodo 
neposredno sodelovali v novi 
vladi. Valdostanec Lucien Ca- 
veri torej ni več državni pod
tajnik, v svojem nastopu pred 
glasovanjem o zaupnici pa je 
med drugim pozval predsed
nika vlade Amata, naj odlo
čno posreduje, da se čimprej 
odobri zakon o zaščiti Sloven
cev v Italiji.
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MARJAN DROBEZ

M edtem ko zaključujemo 
redakcijo, je še v  teku v slo
venskem državnem zboru že 
tretja razprava o izvolitvi An
dreja Bajuka za mandatarja. 
Slovenija doživlja krče vlad
ne in po mnenju nekaterih tu 
di globoke politične krize, ki 
so jo  povzročili nezaupnica 
koalicijski vladi Janeza D r
novška in spori o volilnem si
stemu, ki naj bi veljal za leto
šnje državnozborske volitve. 
Parlament je  v zadnjem me
secu v  okviru t.i. treh krogov 
glasovanja na izrednih, raz
burljivih in polemičnih zase
danjih, ki sta jih  nacionalna 
radio in TV neposredno pre
našala, poizkušal izvoliti man

datarja za sestavo nove slo
venske vlade. Kandidat je bil 
Andrej Bajuk, izkušeni finan
čni in bančni strokovnjak, o- 

! sebaz mnogimi vplivnimi po- 
| znanstvi v Evropski zvezi, dru
gje po Evropi in v ZDA, sicer 
pa zdomec, ki seje zaradi ne
premagljivega občutka pri- 

; padnosti svojemu narodu in 
| samostojni slovenski državi, 
kot je  izjavil na nacionalni te
leviziji, pred kratkim za stal
no vrnil v domovino.

Poslanci so se ob kandida- 
; turi Andreja Bajuka odločali 
o tem, ali naj mu omogočijo 
sestavo prehodne vlade, ki bi 
delovala do volitev, ki bi bile 
v rednem roku, to je  jeseni 
letos, ali pa bi b ilo prim erne
je, da predsednik države raz

piše predčasne volitve, ki bi 
lahko bile že v mesecu juniju. 
Zdaj je  o tej dilemi že odlo
čeno, zato bomo poizkušali 

j  oceniti značilnosti razprav in 
glavne poudarke izrečene v 
parlamentu v okviru že ome- 

j njenih treh t.i. krogov glaso- 
j  vanja o novem predsedniku 
vlade. V razpravi pred prvim 
krogom glasovanja so posa
mezni poslanci navajali pridr
žke zoper Andreja Bajuka, češ 
"da je  tujec, ki ne pozna slo
venskih razmer in zato ne bi 
mogel uspešno voditi vlado". 
Ko pa je predstavil svoj pro
gram (govoril je  v pravilni in 
lepi slovenščini), je večina po- 

; slancev soglašala, da je kan
didat nazoren in prepričljiv. 
----------------  STRAN 13
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V tem duhu je s preroškim 
navdihom slovenski filozof A- 
leš Ušeničnik izrekel nasled
nje besede: "Počasi, počasi 
bodo vendarle začele zmago
vati tudi v velikem svetu krš
čanske socialne ideje. Seve
da ne vemo, morda pridejo 
prej na narode in države še 
težke preizkušnje, morda kr
vave socialne revolucije. Toda 
ne bojm o se: Stat crux, dum  
volvitur orbis. Če bodo naro
di imeli oči uprte v križ, bo iz 
svetovnega prevrata vendar
le vstal nov, srečnejši rod, 
novo srečnejše človeštvo."

Pomen dela v sodobni dru
žbi je gotovo zelo pereč. Iz 
dneva v dan smo priča mar
sikje naraščajoči brezposel
nosti. Zlasti je to opazno v ve
likih zahodnih državah, kot 
npr. v Nemčiji (z združitvijo 
obeh Nemčij je to posebno 
za nekdanjo vzhodno "demo
kratično" republiko postalo 
težka stvarnost.). Seveda pa 
to še ne pomeni, da je zato 
komunistični socializem bolj
ši sistem od parlamentarne 
demokracije. Seveda, demo
kracija mora tudi zagotoviti 
državljanu osnovno socialno 
varnost in pravičnost.

DOVOLJ
ČASA...

Priznati mu m oram o do
slednost in zvestobo dani be
sedi, saj se še živo spom inja
m o njegovih izvajanj na za
dnjem obisku v Gorici in de
želi, kamor je  dopotoval na 
povabilo Slovenske skupno
sti. Prepričani smo, da bo še 
dalje ostal prijatelj naše slo
venske manjšine. Kot sliši
mo, bo Caveri v kratkem po
stal tudi evropski poslanec, 
saj bo nadomestil beneške
ga župana Cacciarija, ki je bil 
tudi evropski poslanec, a je 
že odstopil, potem ko je bil 
izvoljen v beneški deželni 
svet. Poleg M itje  Volčiča in 
M ichla Ebnerja bom o torej 
kot slovenska manjšina lah
ko računali na še enega svo
jega prijatelja v evropskem 
parlamentu v Bruslju, kar go
tovo ni zanemarljiva stvar in 
bi to  stanje morali kot manj
šina tudi ustrezno izkoristiti.

Kolega Stojan Spetič, ki 
zelo od blizu že dolgo spre
m lja  dogajanje v "rim skih  
mlinih", pravi, da poslanska 
zbornica ob dobri in trdn i 
po litičn i vo lji lahko celotni 
postopek opravi v dobrih os
mih urah. To pomeni, da bi 
ena veja parlamenta lahko o-

dobrila  zaščitni zakon v raz
meroma zelo kratkem času, 
nakar bi ta zakon lahko takoj 
romal v senat. Nova vlada to 
rej ima oziroma bo imela do
volj časa, da našo zadevo kon
čno spravi pod streho.

Brez zunanjih pritiskov pa 
gotovo ne bo šlo. Pomemb
na oblika pritiska bo vseka
kor manifestacija na trgu sv. 
Antona v Trstu, ki sta jo  na- 
povedalaSKGZ in SSO ob so
delovanju tržaške občinske 
uprave za soboto, 6 . aprila. 
Prisotnost tržaškega župana 
in njegovih sodelavcev bi med 
drugim  neovržno dokazala, 
da zaščitnega zakona ne za
htevajo in pričakujejo samo 
slovenski prebivalci, temveč 
tud i ve lik  del italijanskega 
prebivalstva, ki je  prepričano, 
da bi s tem  bila odstranjena 
večina vzrokov in razlogov za 
dosedanje konflikte, ki sega
jo  daleč v preteklost.

Jasno je, da bomo Sloven
ci v Italiji novo rim sko vlado 
ocenjevali zlasti po tem , kar 
bo hotela in znala narediti, 
da bi tud i naša narodnostna 
skupnost bila deležna pravi
čne zaščite, kakršna je  bila 
že pred mnogim i leti prizna
na ostalim sorodnim manjši
nam v Italiji.
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Zgodba malega kuban
skega pribežnika Eliana Gon
zalesa, ki je  več mesecev 
m onopo liz ira la  pozornost 
svetovnega javnega mnenja, 
bo postala film . M inu li te 
den, ko je  afera dosegla v i
šek s spornim  posegom a- 
meriške policije, ki je  s silo 
odtrga la  dečka "am eriške
mu" stricu, se je  zaključil z 
objavo novičice o tem, da se 
nekatere velike hollyw ood- 
ske hiše menda že zanimajo 
za odkup pravice do snema
nja zgodbe.

Elian je  oktobra lani, med 
begom iz Kube v ZDA, pre
živel brodolom , v katerem 
sta izgubila življenje njego
va mati in njen partner. Rešil 
g a je  ameriški čoln in dečka 
so oblasti začasno izročile 
sorodnikom, ki živijo  na Flo
ridi. Oče otroka pa je s Kube 
zahteval, da mu Eliana vrne
jo, kar je  kasneje z razsodbo 
sklenilo tudi ameriško sod
stvo. Elianov stric in z njim  
celotna skupnost kubanskih 
priseljencev v Am eriki pa so 
se temu sklepu odločno uprli 
in dečka niso hoteli izročiti.

Elianova zgodba tako žal 
ni le patetičnasoap-opera, ki 
je  zdolgočasenim gledalcem 
krajšala urice pred televizijo, 
in ni niti "samo" škodljiv psi
hološki oklepaj v dečkovem 
razburkanem življenju. Elian 
je namreč nehote postal živ 
simbol spora med ZDA in Ku
bo na eni strani in med vpliv
nim  "lobbyjem " kubanskih 
proticastrističn ih  prise ljen
cev ter Clintonovo vladno ad
m inistracijo na drugi.

Socialistična oblast, ki se 
je na Kubi usidrala leta 1959, 
je bila od vsega začetka trn 
v peti ZDA. Po neštetih kri
zah, ki so v šestdesetih letih

med drugim  nekajkrat zelo 
nevarno dvignile tem pera
turo v svetovnem političnem 
in vojaškem ravnovesju, je  
po padcu sovjetskega im pe
rija, zaostritv i ameriškega 
embarga in hudih posledi
cah v gospodarstvu otoka že 
zgledalo, da Am eričani ne 
bodo dolgo čakali še na pa
dec ene izmed zadnjih ko
munističnih enklav. V prvih 
devetdesetih letih so se raz
mere v državi tako poslabša
le, d a je  postala lakota vsak
danja realnost prebivalcev. 
Castro si pred tem ni zakri
val oči in je  skušal situacijo 
izboljšati z uvedbo nekate
rih skromnih neoliberalnih e- 
konomskih reform, s tem da 
je ostal nepopustljiv, kar se 
tiče političn ih svoboščin. V 
resnici niso plahe in nedo
sledne reforme (sprostili so 
se le nekateri sektorji notra
nje trgovine na drobno, d ru 
gi, kot npr. kmetijstvo, zdra
vstvo, sodstvo, izvoz itd. pa 
so ostali pod strogo kontro
lo države) skoraj nič pripo
mogle k zajezitvi ekonom 
ske krize, pač pa so samo po
večale hude socialne razlike 
znotra j kubanske družbe. 
Kljub temu pa režim ni pa
del: delno zaradi dotoka f i
nančne pomoči izseljencev 
v A m erik i svojim  sorodn i
kom (več kot 400 m ilijonov 
dolarjev letno), delno zara
di tuje denarne pomoči in na
ložb, zaradi prihodkov iz tu 
rizma in nenazadnje zaradi 
bega nezadovoljnih in opo
rečnikov, ki je  bil od vedno 
neke vrste varnostni ventil 
za režim.

Izseljenci iz Kube v ZDA 
so se iz po litičn ih  spreme
nili v pretežno ekonomske. 
Bili so vedno številčnejši in 
zaradi uvedbe om ejitev pri 
izdajanju ameriških vizumov

ter strogih kontrol sta posta
la problem  nevarnih begov 
čez morje na zasilnih spla
vih in problem  nezakonitih 
priseljencev v ZDA čedalje 
večja. Toda kljub tem u, da 
so se časi radikalno sprem i
njali in je  Amerika pokazala 
znake dobre volje v  vzposta
vitvi boljših odnosov z neka
te rim i drugim i kom unistič
nim i državami (glej npr. Ki
tajsko), kljub pritiskom med
narodne skupnosti, da bi pri
šlo do odprave embarga in 
kljub temu da je  nenazadnje 
prišlo v Kubi do pomembnih 
prem ikov tudi ob priložnosti 
papeževega obiska na o to 
ku, ni v odnosih med dvema 
državama prišlo do od loč il
nega prem ika na boljše. Po
znavalci prip isu je jo  glavno 
krivdo za to močnemu in ne
izprosnemu "lobbyju" kuban
skih priseljencev, ki so v A- 
meriki od šestdesetih let na
prej - ko so pri ameriški ad
m inistraciji uživali priv ilegi
ran status, ker so bili propa
gandno orožje ZDA proti ko
munističnemu režimu na Ku
bi - narekovali, kakšno poli
tiko naj država vodi do Kube.

S sporno akcijo ameriške 
policije, ki je  omogočil v rn i
tev Eliana očetu, je C lin to 
nova administracija jasno po
kazala, da ne namerava več 
slediti temu principu in osta
ti ujeta v rokah vplivnega 
"lobbyja". Nekateri so ocenili 
to  potezo kot zelo pozitivno 
za sprostitev odnosov med 
Kubo in ZDA. Prav zaradi te
ga je mali Elian, kljub temu 
da je njegova zgodba zaradi 
medijskih in političn ih ma
nipulacij že zadobila priokus 
farse, postal neke vrste Da
vid, ki je morda naredil prvi 
korak proti zmagi nad veli
kanom Goliatom.

P O V E J M O  N A G L A S JA N EZ POVSE

V DUHU CIVILIZACIJE SRCA
Lahko da bo dogodek sredi siceršnje h ru 

pnosti m alo slišen, toda to  n iti n i po m e m 
bno. Priča sm o namreč velikem u dejanju, 
ki naj b i postalo vzgled ce lotnem u razvite
m u svetu. Italijanska škofovska konferenca 
je  sklenila, da bo dvema afriškima država
ma, Zam biji in Gvineji, odplačala dolg, ki 
ju  brem eni v odnosu do Italije. Kot je  zna
no, je  papež Janez Pavel II. že nekajkrat p o 
zval države razvitega sveta, naj pomagajo  
revnim. In res sm o zabeležili izjave sedme
rice na jbo lj industria liz iran ih  držav kakor 
tud i Združenih držav Amerike, da bodo v 
tej smeri storile prim erne korake. N ihče ni 
dvom il v dobre namene, toda tud i na tem  
mestu smo opozorili na dejstvo, kako boga
ti svet izjem no težko kaj podari. V tem sm i
slu se je  pokazalo, da utegnejo vse lepe be
sede in celo sklepi o pom oč i revnim u ton iti 
v pozabo, zato se je  Italijanska škofovska 
konferenca odločila, da s svoje strani napra
vi odločilen korak. Akcijo bo vodil poseben 
odbor, sestavljen iz različnih gibanj in so
cialnih organizacij, k i naj b i skupno zbrali 
od  50 do 100 m ilija rd  lir. Zambija in Gvine
ja sicer Ita liji dolgujeta 350 m ilija rd  lir, toda 
razliko bo mogoče kriti na druge načine, z 
razvojnim  vlaganjem upnikov in podobno.

Jasno je, da opisana akcija vseh p rob le 
m ov Zam bije in Gvineje ne bo rešila, n iti

ne bo odpravila težav številnih drugih d o l
žnikov, k i j ih  je  v svetu kar nekaj desetin d r
žav. Jasno pa je  tudi, da je  treba končno  
priče ti spopad, k i b i m ora l posta ti za člove
ka novega tisočletja bistven, namreč spo
pad  za vsaj znosne življenjske pogoje kjer 
ko li na zemeljski obli. To namreč n i le spo
pad  v korist revnih in ogroženih, to je  bo j 
za človeško podobo  razvitega sveta, kar je  
naša prva naloga in  obveza. Zelo težko se 
bom o im enovali razviti svet, če se bom o  
tem u bo ju  izogibali. Vzdevek razvitosti si 
bom o zares zaslužili ravno na način, da b o 
m o luč sveta in to ne samo v besedah am 
pak tud i v dejanjih. In če n i m alo  tistih na
povedi, ki zatrju je jo, da bo novo tisočletje  
duhovno ali pa ga sploh ne bo, po tem  se ta 
velika prerokba povsem dobesedno odigra
va v odločitv i, ali bom o ko t razviti nerazvi
tim  v pom oč, ali pa bom o le izkoriščevalci. 
U m ik  v lastno blagostanje in brezbrižnost 
do vseh, k i ž iv ijo  v bedi, sta prav gotovo  
največja sovražnika, k i nam  grozita. Zato je  
sklep Italijanske škofovske konference iz
jem no  pom em ben. Kaže pravo p o t in  z de
janjem  pom oč i napoveduje bo j siceršnji p o 
plavi neizpoln jenih č lovekoljubnih besed in 
obljub, k i nas potiskajo  v objem  samorazdi- 
ralne sebičnosti.
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TOŽENA, A USPESNA "SLOVENIJA"
JOŽE HORVAT

V  Trstu ste p r o t i  koncu  
a p r ila  im eli očitno zelo  
zan im ivo  tiskovno  
konferenco, k i s e je  je  
udeležilo  veliko ljudi, 
p re d s ta v ili p a  so vašo knjigo  
Slovenija. K a k o  ste se 
p o č u tili kot - p o  p o re k lu  - 
Slovenec iz  Gorice?

Pravzaprav je bila to  že druga 
predstavitev te knjige v Italiji, prva 
je bila pred poldrugim  mesecem v 
Gorici, v palači goriške province, 
udeležil pa se je je tudi predsednik 
province, ki je imel pozdravni nago
vor, medtem ko je  slovenski sena
to r v rimskem parlamentu M itja  
Volčič monografijo orisal kot poz
navalec in kolega. Zame je bil to  ze
lo lep doživljaj, saj sem leta 1945 
doživel osvoboditev prav v Gorici, 
ki pa ni bila osvoboditev za vse Go
ričane; to  spoznanje je  v marsičem 
pomenilo boleč začetek "novih" ča
sov, saj smo bili po vseh šokih, ki 
so jih  prinašali - odhod Jugoslova
nov, življenje v dveh conah vse do 
končne priključitve Gorice in poz
neje Trsta k Italiji - dolgo v povsem 
drugačnih odnosih z oblastmi. To 
zdaj je bilo zelo lepo doživetje po
sebej v luči tistih zgodovinskih do
godkov, kar velja tudi za tiskovko v 
Trstu. Sicer pa ima italijanska izdaja 
moje knjige dva založnika, Goriško 
Mohorjevo in tržaški Lint. Tako je v 
Gorici bila predstavljena nekoliko 
Prej, kmalu po izidu, v I rstu pa je 
pobudo za prireditev v t.i. zlati dvo
rani Trgovinske zbornice dalo itali- 
)avnsvko veleposlaništvo v Ljubljani 
tržaški Ljudski univerzi; ta je  slo
venskega veleposlanika v Rimu P. 
Bekeša nagovorila, naj predstavi 
knjigo. Priznam, da sem bil zelo po
čaščen tudi z besedami drugih go
vornikov, ki jih je bilo več, med nji
mi predsednik zbornice A. Donag- 
gio, tržaški župan R. Illy, italijanski 
veleposlanik v Ljubljani N. Cappel-
lo, predstavnika Mohorjeve M . Tav
čar in Linta V. Fiandra. Italijanski tr
žaški tisk in tudi slovenski v Italiji 
ter elektronski mediji so dogodku 
posvetili razmeroma veliko pozor
nost. V Sloveniji pa, kot kaže, od
meva ni bilo.

Z a k a j je  p o  vaši p re s o ji 
ita lijan ska  s tran  nam enila  
to likšno p ozo rn o s t temu 
delu? K e r  g re  z a  zan im iv  
oris  slovenske zgodovine  
do danes - a l i  p a  tu d i zato, 
k e r ste p o  p o re k lu  iz  tis tih  
krajev?

Verjetno zaradi obojega, najbrž 
pa tudi zato, ker je bila knjiga natis
njena v Trstu. Vtem ko sta se slo
venska in prva angleška izdaja tiska
li v Ljubljani (Ljudska pravica), so 
za poznejše in zdaj tudi za italijan
sko izdajo prišle ugodne ponudbe 
prav iz Trsta. Natisnila jo  je založba 
Editoriale Lloyd.

K a k o  je  nasta la  in  se 
oblikovala zam ise l z a  knjigo?  
M islim  predvsem  na besedilo, 
k i je  z la s ti do sodobne 
snovi tu d i k ritično .

Verjetno zato, ker sem pred le
tom  1990 trideset let živel v Beo
gradu in sem se neštetokrat znašel 
v situaciji, ko sem moral predstav
ljati in "propagirati" svojo dom ovi
no pred kolegi novinarji. Po očetovi 
zaslugi sem bil od nekdaj prepričan 
jugoslovanski federalist, nekakšen 
naslednik ali dedič izkušenj, ki so 
jih Slovenci imeli v t.i. avstrijski ječi

Monografija Slovenija - pregled slovenske zgodovine do dana
šnjih dni, obogaten s številnimi barvnimi fotografijami - je ena 
izmed knjig, ki ta čas zelo uspešno predstavljajo mlado državo  
tudi v tujini. Izšla je v petih jezikih, besedilo zanjo pa je napisal 
časnikar Stane Stanič. Staničev življenjepis in raznovrstno delo 
sta izredno razgibana in zanimiva. Je primorski rojak, čigar starši 
so se preselili v Slovenijo po prvi vojni. V  Ljubljani je obiskoval 
gimnazijo, odšel v partizane, po koncu vojne v Trst, bil od 1948  
do 1953 zaprt zaradi "špionaže", nato pa delal pri nekaterih ča
sopisih v Ljubljani. Pozneje je odšel v Beograd in delal v raznih 
redakcijah tamkajšnjih glasil, nazadnje pa bil dopisnik Dela. V 
Peterletovi vladi je bil nekaj časa minister za inform iranje, nato 
se je upokojil. Zdaj se ukvarja z založništvom - in pisanjem. N je
gova Slovenija, ki je pred nedavnim izšla tudi v italijanščini pri 
Goriški M ohorjevi družbi, zbuja zanimanje na tujem, v domovini 
pa je pri nekaterih izzvala - proteste.

narodov, kjer so živeli le kot zame
tek neke federalne enote, od kate
re pa potem v bivši Jugoslaviji ni bilo 
sledu. Po raznih razočaranjih, ki 
sem jih doživljal v Titovi državi, je 
bilo očitno, daje treba federalizem, 
t.j. federacijo - federalizirati. To je 
bilo v nekem smislu anticipirano o- 
koli leta 1974 s sprejetjem nove us
tave, a zame, ki sem živel in delal 
pri beograjskem časniku Borba in 
tedniku M n , ki sta se iz jugoslovan
skih glasil levila v srbski glasili, je 
nastajala notranja nuja potegovati 
se za konfederalno Jugoslavijo. Ta
ko sem postal nekakšna "institucija", 
bolje, slovenska ambasada za šte
vilne tuje kolege novinarje in d ip lo
mate, ki sem jim  moral razlagati slo
venske stvari. Da tudi meni same
mu ne bi bilo dolgčas, sem nekate
re zadeve iz naše preteklosti skušal 
povedati drugače, morda bolj spro
ščeno in, recimo, duhovito, da bi 
zbudil večje zanimanje. Tako sem 
prišel do raznih idej, ki sem jih  poz
neje, ko mi je "sekira padla v med" 
in sem postal m inister za in form i
ranje v Peterletovi vladi, želel tudi 
uresničiti. Vendar tedaj zanje nisem 
imel ne denarja ne časa. Ko so me 
s tega položaja kmalu "pregnali", me 
je vendarle prijela skušnjava, da bi 
knjigo napisal. A  moral sem najti 
tudi mecene, ki pa sem jim  še da
nes dolžan in sredstva jim  vračam 
postopoma. Knjiga je namreč stala 
precej, v njej je 280 fotografij, vsaka 
ima svojo ceno - okoli 100 DEM -; 
še dražji pa je vsak fotolit, tako da 
je ce lo tna naložba velja la oko li
120.000 dolarjev.

A medtem ste ustanovili 
tu d i svojo založbo?

Ja, ko sem se upokojil, sem usta
novil založbo, ki naj bi se imenova
la "Apros" - Agencija za prom ocijo 
Slovenije. In takšno agencijo sem 
predlagal Peterletu še med m in i
strovanjem, saj sem menil, da je 
stari urad treba ukiniti - zdelo se 
mi je namreč, da je nadaljevanje or- 
vvellovskega ministrstva za resnico. 
A predlog ni bil sprejet. Ko sem po
tem ustanavljal založbo, sem se bal, 
da mi sodišče ne bo dovolilo upo
rabe imena Slovenija v nazivu, zato 
sem imenu dodal še "Aprost" - A- 
gency for Promotion o f Science and 
Technology. To sem dodal, ker sem 
zadnjih 35 let delal kot novinar za 
znanost in celo kot predsednik med
narodnega združenja za promocijo 
znanosti in tehnologije, za kar sem 
bil izvoljen v Strasbourgu leta 1966.
- V tej svoji založbi sem poleg Slo
venije izdal še Ameriko - monogra
fijo  o tej deželi, ki pa sem jo napi
sal še proti koncu osemdesetih let, 
ko sem bil v Beogradu in je izšla ob 
tem še v okviru založbe Motovun 
v t.i. seriji Biografije narodov - naj
prej v angleščini. Sicer pa je Slove

nija doslej izšla v petih jezikih: slo
venščini, nemščini, angleščini, hrva
ščini in italijanščini, pripravljamo pa 
jo  tudi v madžarščini. V slovenščini 
smo jo  tiskali v 4.000 izvodih, pro
dana pa je polovica naklade.

Slovenska iz d a ja  je  izzv a la  
neka j p ro testov in  zahtevo, 
da se p rep o ve  razp ečavati. 
K a j lah ko  poveste o tem?

Napadla jo  je  Zveza borcev in 
nekaj borcev, češ da žalim partiza
ne in osvobodilno gibanje. Verjet
no je zato nekateri šefi protokola 
in odnosa z javnostmi po državnih 
ustanovah niso naročali in kupova
li za darila, čeprav je za to prim er
na. Ne trd im , da je  moja knjiga lah
ko čtivo, je  pravzaprav težka, ker je 
politični esej, v katerem skušam ob
računati z vsem dogajanjem na na
ših tleh, zlasti pa objektivno osvetliti 
naš odhod iz bivše skupne države.

Sam i ste b ili v p a rtiz a n ih ,  
n eka te ri "ko leg i"pa so 
svoj očitek iz r a z i l i  v misli, 
da nekega dog a jan ja  ne 
pop isu je te  a li  ra z lag a te  
p ra v ič n o .

Že v bivši državi sem bil kritičen 
do marsičesa, imel pa sem tudi po
ložaj, s katerega sem tako lahko na
stopal. Iz običajnega novinarstva 
sem odšel in se ukvarjal z znanost
jo, v imenu znanosti in znanstve
nega raziskovanja ter analiz, ki so 
jih  delali razni inštituti, se pravi v 
imenu "znanstvenih resnic" pa sem 
tudi pisal in si tako ustvarjal svojo 
avtonomijo. S takšno duhovno na
vado, torej s kritičnim  pogledom na 
pojave, sem napisal tudi ta pregled 
zgodovinskega dogajanja pri nas in 
okoli nas. Poskušal sem odgovoriti 
na vprašanje, kaj se je  v zadnjih 50 
letih pri nas zares zgodilo, kaj je re
volucija prinesla "pozitivnega", kaj 
je to pozitivno in kaj je negativno, 
kako je prišlo do prevzema oblasti 
s strani komunistov, ali so bili ved
no pravični, kot so se skušali prika
zati, ali pa je njihova težnja po eks
kluzivnosti povzročala tudi gorje. 
Tako sem prišel do stališč, ki so da
nes splošno znana, to pa je, da je 
komunistična partija po vojni v Slo
veniji kot agentura neke druge or
ganizacije poskušala in našla pot do 
oblasti z odstranitvijo vseh drugih 
potencialnih borcev za svobodo, ki 
so se vedli omahujoče in nespret
no ter res izgubili bitko, ki je niso 
znali voditi. Konkretno, borci so mi 
zamerili predvsem stavek, v kate
rem pravim, da so partizani po kon
cu vojne brez sodbe pobili svoje na
sprotnike, vrnjene iz Avstrije. Po
boj so po njihovem zakrivili drugi - 
jugoslovanska armada. Tožbo, s ka
tero so zahtevali prepoved razpe
čevanja knjige in plačilo večm ilijon
ske globe za “razžalitev", so doslej 
štirikrat izgubili.

P re j ste g o v o rili o svojem  
časn ikarskem  u k v a tja n ju  
z  znanostjo . K a k o  je  p riš lo  
do tega?

S popularizacijo znanosti - kot 
"racionalno" tematiko - sem se sku
šal ukvarjati še v Ljubljani. Tu so 
me pri Ljubljanskem dnevniku, kjer 
sem delal, vsi gledali postrani, češ 
komu je to treba, ko pa se je ta 
časnik združil z Ljudsko pravico, so 
me prem estili v Ljudsko pravico  in 
tu sem bil nekaj časa urednik tako 
imenovane eksperimentalne stra
ni ter s tem nekakšen mentor za 
trideset mladih novinarjev. Ured
nik za znanost sem postal pozneje 
v Beogradu v uredništvu Borbe, ki 
je  bila glasilo Socialistične zveze, 
kjer sem se zavzemal za populari
zacijo znanosti "v imenu samou
pravljan ja", češ delavski razred 
mora svoj presežek dela vlagati tu 
di v razvoj znanosti - tako sem na
pisal kar precej elaboratov in pred
lagal širitev znanstvene rubrike. To 
je bil čas vesoljskih poletov in os
vajanja Lune in časopisi so hiteli 
oblikovati svoje znanstvene stra
ni, sam pa sem od zveznega m in i
strstva za znanost uspel dob iti 
sredstva za svojo rubriko . Tako 
sem postal tudi urednik svoje male 
redakcije in ob drugem pridob il 
več kot 200 znanstvenih sodelav
cev, ki smo jih  učili pisati za časo
pis ali pa smo njihove tekste pre
delovali. Sčasoma sem dobil do
ločen ugled, se boril za neko "novo 
znanstveno po litiko  v Jugoslaviji" 
in bil propagator vsega "novega". 
Med drugim  sem bil prvi, ki je leta 
1963 predlagal raziskavo javnega 
mnenja, kar smo pozneje tudi po
čeli in za to  dobili posebna sred
stva; predlagal sem tudi ustanovi
tev Borbine nagrade za arhitektu
ro, kar je bilo sprejeto; nagrado so 
podeljevali več kot petindvajset let, 
in to  v vsaki republiki in obeh po
krajinah. Skratka, v tistih časih je 
bila popularizacija znanosti zelo 
iskano blago in na pobudo Une
sca - v času Hruščova - je bil v Stras
bourgu tudi mednarodni enoteden
ski simpozij o znanstvenem novi
narstvu v t.i. velikem tisku, to  je  v 
dnevnikih in RTV. Pripravil sem svoj 
referat in v debatah "dokazoval", da 
znanost ne sme biti omejena le na 
rubrike, temveč se mora znanstve
noraziskovalni pristop čutiti pri pi
sanju o vseh temah. Tam smo tudi 
ustanovili mednarodno združenje 
za širjenje znanosti in jaz sem - prav

gotovo tudi glede na sestav ude
ležencev tedaj blokovsko razdelje
nega sveta - bil izvoljen za njego
vega prvega predsednika. Hočem 
povedati: moja izkušnja z znanstve
noraziskovalnim pristopom k pisa
nju ima dolgoletno izkušnjo.

Ob tem p a  se vendarle zd i, 
da je  vaše p isan je  - sodeč ne 
le p o  m o n o g ra fiji S lovenija - 
bolj public istično literarno?

Zame kot novinarja je bila lite
rarna reportaža zmerom nekakšna 
"slabost". V svojem mladem življe
nju sem dotlej zagrešil veliko pes
mic in podobnih stvari, ki pa jih ni
sem objavljal. Čeprav nikoli nisem 
imel namena biti pesnik, sem svojo 
prvo pesmico objavil v knjižici Kre
snice, ko sem bil star sedem let. Ko 
pa sem bil npr. zaprt, so me v kul- 
turnoprosvetno delo vabili književ
niki, ki so bili prav tako zaprti, Jože 
Javoršek, Igor Torkar in še nekate
ri, a nisem hotel sodelovati, kot tudi 
ne V itom il Zupan, Ludvik Mrzel in 
drugi. Zaradi tega sem bil najbrž tu 
di dalj časa zaprt, saj, kot sem si 
sam rekel, nisem hotel "kolaborira- 
ti". Tudi so mi predlagali, da bi tam 
igral Martina Kačurja, pa sem odgo
voril, zakaj bi v zaporu igral ideali
sta, ko sem ga igral vse življenje in 
so zato ure za rešetkami davek na 
tisto življenje.Torej še naprej nisem 
hotel biti idealist. Sicer pa sem tudi 
v  partizanih pri partizanskem tisku, 
kjer sem uredil nekaj izdaj in delal 
pri dnevniku, zagrešil kako pesem
- in kot tak šel v Trst in v Primor
skem dnevniku med drugim urejal 
"tretjo stran", rubriko, kjer je litera
tura in v katero tudi sam lahko pri
spevaš kaj literarnega, esej, razmi
šljanje ipd. Ko so me potem zaprli 
in sem bil osemnajst mesecev v sa
mici, sem moral pisati predvsem "v 
duhu", saj so mi straniščni papir, 
na katerega sem pisal, vedno po
brali, najbrž zato, da bi dobili vpo
gled v moje duševno stanje. Se 
pravi, ta moja literarna nagnjenost 
ali "žilica" prav tako sega nazaj in 
upajmo, da še ni usahnila. Sicer 
pa sta se me "prijeli" tudi dve na
gradi za "literarne črtice" ozirom a 
"kratko zgodbo".

K a r  sle n ap isa li v z a p o ru  - 
se od  tega n i o h ran ilo  nič?

Ne, ker mi napisanega niso pu
stili odnesti. Prej so mi sproti odna
šali, kar sem napisal; ko pa sem od
hajal, so mi vse odvzeli. Za svoja 
besedila - nekaj radijskih iger - sem 
naknadno prosil, recimo za drama
tizacijo Trubarjevega življenja, pa se 
je odgovor glasil, da se je vse izgu
bilo. Po zaporu namreč nisem imel 
službe, in prej napisano bi m or
da lahko kje prodal. Ponujal sem 
se po časniških hišah, a so me za
vračali, dokler nazadnje nisem pri
stal pri Ljubljanskem dnevniku, kjer 
sem bil tehnični urednik in po za
slugi svojih izkušenj v Trstu uvedel 
nov prelom, po italijanskem zgle
du. A ker sem edini obvladal novo 
tehniko, sem v enem mesecu po
stal nekakšen šef lista.

Sicer pa me tu tiskarji dolgo niso 
podprli, saj je nov prelom pomenil 
več dela; in ker sem prišel iz Trsta, 
so me včasih zmerjali s "fašistom" 
(no, niso vedeli, da sem bil zaprt!).
V poznejših letih sem veliko us
tvarjal za televizijo. Sem avtor oko
li 60 dokum entarnih oddaj, med 
drugim tudi petih z naslovom Slo
venija 2000, ki so jih oddajali v  le
tih 1972-73.
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KRISTJANI IN DRUŽBA

S V E T O P I S E M S K A R A Z M I Š L J A N J A

V L I T U R G I Č N E M L E T U  B

Ž LA H T E N  IZ B O R  BO ŽJE BESEDE, 
NF.DF.IJO ZA NEDELJO

VILJEM ŽERJAL I
1 3. VELIKONOČNA NEDELJA

"Začetnika življenja pa ste ubili. Toda Bog ga je obu
d il od mrtvih in m i smo temu priče." (Apd 3 ,IS)

"Gospod me bo uslišal." (Ps 4,4)
"Imamo pri Očetu zagovornika." (1 J n 2,1)
"Vi ste priče teh reči." (Lk 24,48)

Apostolska dela se berejo, kot da bi bila roman. Govorijo 
namreč o razgibanem življenju prve Cerkve. Zdravnik Luka 
je poleg teh tudi pisec tretjega evangelija, kjer skrbno poroča 
o Jezusu od spočetja do vnebohoda. V Apostolskih delih pa 
nadaljuje s poročili o Jezusovem delovanju med verniki po 
vnebohodu z m očjo Duha. Berila iz Apostolskih del so v veli
konočnem času lepo podana, čeprav je potrebna precejšnja 
telovadba, da lahko uskladimo kronološko zaporedje dogajanj 
od 10. do 1. poglavja. Toda po rakovi poti lahko razberemo 
vse značilnosti zgodovine verujočih v Kristusa v tistem času, 
ko so morali prvi kristjani, tako voditelji Cerkve kakor vsi ve
rujoči, plavati proti toku brez vidnega krmarja.

Toda Luka, kakor vsi ostali pisci Nove zaveze, piše zato, da 
bi verovali in pričali o  živem Jezusu. Saj Sv. pismo imenuje 
zlasti apostole kar priče Jezusovega vstajenja, četudi ga no
beden izmed njih ni videl vstati od mrtvih. Tudi vojaki ne, ki 
pa so doživeli tisti potres, ki jih  je na sm rt prestrašil; videli so 
celo angela kakor blisk in sneg (M t 28, 2-3), Jezusa samega 
pa niso videli, kako je vstal iz groba. A denar, cena za njihovo 
lažnivo govorjenje po navodilu velikih duhovnikov, ki jim  vsi
lijo stavek: "Ponoči so prišli njegovi učenci in so ga ukradli, ko 
smo spali11 (M t 28, 13), jim  zaduši pričevanje o enkratnem 
zgodovinskem dogodku vseh časov, ki jih je  bil malo prej pre
tresel. Že ob Jezusovi smrti so se odprli grobovi in je veliko 
umrlih bilo obujenih (M t2 7 ,52-53). In: pretrgano tempeljsko 
zagrinjalo, prikazovanja vstalih sorodnikom, vzklik poganske
ga stotnika, ki ga je bil presunil Jezusov zmagoslavni krik tik  
pred smrtjo: "Resnično, ta je  bil Božji Sin!" (M t2 8 ,54), triurna 
tema, pokanje skal, govore o nečem skrivnostnem in mogoč
nem, ki vzbuja strah, a obenem neustavljivo hrepenenje po 
razjasnitvi, po resnici. Vse to  je podoba skrivnosti nastajanja 
življenja, ki mu nihče ni bil priča. Tu pa je nastajanje, stvarjenje 
novega človeka in novega sveta, ki nam jih  bo dano gledati in 
nad njima strmeti vso večnost, če bomo tega vredni. Aposto
lom se nalaga pričevanje o vsem tem, njim , ki so Jezusa za
tajili in zbežali od križa, kjer je Jezus zanje umiral. Pavel se 
kesa celo življenje, da je Jezusa preganjal (Apd 9,4; Gal 1,13: 
"Slišali ste namreč, kako sem nekoč živel v judovstvu, kako 
sem zagrizeno preganjal Božjo Cerkev in jo  skušal uničiti") in 
odobraval Štefanov um or (Apd 8,1. Gl. tudi 9: "Medtem je Sa
vel še naprej besnel in grozil s smrtjo Gospodovim učencem"). 
Tudi veliko Judov in celo velikih duhovnikov seje spreobrnilo 
in obžalovalo um or začetnika življenja ter pomilostitev ubijalca 
Barabe (Apd 3,14-15).

Luka pravi o prvih kristjanih: "Množica teh, ki so sprejeli 
vero, je  imela kakor eno srce in eno dušo" in jim  je bilo vse 
skupno (Apd 4,32). To se rado postavlja za idealen zgled, a 
pri tem spregledajo obubožanje teh idealistov ravno zaradi 
prodaje vsega, kar so imeli. Sv. Pavel bo grajal to  dejstvo, saj 
je moral zanje zbirati prispevke vsepovsod (1 Kor 16,1 -4; 2 
Kor 8 in 9). Nekateri so gledali v skupni uporabi dobrin prve 
zametke komunizma. Toda razlika med krščanstvom in ko
m unizm om  je bolj kot očitna. Krščanstvo je že v začetku priz
navalo svobodo in dostojanstvo posameznika in vseh ljudi, 
m edtem  ko se je  komunizem povsod tam, kjer je  prišel na 
oblast, izkazal za krutega in krvavega zatiralca svobode in 
ljudi; povzročil je stahotno pustošenje, ker se je  polastil duš 
in teles ljudi.

Prvi kristjani so dajali od svojega popolnom a svobodno; 
nihče jih  ni silil. Vezala sta jih  le ljubezen do potrebnih in re
snica (gl. 1 Jn 2, 4).

Mozaik v cerkvi sv. Petra v Vatikanu, delo po originalu Po- 
marancia, ki krasi oltar, imenovan "oltar laži" in je v enem iz
med mogočnih stebrov, ki držijo kupolo, prikazuje smrt Ha- 
nanija in njegove žene Safire. Ta dva sta namreč obljubila skup
nosti verujočih ves izkupiček od prodaje zemljišča, toda Pe
tru sta izročila le del tega: lagala sta Bogu ter s tem žalila ubo
ge. Kaznovana sta bila s smrtjo, kar je za naše pojme gotovo 
pretirano, vendar sta postala živ zgled ljudi, ki darujejo Bogu 
in potrebnemu človeku le pogojno, polovično, preračunljivo, 
lažnivo (Apd 5,1-117).

Tudi v prvi Cerkvi ni bilo torej vse sveto in idealno ter po
snemanja vredno. Tudi danes je  tako. D rugi Vatikanski kon
cil pove, da smo kot Cerkev hkrati sveti in vedno potrebni 
očiščevanja ter naj nikoli ne prenehamo s pokoro in prenav
ljanjem (C 8). Prav tej Cerkvi se oznanjajo odrešenje in od
puščanje grehov (Lk 24, 47) ter tudi pričevanje nas vseh, ki 
nas pestijo nemir, strah, dvomi, tesnoba ter greh.

Izpovedovati moramo, da samo Kristus prinaša mir. Saj 
se je očitno prikazoval telesno, "nam - pravi sv. Peter -, ki smo 
z njim  jedli in pili, potem ko je  vstal od mrtvih" (Apd 10, 41).

Naj tudi nas prevzame pričevanje za vstajenje.

1.  MAJ  /  SV. O Č E  Z A  Č L O V E K A D O S T O J N O  D E L O

GLOBALIZIRATI MORAMO 
SOLIDARNOST!

SREČANJE Z DELAVCI
V Rimu je bila v mestni če

trti Tor Vergata v ponedeljek, 
1 . maja, osrednja slovesnost 
ob prazniku dela, ki je  imela 
svoj vrh v slovesni sveti maši, 
ki jo  je daroval sveti oče Ja
nez Pavel II.

Letošnje vsedržavno osre
dnje praznovanje 1. maja je 
tako združilo praznik dela kot 
tudi jubile jno leto 2000. Zato 
so se praznovanja v Tor Ver- 
gati udeležili trije osrednji ita
lijanski sindikati s svojimi naj
v iš jim i predstavniki. Prvo
majsko srečanje in sveta ma
ša pa sta imela tudi medna
rodni pomen, saj so se sreča
nja in mašne daritve, ki jo  je 
vodil sveti oče, udeležili pred
stavniki delavskega sveta iz
54 držav.

Že ob 11. uri se je  na pri
zorišču zbralo več kot dvesto 
tisoč vernikov, ki so pozorno 
sledili svetemu očetu in kar 
sedemdesetim kardinalom, 
ki so ob njem darovali mašo. 
Med vidnim i predstavniki, ki 
so prisostvovali sveti maši v 
Tor Vergati, moramo omeniti 
vsaj premiera Amata, rimske
ga župana Rutellija, tri tajnike 
osrednjih italijanskih sindika
tov Larizzo, Cofferatija in DAn- 
tonija ter guvernerja italijanske 
osrednje banke Fazia.

Papež Janez Pavel II. je 
sploh prvi papež, ki je  prisos
tvoval kakemu prazniku dela. 
Že samo ta gesta kaže na nje
gov odnos do dela in social
nih vprašanj. Sveti oče je poz
nan kot veli k borec za social
ne pravice, saj se od vedno 
zavzema za vsakega, tudi naj
bolj na rob potisnjenega člo

veka kot tudi za od človeka 
neodtujljivo pravico do dela 
in poštenega zaslužka. V mla
dosti je  bil papež W ojtyla sam 
delavec v kamnolomu in ka
sneje v kemični tovarni; zato 
dob ro  razume socialna vpra
šanja, na katera se je seveda 
v svoji pridigi delavnemu sve
tu navezal, saj se je zavzel za 
solidarnost do brezposelnih 
in do vseh tistih, ki so presla
bo plačani za svoje delo; obe
nem pa ni pozabil opozoriti 
na nevarne in prevelike go
spodarske razlike med naro
di in državami v svetu.

Sveti oče Janez Pavel II. je 
dejal, da "naše vsakdanje delo 
doma, v tovarnah in uradih 
ne sme biti neka utrujajoča 
muka brez vsakega pomena, 
ampak se mora delo vrn iti k 
prvotnemu pomenu, ki je  v 
sodelovanju pri Božjem na
črtu... Globalizacija je  danes 
prisotna prav v vsakem koti
čku človekovega življenja; za
to  jo  moramo upravljati z ve
liko modrostjo. Globalizirati

moramo solidarnost!" je  le e- 
no od osrednjih sporočil, ki 
jih  je Janez Pavel II. namenil 
vsemu svetu, kajti: "Vsi se m o
ramo zavzemati, da gospo
darski sistem, v katerem živi
mo, ne sprevrže bistvenega in 
prednostnega, ki je v tem, da 
stoji delo pred kapitalom, da 
je skupno dobro pred zaseb
nim dobrim !" Papež se je to 
rej vrnil k za ves svet pomem
bnim - globalnim - gospodar
skim in družbenim  proble
mom in dejal: "Navsem sve
tu bi se morali zavzemati za 
celostno-globalno koalicijo, ki 
bi bila v prid človeka dostoj
nemu delu."

Sveti oče seje tudi močno 
in odločno zavzel za odpis 
dolgov, ki dušijo najrevnejše 
države na svetu: "Jubilejno le
to 2000 nam ponuja lepo pri
ložnost, da odpremo oči pred 
revščino v svetu in pred e- 
marginacijo, in to ne samo po
sameznikov, ampak celih ljud
stev in držav." V nadaljevanju 
svojega govora je omenil naj-

ravnejše in najbolj zadolžene 
države, ki ne bodo mogle nik
dar odplačati svojih dolgov. 
Zato je  vzkliknil: "Zmanjšati 
ali celo pokloniti ta dolg, to bi 
bilo lepo dejanje v jubilejnem 
letu, ki si ga vsi želimo!" V na
daljevanju je povedal, da se s 
tem pozivom obrača na naj
bogatejše in najbolj razvite 
države in na vse tiste, ki imajo 
v rokah velike kapitale, kot tu
di na tiste, ki se zavzemajo za 
solidarnost med narodi.

"Dragi delavci, podjetniki, 
kooperanti, finančni opera
terji, trgovci, združite vaše de
lavne roke, vaš razum in vaša 
srca, da pripomorete k izgra
dnji take družbe, v kateri se 
bosta spoštovala človek in 
njegovo delo!" je sklenil sveti 
oče, ki je prisotne tudi blago
slovil in jim  večkrat ponovil, 
da razume njihove težave.

SLAVJE OB GLASBI
Slavnostna maša, po kate

ri se je  sveti oče za nekaj m i
nut zadržal v zasebnem po
govoru s sedanjim predsed
nikom italijanske vlade G iu- 
lianom  Amatom (ta je  ozna
čil njegov govor za več kot 
plemenit in potreben), je bila 
samo uvod v popoldansko 
slavje ob glasbi. Na prizorišču 
so namreč nastopili italijanski 
in tuji estradni pevci, med nji
mi tudi slavni Lou Reed, po
novno združena skupina Eu- 
rytmics, že med mašo pa je 
svetemu očetu zapel trenut
no najbolj poznani italijanski 
pevec lahke in tud i operne 
glasbe Andrea Bocelli, in to 
kljub temu da mu je v noči s 
sobote na nedeljo umrl oče.

ZU T

R E D O V N I C A  B O Ž J E G A  U S M I L J E N J A

PRVA SVETNICA NOVEGA 
TISOČLETJA

Na Trgu sv. Petra v Vatika
nu je sveti oče Janez Pavel II. 
v nedeljo, 31. aprila, slovesno 
proglasil za svetnico poljsko 
redovnico sestro M arijo  Fav- 
stino Kovvalsko.

Med izredno dolgim bo
goslužjem, ki ga je sprem lja
lo več kot dvesto tisoč zbra
nih vernikov - od teh je bila 
dobra polovica Poljakov -, je 
sveti oče označil novo svet
nico za popoln zgled krščan
stva in za simbol dvajsetega 
stoletja, saj je svetniška sestra 
Marija Favstina Kovvalska ži
vela med prvo in drugo sve
tovno vojno in globoko do
življala krščanstvo. Imela je 
videnja, bila je mistik in zgled
na redovnica, dani pa sta ji 
bili tudi svetniška vseprisot
nost in čudežena m oč oz
dravljanja. Sestra Favstina se 
je veliko zavzemala za Božje 
usmiljenje, ki naj se udejanja 
med vsemi ljudm i. Zaradi 
tega je papež Janez Pavel II. 
med nedeljskim  slovesnim

bogoslužjem tudi napovedal, 
da bo odslej vsaka prva nede
lja po Veliki noči od nasled
njega leta dalje v cerkvenem 
koledarju posvečena Božje
mu in človeškemu usmiljenju 
v vseh družbenih oblikah. Bo
žje usmiljenje naj se kaže v 
medsebojnih človeških od
nosih in mora najti ustrezno 
mesto tudi v Cerkvi.

Prva svetnica jubilejnega 
leta 2000 sestra Marija Fav
stina Kovvalska je bila izrazi
ta krščanska mistična oseb
nost, k ije u m rla ze lo  mlada, 
pri 33 letih v letu 1938, tik 
pred izbruhom druge svetov
ne vojne, pred začetkom ve
likega človeškega klanja, ki ga 
je m očno čutila v sebi. Svet
nica Marija Favstina Kovval
ska je med svojim globokim  
doživljanjem krščanstva pisa
la duhovni dnevnik, v kate
rem odmeva tragično obdo
bje med vojnama; v dnev
niku je zbranih tudi veliko 
molitev za domovino, ž ivo je

prisotno zavzemanje za če- 
ščenje Božjega usmiljenja, ka- 
terem use jesam azvsem  sr- 
cem predala. Zanimivo je tudi 
to, da je bila svetnica v živ
ljenju deležna posmehovanja 
in nerazumevanja tudi s stra
ni cerkvene hierahije, ki je ce
lo prepovedala njen dnevnik. 
Prav njen duhovni dnevnik pa 
je vseeno krožil po svetu, pre
veden v več kot šestdeset je 
zikov. Celo mladi semenišč- 
nik Karol Wojtyla ga je prebral 
še pred drugo vojno. Poznejši 
papež je med drugo svetov
no vojno večkrat obiskal sa
mostan svetniške sestre, ko je 
bil še semeniščnik in obenem 
delavec. Seznanil seje z likom 
sestre Favstine, jo  vzljubil in 
postal tudi sam privrženec 
njenega duhovnega gibanja. 
Začel se je vedno bolj zani
mati za svetniško sestro in 
kasneje je v šestdesetih letih 
kot krakovski nadškof sam za
čel postopek za beatifikacijo 
Marije Favstine Kovvalske. Ža

blaženo jo  je  razglasil že kot 
papež. Zglednemu svetniške
mu živ ljen ju  sestre M arije  
Favstine Kovvalske sledi danes 
svetovno gibanje prostovolj
cev Božjega usmiljenja.

Proglasitev poljske sestre 
za svetnico je bila velikanski 
dogodek za vso poljsko Cer
kev in sploh za poljsko drža
vo, saj so v neposrednem te
levizijskem prenosu sprem 
lja li papeževo sveto mašo in 
proglasitev rojakinje za svet
nico na Trgu sv. Petra v Rimu 
na velikih televizijskih zaslo
nih v Krakovu zbrani verniki, 
ki so jih  našteli več kot tristo 
tisoč. Ti so se zbrali pred sa
mostanom Lagievvniki, kjer je 
sestra Favstina živela in tudi 
umrla za jetiko; v času svo
jega življenja je  bila deležna 
svetniške milosti, ki se je  ka
zala tudi v tem, da je imela 
odprte rane na svojem tele
su, t.i. stigme.

Poljsko Cerkev so v Va
tikanu predstavljali verniki, 
duhovniki, cerkveni dostojan
stveniki, prelati in kardinali, 
medtem ko je poljsko državo 
na Trgu sv. Petra zastopal pre
mierJerzy Buzek.
 ...............   JUP
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IN  M E M O R IA M

VLADIMIR  
RIJAVEC
Dne 25. aprila, dva dni po 

Veliki noči, so na Trnovem po
kopali g. V ladim irja Rijavca. 
Pogrebni obred je  vodil škof 
msgr. Metod Pirih ob udele
žbi številnih sobratov. Med 
žalno mašo seje škof Pirih ta
kole spomnil pokojnega so
brata.

V velikonočnih praznikih v 
svetem jubile jnem  letu je  do
zorel za nebeško žitnico tr
novski rojak g. Vladimir Rija
vec. V času njegove kratke in 
hude bolezni sem ga štirikrat 
obiskal, zadnjična Veliko noč 
zvečer. Zadnje njegove bese
de so bile: "Naj Bog pomaga 
m eni in tebi". Rodil se je  13. 
junija 1919 na Trnovem v dru
žini s šestimi otroki. V moči 
krstne m ilosti je  ob podpori 
staršev, duhovnikov in drugih 
ljudi prepoznal, sprejel in ure
sničil duhovniški poklic. Nanj 
se je  pripravljal z osnovno
šolsko izobrazbo tukaj doma, 
gimnazijo (1932-1940) in bo
goslovje (1940-1944) pa je štu
diral v Gorici. V duhovnika je  
b il posvečen 3. junija  1944 v 
Gorici skupaj z m nogim i so
šolci Slovenci, Italijani, Furlani 
in Hrvati. Z  duhovniškim i slu
žbami je  začel kar tukaj po  bli
žnjih župnijah. Sedem let je  
upravljal Ravnico, vmes nekaj 
let tudi Grgar. O d I. 1951 do 
1961 je b il župnik na Banjši- 
cah. Občasno je  soupravljal 
tudi Kal ali Bate. L. 1961 je  b il 
premeščen v Kobjegla vo in je  
kar celih 35 let skrbel za to 
župnijo in za Štanjel (1961- 
1996). Nekaj let je  soupravljal 
tudi Gabrovico. Pred štirimi leti 
me je  prosil, naj ga upokojim. 
Najprej je  ostal še v Kobjegla
vi, potem  pa se je  preselil do
m ov na Trnovo. Skoraj do kon
ca je  rad pomagal v pastorali 
bodisi na Sv. gori, zlasti pa po  
kraških župnijah.

Za vse dobro, ki ga je  storil 
v 56 letih duhovništva na du
hovnem, pastoralnem in ma
terialnem področju, se m u is
kreno zahvaljujem. Zahvalju
jem  se tudi vsem, k i ste m u  
stali ob strani v bolezni.

V oporoki je  zapisal: "Boga 
Očeta in Jezusa Kristusa pro 
sim, da m i odpustita vse p o 
manjkljivosti in površnosti, ki 
so se vrinile v m oji službi. Obe
nem  prosim  tud i vernike v 
vseh župnijah, ki so m i b ili iz
ročeni v dušno oskrbo, da m i 
odpuste, če sem koga užalil ali 
da sem bil do njih grob, neob
ziren ali nečloveški. Tudi s svoje 
strani iz srca odpuščam, obe
nem pa prosim, naj m o lijo  in 
naj naročijo kakšno sveto ma
šo zame." Naj nas te besede 
rajnega gospoda nagovorijo in 
jih  skušamo uresničiti. (...)

Vera v vstalega Kristusa ima 
za sad upanje. Krščansko živ
ljenje je  dejansko življenje  
upanja ali pa so vse skupaj sa
m o folklora, tradicija in neke 
navade. Vstali Gospod nam že 
sedaj daje okušati veselje Bo
žjih otrok in upanje, da bom o  
nekega dne “podobni njemu, 
ker ga bom o gledali, kakršen 
je". Z  udeležbo p ri tej maši in 
s svojim i m o litvam i pom a
gajmo rajnemu gospodu, da bi 
čim pre j gledal vstalega Kri
stusa, kakršen je, iz obličja v 
obličje.

K NJ I GA  V A T I KAN ISTA DE CARLI JA

BREVIR ZA SO D O B N E G A  
ČLOVEKA

JURIJ PALJK

Tak je  podnaslov knjige 
Breviario del nuovo m illenio- 
Brevir novega tisočletja, ki ga 
je za italijansko knjižno zalo
žbo San Paolo uredil znani ita
lijanski časnikar Giuseppe De 
Carli; tega poznamo pred
vsem po odličnih komentar
jih in kronikah na prvi italijan
ski televizijski mreži RAI.

Giuseppe De Carli je nam
reč pri osrednjem  ita lijan
skem televizijskem dnevniku 
TG1 odgovoren za verske 
programe in poročanje o delu 
in življenju Cerkve. Že več 
kot deset let skrbno poroča o 
Cerkvi in sprem lja papeževo 
delo in njegova potovanja. Do 
sedaj je  De Carli poskrbel že 
za več kot tristo neposrednih 
prenosov s pastoralnih poto
vanj svetega očeta po svetu 
in v Italiji. Giuseppe De Carli 
je  poklicni časnikar, sicer pa 
je d iplom iral iz filozofije in 
političnih ved; veliko je tudi 
študiral teologijo, tako da ga 
upravičeno imamo za enega 
najbolj podkovanih poznaval
cev katoliške Cerkve in pape
ževega delovanja v Italiji. De 
Carli jedosle j tudi napisal več 
knjig, med katerimi omenimo 
vsaj knjigo o a i d s -u , knjigo/Co 
je  Cerkev ženska in knjigo o 
nekdanjemu prvem mož va
tikanske diplomacije, kard i
nalu Casaroliju.

Knjigi Brevir novega tisoč
letja na pot sta napisali uvod
ne besede ugledni osebno
sti: kardinal Roger Etchega-

ray, predsednik osrednjega 
organizacijskega odbora Ve
lik i jub ile j 2000, in predsed
nik italijanske državne radio
televizijske hiše RAI Roberto 
Zaccaria. V uvodnem pojas
nilu avtor Giuseppe De Carli 
piše o sedanjem trenutku na 
področju televizijskih oddaj, 
ko je  vse podrejeno tržnemu 
vidiku in gledljivosti progra
mov. Avtor ugotavlja, da gle
dalci z veseljem in radoved
nostjo skrbno spremljajo vse, 

jka r se dogaja v Cerkvi; še po
sebno pa podrobno sledijo 
papeževemu delu in njegove
mu izjemno privlačnemu na
govarjanju današnjega člove
ka. Tako je tudi televizijska ru
brika, ki gre v eter na prvem 
televizijskem programu RAI 
vsako soboto ob 13.30 in ima 
zgovoren naslov Besede tre
tjega tisočletja, zelo gledana. 
Kot urednik je  De Carli za to 
rubriko privabil cvet dana
šnje Cerkve, saj nastopajo v 
njegovi rubriki kardinali Ersi- 
lio Tonini (na sliki), DionigiTet- 
tamanzi, Giacomo Biffi, Car-
lo Maria Martini, Vinko Puljič, 
Camillo Ruini, "marijolog1' Re
ne Laurentin, rektor islamske 
univerze iz Fesa Tazi Saoud 
in rimski vrhovni rabin ElioTo- 
aff. Vse omenjene je De Carli 
naprosil, naj razložijo dolo
čene pojme, besede, ki jih da
nes srečujemo v sodobnem 
svetu in se tičejo vere, Cerkve 
in našega sprejemanja le-te. 
Tako je nastal prvi del knjige, 
medtem ko je drugi del knji
ge posvečen globljim  in dalj-

IN  M EM O R IA M

IGNACIJ 
ČRETNIK

Po dolgem  in p lodnem  
življenjskem poslanstvu zla
sti med Slovenci v izseljen
stvu je 10. aprila letos umrl 
s lovensk im  ve rn iko m  po 
vsem svetu znani prelat Igna
cij Čretnik, dolgoletni delegat 
za Slovence v Parizu in sploh 
dobrotnik številnih naših e- 
migrantov.

Rodil se je 14. juljja 1917 
v Saleku, v župniji Šmartno 
pri Velenju. V mašnika je bil 
posvečen 29. junija 1947 v 
Briksnu. Že isto leto je  šel v 
francosko prestolnico, kjer je 
neutrudno deloval in bival 
vse do smrti, torej več kot 50 
let. Leta 1979je postavil mej
nik združevanju slovenskih 
rojakov v Parizu, ko mu je 
po daljših prizadevanjih us
pelo odkupiti stavbo v pari
škem predmestju Chatillonu, 
kjer še danes stoji sedež slo
venske misije. V prijetnem 
slovenskem središču, dvo
ranici in cerkvici sv. Tereze, 
v katerih utripa slovensko 
srce, se namreč že desetletja 
srečujejo in združujejo števil
ni naši tamkajšnji rojaki zla
sti okrog nedeljske popoldan
ske evharistične daritve, pa 
tudi za trenutke družabnosti 
in počastitve vseh ku lturn ih  
in ce rkven ih  p raznovan j.

Pokojni prelat je  v misiji de
loval kot župnik do leta 1993 
in bil njen tih i in solidni ste
ber. Veliko je naredil za kul
turno in narodnostno rast na
ših izseljencev, in to  tudi na 
področju šolanja in društev. 
Zlasti mu je bilo pri srcu o- 
hranjanje jezika še posebno 
pri mlajših rodovih tamkaj
šnjih Slovencev. Poleg vsega 
tega je skrbel tudi za birokrat
ske zadeve naših rojakov, ki 
so se izselili v ZDA, Argenti
no in drugam, ter tudi veliko 
pisal v naše revije. Svečan po
greb je bil v Parizu 17. aprila, 
kjer se je poleg škofa franco
skega rodu, slovenskega po
m ožnega škofa U rana in 
dvajsetih somaševalcev zbra
lo pri slovesu od pokojnega 
prelata ogrom no naših roja
kov in francoskih prijateljev. 
Na rodnih tleh pa je bila žalna 
slovesnost v petek, 28. apri
la, ko je  poleg mariborskega 
nadškofa Franca Kramber
gerja in 50 sobratov pospre
m ilo pokojnega na božjo nji
vo v domači župniji sv. M ar
tina na Velenju res veliko ver
nikov.

Gospod življenja in smrti 
naj tisočero povrne pokojne
mu za vse dobro, ki ga je z 
vsem srcem in veliko vdano
stjo naredil kot velik dobrot
nik naših izseljencev in gra
ditelj mostov med slovenski
mi skupnostmi po svetu.

Šim zapisom, ki so jih ome
njeni avtorji napisali sami, 
prav tako pa so o njih govori
li po televiziji; nekateri med 
njim i so prav zaradi pogoste
ga nastopanja na televiziji po
stali znani in cenjeni po Ita
liji. Naj bo ime kardinala iz 
Ravenne Ersilia Toninija do
volj za vse, saj je kardinal To
nini postal cenjen prav zara
di svoje iskrene, neposredne, 
jasne in sveže besede, boga
tega znanja in človekoljubno
sti ter uglajenega in simpati
čnega nastopa.

V prvem delu knjige, ki no
si naslov Brevir novega tisoč
letja, so zbrani televizijski na
stopi kardinala M artin ija  o 
slovarju jubilejnega leta, se 
pravi: o pojm ih, ki se najpo
gosteje uporabljajo, ko se go
vori o jubile ju in svetem letu. 
Kardinal Tonini piše o s lo
varju življenja, medtem ko je 
kardinal Biffi govoril na tele
viziji dvakrat, in sicer o veri 
in odrešenju. Genovski kardi
nal Tettamanzi je  govoril o e- 
tiki, kardinal Ruini o m isijo
nih, sarajevski kardinal Puljič 
o upanju, oče Laurentin o Sve
ti Mariji, rabin Toaff o  judov
ski veri, profesor Saoud pa o 
islamu.

V drugem delu knjige, ki 
nosi naslov Misli o svetu, ki bo  
prišel, pa so zbrani kratki eseji 
kardinala Biffija o prvi Božji 
zapovedi, kardinala Martinija 
o prehodu iz enega tisočletja 
v drugo, medtem ko je  sara
jevski prvi mož Cerkve kar
dinal Puljič napisal razmišlja
nje o miru na Balkanu. Kardi
nal Ruini je napisal razm i
šljanje o kulturnem načrtu, ki 
je nasproten sindromu pod
rejenosti, rabin Toaff o holo
kavstu in zgodovinskem spo
minu. Kardinal Ersilio Tonini 
je spregovoril o spolnosti kot
o ikoni moči in nežnosti Boga 
in tako spet dokazal, da se po 
televiziji lahko na dostojen in 
preprost, a jasen način govo
ri o vseh težavah, ki tarejo so
dobnega človeka.

Giuseppe de Carli je p ri
pravil knjigo, v kateri bo bra
lec našel veliko snovi za raz
mišljanje, saj je knjiga sestav
ljena zares tako, da lahko slu
ži kot neke vrste brevir za so
dobnega človeka, ki se noče 
zadovoljiti s površnimi odgo
vori na najvažnejša, za člove
ka temeljna vprašanja.

SVETNIK TEDNA
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SILVESTER CUK i  MARIJ A D O M I N I K A  
M AZZARELLO,  R E D O V N A  
USTANOVITELJICA

Že od leta 1901 delujejo na Slovenskem Don Boskovi 
salezijanci, ki po zgledu svojega ustanovitelja skrbijo za 
vzgojo mladine, predvsem fantov. Podobno poslanstvo 
opravljajo mdi Don Boskove salezijanke ali Hčere Marije 
Pomočnice, ki so prišle k nam leta 1936 in so odprle v 
Ljubljani vzgojni zavod, mladinski dom in otroški vrtec. 
Zdaj delujejo v petih krajih na Slovenskem in skušajo 
oživiti tiste oblike krščanske vzgoje deklet, ki jih je vpeljala 
sveta M arija  Dom inika Mazzarello, današnja godo- 
vnjakinja, ki je skupaj s sv. Janezom Boskom ustanovitelji
ca te redovne družbe.

Marija Dominika Mazzarello se je rodila 9. maja 1837 
v vasici Mornese blizu Aleksandrije v južnem delu Pie
monta. V zdravi kmečki družini je bilo precej otrok. Ma
rija se ja naučila brati, pisati pa ni znala, kajti v tistih 
časih so menili, da dekletom šole niso potrebne. Krščanski 
nauk pa je znala bolje kot tisti, ki so znali pisati. Vsako 
jutro je hodila k maši. Pozimi je bila še trda tema, ko je šla 
od doma v cerkev. Nekoč je rekla sestri, ki jo je spremlja
la: "Vidiš, koliko zvezd je na nebu! Nekega dne bodo vse 
te zvezde pod najinimi nogami, kajti midve bova višji od 
njih!"

V  Morneseju je deloval goreč župnik Pestarino. Ko je 
papež Pij IX . leta 1854 razglasil versko resnico o M ariji
nem brezmadežnem spočetju, je v župniji ustanovil družbo 
Hčera Brezmadežne. Med članicami se je posebno odliko
vala Marija Mazzarello. Ko ji je bilo sedemnajst let, je v 
vasi izbruhnila epidemija tifusa in Marija je junaško stre
gla bolnikom v svojem sorodstvu. Nazadnje je zbolela še 
sama in tudi potem, ko je okrevala, ni bila več tako trd
nega zdravja kot poprej. Ko ni več mogla delati na polju, 
se je izučila za šiviljo in s prijateljico Petronilo odprla 
lastno delavnico. Dekleta, ki jih je učila šivanja, je vzgaja
la tudi v krščanskem življenju. Postala je voditeljica M a
rijine družbe in si vzgojila dobre pomočnice za svoj apo
stolat. Kadar je v zvoniku bila ura, je imela Marija nava
do reči: "To je ena ura manj na tem svetu in ura bliže 
nebesom."

Župnik Pestarino je postal salezijanski duhovnik in tako 
je Don Boško pobožna dekleta v Morneseju sam spoznal. 
Že dalj časa je gojil željo, da bi ustanovil žensko družbo za 
vzgojo deklet in ob srečanju z Marijo Mazzarello je v svoji 
svetniški daljnovidnosti spoznal, da bo to njegovo zamisel 
uresničila prav ona. Napisal je pravila nove družbe, ki je 
zaživela na praznik Marije Snežne, 5. avgusta 1872, ko je 
v družbo sprejel prvih 15 sester, ki jih je imenoval Hčere 
Marije Pomočnice. Za predstojnico je izbral Marijo Maz
zarello, ker je v njej odkril poseben dar vodstva. Nova 
družba naj bi bila živ spomenik njegove ljubezni in 
hvaležnosti do Matere božje za vse dobrote, s katerimi ga 
je nenehno obsipala pri njegovem vzgojnem poslanstvu. 
Dve leti pozneje je bila Marija Dominika Mazzarello 
izvoljena za v rhovno predsto jn ico Hčera M arije  
Pomočnice. Bila je kakor ustvarjena za to. Skrivnost njenih 
uspehov je bila v tem, da je to, kar je učila z besedo, 
najprej pokazala z dejanjem.

Družba se je sprva širila po Italiji; že leta 1877 je prvih 
šest misijonark odšlo v Urugvaj in tr i leta pozneje v Pata
gonijo. Danes družba deluje v 66 državah in šteje okoli
18.000 sester. Materna hiša je bila nekaj časa v Morne
seju, zatem v Torinu, od leta 1969 pa je v Rimu. Sousta
noviteljica Marija Dominika Mazzarello je družbo vodila 
le devet let, a ji je položila trdne temelje. Zlasti s svojim 
svetniškim življenjem, ki se je izteklo 14. maja 1881, nekaj 
dni po njenem 44. rojstnem dnevu. Za blaženo jo je raz
glasil papež Pij X I. leta 1938, njegov naslednik Pij X II. pa 
jo je 26. junija 1951 prištel med svetnice.

■  DOBRODELNI KONCERT OB 35-LETNICI OGNJIŠČA
Revija Ognjišče je 18. aprila letos obhajala 35-letnico iz

hajanja. Obletnico bo proslavila tudi z dobrodelnim  koncer
tom ; sredstva izkupička prodaje vstopnic in darila sponzorjev 
bodo namenjena Škofijski gimnaziji v Vipavi. Koncert bo v 
nedeljo, 14. maja, ob 16. uri v telovadnici Škofijske gimnazije 
Vipava. Sodelovali bodo najbolj p riljub ljen i pevci in pevke 
slovenske zabavne glasbe.

RADIO OGNJIŠČE. Vsak četrtek ob 17. uri: ak
tualne teme v primorski oddaji Maestral. Ra
dio Ognjišče lahko poslušate v zamejstvu na 
Ukv frekvencah 107,5 - Sveta gora (v Goriški 
in Furlaniji) in 91,2 - Tinjan (na Tržaškem).
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SPODBUDA 
K ŠTUDIJU NA LAHKIH KRILIH

IG O R  DEVETAK ....................................... .. .............
S e p t em b ra  191 0  
je začel  Edi  
Rus j an  dela t i  
pr i  z a g r e bš ke m 
podje tn iku  
Miha j l u
M e r č e p u ,  ki je - 
k o t  b r a t a  Rus j an  
- r a č un a l ,  da  bo  
l e t a l a  p r od a j a l .  
Pri  M e r č e p u  se 
je zapos l i l  t udi  
Pepi  Rus jan.
N a  sl iki :  Edi  
na  l e t a lu ,  d e s n o  
Pepi ,  v ozad j u  
z b rk i ,  č e p i co  
in p o n o s n o  
d r ž o  M e r č e p .  
D n e  26.  
d e c e m b r a  19 10  
je M e r č e p  
pr i r ed i l  v 
Z a g r e b u  letal ski  
mi t i ng ,  n a  
k a t e r e m  je Edi  
p o k a z a l  z a r es  
p r o f es i o na l no  
l etenje .  N a  
z avze to  t e h n i č n o  
i zpopoln j evan je  
" letečih s t rojev" 
z g o v o r n o  kaže  
tudi  fotograf i j a .

PREJELI SMO

V četrtek, 27. aprila, je imel Slo
venski raziskovalni inštitut v Feiglovi 
knjižnici v Gorici redni občni zbor, o 
katerem bomo podrobneje poročali 
prihodnjič.

Tokrat si poglejmo pobli-že, koga 
so pri SLORI-ju nagradili s pod i
plomskimi štipendijami. Luisa Anto
ni je prejela štipendijo za doktorat 
na filozofski fakulteti univerze v Lju
bljani na temo Zgodovinska rekon
strukcija post-Crocejevske estetike 
glasbe v Italiji; Gorazd Bajc pa bo na 
istem oddelku ljubljanskega vseučili
šča delal magisterij na temo Protio- 
kupatorsko delovanje slovenskih pri
morskih narodnjakov 1941-1945; 
Matejka Grgič bo delala magisterij 
na temo Razvoj in razsežnosti teori
je  performativa na Slovenskem, Va
lentina Martinuč bo pripravljala ma
gisterij na temo Naravno vedenje v 
primerjavi s produkcijo, k i jo  simuli
ra računalnik, Irena Milanič bo magi
strirala iz teme Glasilo ameriških mla
dincev Mladinski list - Juvenile med 
leti 1922-1944. Vse bodo študirale na 
filozofski fakulteti v Ljubljani. Marti
na Ozbič bo na pedagoški fakulteti 
v Ljubljani magistrirala iz naloge Po
vezanost govorne produkcije in slu
šne percepcije p ri osebah s slušno 
m otnjo ; Breda Susič pa bo na fakul
teti za družbene vede magistrirala iz 
naloge Od tranzicije do vključevanja 
v Evropsko Unijo: institucionalne in 
politične spremembe v Sloveniji.

Na občnem zboru SLORI-ja so po
delili tudi dve nagradi za diplomski 
nalogi; prejeli sta ju Tanja Colja in Bar
bara Čok.

S 3. STRANI

TOŽENA...
K ako, z a  konec, g ledate  

na okolje, p redvsem  na tisto, 
iz  ka tereg a  ste iz š li in  je  z d a j  
v Ita liji?  K a k o  b i utegnilo b iti 
v prihodnosti?

Mislim, daje sedanja situacija pre
hodna oblika sožitja. Svet počasi o- 
zdravlja od pretiranih nacionaliz
mov in ljudje ne le spoznavajo, da 
je sožitje dobra stvar, ampak da si je 
treba prizadevati, da se okrepi. Nav
sezadnje naši predniki so tu stoletja 
živeli skupaj in se niso medsebojno 
pobijali, čeprav so se med sabo raz
likovali. Mislim, da se vsi učimo strp
nosti in prihodnost vidim  v povsem 
odprtih mejah in popolni svobodi 
izražanja posebnosti in nazorov. Med 
velikonočnimi prazniki sem na pri
mer bil na Lokvah nad Trnovskim go
zdom, kjer je moja hči, ki sicer živi v 
Londonu, s kakšnimi petdesetimi svo
jim i kolegi in kolegicami od zgodnje 
mladosti naprej našla možnost za ob
hajanje rojstnega dne. Bili smo iz vse 
Evrope in glede na to, da je njena 
mama iz Avstralije, tudi iz Nove Ze
landije in Avstralije. Bili smo od bli
zu in daleč in govorili smo v jezikih 
vseh držav, od koder so prišli pova
bljenci - in moram reči, da je bilo 
zanimivo in zabavno. Tako bi na pod
lagi tega primera pa tudi tistega, kar 
seje zgodilo v Trstu in Gorici na pred
stavitvi knjige Slovenija, dejal, da je 
odpiranje meja jamstvo za prihod
nost. Ljudje tega ne počnejo le zato, 
ker bi to  bilo moderno, temveč tudi 
zato, ker je to  perspektiva. Tako se 
bo verjetno živelo v prihodnje.

Če bomo Slovenci dovolj močni, 
da obstanemo, bodo v Slovenijo še 
prihajali med nas - Slovence. A po
navljam, biti in ostati bomo morali 
dovolj močni in - da tako rečem - še 
bolj zanimivi.

Nagrajeni diplomski nalogi pred
stavljata po oceni ravnatelja SLORI- 
ja prof. Emidija Susiča pomemben in 
nov spoznavalni doprinos. Tanja Co
lja se je "skušala čimbolj poglobiti v 
problematiko narodnostno mešanih 
zakonov v našem okolju, konkretne
je med zakonci slovenske in italijan
ske narodnosti. V tej poglobljeni in 
razvejani analizi so primerno izpostav
ljeni številni in izredno kompleksni 
aspekti tega pojava, tako z vidika o- 
sebne narodne pripadnosti in iden
titete staršev in potomcev, kot tudi v 
luči širših družbenih pojavov, ki se t i
čejo odnosov s Slovenijo, medetičnih 
odnosov med manjšinsko in večin
sko skupnostjo oz. integracijskih ter 
asimilacijskih procesov". Tako v ob
razložitvi priznanja. Barbara Čok pa 
seje spoprijela z "obravnavo v našem 
prostoru malo poznane tematike fi- 
zioanatomskopsihološkega značaja, 
ne glede na specifiko manjšinskega 
položaja in tukajšnjo razširjenost dvo
jezičnih govorcev. Na ta način nalo
ga posega v razsežnosti, ki niso zgolj 
zgodovinsko družbene ali folklorno 
čustvene... Izsledki (...) so zanimivi in 
v veliki meri potrjujejo raziskave, ki 
sojih opravili drugod po svetu".

Prof. Susič je povedal, da s štipen
dijami želijo nagraditi predvsem ti
ste študente iz zamejstva, ki želijo 
poglabljati znanje, s katerim se in
štitu t že ukvarja, a so odprti tudi dru
gim študijskim smerem. S tem pos
kuša SLORI mlade diplomirance naše 
skupnosti predvsem spodbujati k 
študijskemu izpopolnjevanju.

K O N Č A L  SF. J E  N A T E Č A J  
M A R C  O S  I G

STRUNE
SREDNJE
EVROPE

V tednu po Veliki noči je goriško 
združenje Glasba brez meja priredi
lo v sodelovanju s Kulturnim centrom 
Lojze Bratuž mednarodni natečaj Al
pe Jadran, posvečen v prvi vrsti mla
dim iz Srednje Evrope. Poimenovan 
je po violinistu in pedagogu Alfredu 
Marcosigu ter njegovi ženi Vandi; 
onadva sta spomladi leta 1983 ob 
podpori peščice zanesenjakov posta
vila temelje pobudi, ki je z leti prera
sla začetna pričakovanja, in ostala vse 
do prerane smrti navdušena mentor
ja srečanja, ki združuje vsako leto mla
de oboževalce godal od Srednje Ev
rope do Kitajske v znamenju univer
zalne govorice glasbe.

Letošnja že 18. izvedba natečaja 
za violiniste, 8. za violončeliste, seje 
končala s koncertom nagrajencev v 
nedeljo, 30. aprila. Slovenci so se le
po izkazali z najmlajšo violinistko Ta
njo Sonc iz Trbovelj (1. nagrada kat.
A) in zrelim ljubljanskim čelistom Ja
ko Stadlerjem, kije prejel poleg prve 
nagrade v kategoriji C tudi nagrado 
Bach. Hrvati so odnesli tri prve na
grade med čelisti in eno med violini
sti. Dobra je bila tudi bolgarska violi
nistka Veselinova (1. nagrada kat. B), 
medtem ko seje odlično uvrstil samo 
en Italijan, čelist Giovanni Gnocchi 
iz domovine godal-Cremone (1. na
grada kat. D). Med najboljšimi violi
nisti, ki jih je ocenila strokovna komi
sija s prof. Margit Spirk na čelu, je za
blestela tudi Kitajka Jun He. V prvem 
tednu maja so odlikovanci zableste
li še na turneji po koncertnih dvora
nah naše dežele, Veneta in Avstrije.

Na goriškem sejmišču, kjer so mi
nulo soboto odprli 30. vzorčni sejem 
Expomego, je v preteklih dneh mar
sikateri Slovenec našel prav poseb
ne razloge za ponos. V preddverju kon
gresne dvorane sejmišča je fotogra
fijam poverjena pripoved navdušujo
če zgodbe - pa čeprav s trpkim kon
cem - o goriških letalskih pionirjih, 
bratih Edvardu-Ediju in Jožetu-Pepiju 
Rusjanu. Zaslugo za razstavo imata 
Vili Prinčič in Aldo Rupel. Pripravila 
s ta jo  v okviru obeležitev 30-letnice 
ZSŠDI-ja. Dragoceno pomoč jima je 
nudilo Središče za arheološke in zgo
dovinske raziskave na Goriškem. Po
kroviteljstvo je v začetku dala tudi go- 
riška občinska uprava, ki pa je zaradi 
svoje obsedenosti z "italijanstvom" 
stanjšala podporo do popolne nevid
nosti. Na podoben način seje sodelo
vanju izmuznil tud i letalski krožek 
Frecce tricolori iz Ronk.

Prinčič in Rupel sta že lani novem
bra, ob 90. obletnici uspešnega gori- 
škega poleta, močno oživila spomin 
na podvige bratov Rusjan in sprožila 
novo raziskovalno mrzlico. Njunemu 
nepotešljivemu iskanju dokumentov 
je veliko prispevala vnukinja bratov 
Rusjan Grazia, ki seje vrnila iz zdom
stva tudi zato, da bi podkrepila zani
manje za slovenska letalca. Od po 
svetu raztresenih Rusjanovih sorod
nikov je prejela marsikatero še nepo
znano sliko in pričevanje, ki jih  raz
stava prvič predstavlja.

Izredno zanimiva pa sta tud i no
vici, ki ju je objavil tednik Primorski 
list ("Poučljiv list za slovensko ljud
stvo na Primorskem") v Gorici 12. ja
nuarja 1911, na drugi in tretji strani. 
Le tri dni pred tem seje Edijevo ple
menito zanesenjaštvo tragično kon
čalo v Beogradu. Medtem ko se je 
že spuščal k pristanku, v bližini so
točja Save in Donave, ga je z višine 
20 metrovzbil udarec košave.Tragi
čno vest objavljamo v celoti.

Naš rojak zrakoptovec Rusjan 
ponesrečil. — V pond. proti večeru seje 
bliskoma raznesla po našem mestu 
vest, da so dobili Rusjanovi stariši iz 
Belgrada brzojavko, ki jim  naznanja, da 
je njih sin Edvard pri nekem poletu v 
Belgradu ponesrečil ter ostal pri pidcu 
mrtev. Ta vest je napravila na vse one, 
ki so Jo slišali, brez razlike narodnosti 
najglobokejši vtis. Današnje brzojavke 
potrjujejo to vest popolnoma. Ena iz
med teh se glasi:

V pond. je priredil aviatik Rusjan 
poskusni polet z beligrajske trdnjave, a 
je pri tem padel z visočine 20 m na 
trdnjavsko ozidje in v nekoliko minu
tah potem umrl na dobljenih poškodbah. 
Rusjan je s svojim monoplanom vkljub 
vetru poletel preko Save in posrečilo se 
mu je, poleteti z beligrajske trdnjave do 
1 km oddaljenega železniškega mosta. 
Ko se je vračal, je močan veter zgrabil 
aeroplan in ga prevrnil.

Rusjan, ki je, kakor znano, na
pravil lanskega in predlanskega leta v 
Gorici več poskusov, da bi se bil s 
svojim zrakoplovom povzdignil v zrak, 
ki se mu pa niso posrečili, podal se je 
v Zagreb, kjer je v družbi Hrvata Mer- 
čepa sestavil stroj, s katerim  je dosegel 
prve vspehe svojega truda. V Zagrebu 
je prvič vzletel in žel velik trium f. 
Imel je potem izvršiti več poletov in si
cer v Belgradu, Sofiji in Carigradu. Ni 
mu bilo prisojeno, da izvrši to turnejo. 
Usoda je hotela, da je že v prvem teh 
mest pustil svoje mlado življenje. Vse 
jugoslovansko ljudstvo je s ponosom 
slišalo vest o komaj doseženih vspehih 
svojega prvega in edinega zrakoplovca.

Včeraj predpoludne se je na ob
činske stroške vršil pogreb slovenskega 
aviatika Rusjana, ki je dne 9. t. m. v Bel
gradu ponesrečil. Pogreba se je udeležilo 
zelo veliko število beligrajskega prebi
valstva. Kralj Peter je po svojem adju
tantu izrazil rodbini ponesrečenca svoje 
sožalje. Princ Jurij je dal položiti na 
krsto krasen venec. Beligrajski trgovci 
so sklenili, da postavijo aviatiku na
grobni spomenik.

m Vsi trUe zrakoplovci, katere 
smo imeli Goričani čast videti na Veli
kih Rojah minulo poletje, so se pone
srečili. Prvi se je ponesrečil celovški 
inžener Za p l a t n i  k pred par meseci 
in si baje zlomil pri padcu iz zrako
plova roko. Zaplatnik je na Velikih Ro
jah na praznik sv. Petra in Pavla trium- 
firal. Plaval je s svojim aeroplanom kot 
orel v zraku, gotovo nad 200 metrov 
visoko. Drugi celovški zrakoplovec in
ženir H e im , ki je letal po zraku vsaki 
večer meseca ju lija  na Velikih Rojah, 
se je ponesrečil minuli mesec v Bre- 
slavu. Padel je z zrakoplovom vred z 
visočine 200 metrov na tla in si zlomil 
tilnik. Obležal je na licu mesta mrtev. 
Tretji je ponesrečil naš R u s j a n  m i
nuli pondeljek v Belgradu. — Vsi trije 
so se ponesrečili na enak način. Kdo 
bi bil kaj takega m islil ?

Obiskovalec se bo na goriški raz
stavi gotovo za trenutek zamislil pred 
pretresljivo fotografijo: Beograd, 9. 
januar 1911, Rusjanovo letalo pa
da... Ob tej so še tri druge slike razbi
tin Merčep-Rusjanovega letala in pa 
fotografije s pogreba daleč od rod
ne Primorske. Letalo z očitno ne do
volj odpornimi krili je pokopalo pod 
seboj nadarjenega načrtovalca in 
graditelja letal ter pogumnega letal
ca. Brat Pepi, s katerim sta zgledno 
sodelovala in se s skupnimi močmi 
ukvarjala z letalstvom od leta 1897, 
je še nekaj časa ostal pri Merčepu, po
tem seje izselil v Argentino in se brez 
brata ni več posvečal letalom.

Se posebno zgovorni so na raz
stavi čudoviti profili Rusjanovih le
tal, njihove vedno bolj drzne, a teh
nično pretehtane oblike, ki so gori- 
ška samouka z veliko mero navduše
nja in znanja večkrat uspešno pribli
žala oblakom.

Razstava, ki bo na ogled še v pe
tek, soboto in nedeljo tega tedna, 
ponuja tudi niz slik z letalskih m itin
gov na goriškem letališču pred prvo 
svetovno vojno in iz obdobja med 
vojnama. Čas bratov Rusjan je bil 
vendar čas izredne ustvarjalnosti in 
preseganja dotedanjih človekovih 
zmogljivosti in mnogi so se spopri
jemali z nebom. To serijo fotografij 
uvaja predstavitveni list Italijanskega 
aerokluba - Aerokluba Julijske kra
jine z letališča Duca DAosta v Gorici. 
Začenja se takole: "Letalstvo se rodi 
v Gorici jeseni leta 1909 po zaslugi 
letalskega pionirja Edvarda Rusjana 
(1886-1911), ki je skupaj z bratom 
Jožetom v kratkem obdobju štirinaj
stih mesecev zgradil devet vse popol
nejših letal, ki jih je sam načrtoval..."

'NEMŠKI 
CESAR" !?

V vašem časopisu sem prebral po
ročilo o promociji Štihove knjige Vil- 
la, quae Sclavorum lingua vocatur Go- 
riza. Zanimivo branje me je  pritegni
lo tembolj, ker sam avtor knjige od
ločno izpostavi temeljno pravilo zgo
dovinarjevega dela, da zgodovine ne 
razlaga s pozicije današnjega časa, 
ampak s pozicije časa, v katerem je  
nastajala. Prav zaradi tega pravila se 
m i zastavlja vprašanje verodostojno
sti njegovega dela, če kljub vsemu ta
ko nenatančno,",nesodobno", poime
nuje Otona III. “nemški" cesar, ko je  
resnica ta, da je  bil Oton III. v svojem 
času "kralj Germanije" (od leta 983) 
in "rimski cesar1' (od leta 996). 1/ naj
boljšem primeru b i ga bilo mogoče 
imenovati "nemški kralj', nikakor pa 
ne "nemški cesar1', hkrati pa pojem  
",nemški" (Deutsch) tisti čas sploh ni 
obstajal! Pa tudi kasneje, od reforma
cije naprej, ko se je  zaradi šopirjenja 
nemškega nacionalizma in šovinizma 
razpasla navada rimskemu cesarju 
podtikati naslov "rimskonemški cesar1', 
te spake v Avstriji vse do konca (1806) 
uradno niso uporabljali. Tudi za Slo
vence je bil Habsburžan vedno le "rim
ski cesar11 in tako je  tudi zapisano na 
vseh uradnih znamenjih in grbih!

V tem kontekstu je  nadvse zani
mivo, da ta zgodovinar v drugem pri
meru naravnost dlakocepsko natan
čno uporablja prevod besede Scla
vorum: "slovanski", čeprav je  evident
no, da so na Goriškem od nekdaj ži
veli le tisti "Sclavoni", k i se dandana
šnji imenujejo Slovenci. Nobeno ve
rodostojno poročilo ne omenja nase
ljevanja kakih drugih “Slovanov" v i l .  
stoletju in kasneje. Prevajanje ime
na, k i so ga tujci nadeli našim predni
kom, s pojmom “slovanski", je  zavaja
joče. Nenazadnje tudi zato, ker se je  
pojem “slovanski", “Slovani" itd. pojavil 
mnogo kasneje! Tudi v tem primeru 
zgodovinar torej ni zvest načelu, na 
katerega sam poudarjeno prisega...

Očitno tovrstna "zgodovina" raje 
ponuja projekte namesto dejstev, u- 
porablja kreacijo namesto spozna
nja. Taka dejavnost pa je  ponavadi v 
službi neke politike.

Lepo pozdravljam!

ANDREJ LENARČIČ
LJUBL)ANA
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LIKOVNA RAZMIŠLJANJA 
IN SANJSKI SVET
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V E L I K A  R E T R O S P E K T I V A  
V L J U B L J A N I

SPACAL
SLIKAR
KRASA

Od 25. aprila do 4. junija je v Mo
derni galeriji v Ljubljani na ogled ve- 
llJta re*rospektivna razstava del trža
škega umetnika Lojzeta Spacala, ki 
bo 15. junija dopolnil 93 let. Veliko 
pregledno razstavo je slovesno odprl 
predsednik Milan Kučan. Pri pripravi 
razstave so želeli predstaviti dela iz 
vseh Spacalovih ustvarjalnih obdobij. 
Razstavljenih je 100 mojstrovih slik, 
150 grafik, osem poslikanih lesenih 
grafičnih matric, sedem kipov v lesu, 
štiri tapiserije in osnutek za tapiserijo. 
Kustos razstave in urednik kataloga 
je Igor Kranjc, ki je skupaj z umet
nikom Frankom Vecchietom razsta
vo tudi postavil. V katalogu so poleg 
številnih reprodukcij Spacalovih del 
tudi pregled njegovih samostojnih in 
skupinskih razstav ter obširna biblio
grafija, ob tem pa še priložnostni eseji 
poznavalcev umetnikovega ustvar
janja, ki so jih napisali Giulio Monte- 
nero, Zoran Kržišnik in Franko Vec- 
chiet. Dodano je razmišljanje Tarasa 
Kermaunerja z naslovom Spacalov po
sluh za strasnost sveta.

Kar 45 let je minilo od zadnje ve
like pregledne razstave Spacalovega 
ustvarjanja v Moderni galeriji. Dela 
za to predstavitev so prišla v Ljublja
no iz stalne razstave v Štanjelu, a tudi 
iz raznih zbirk v Sloveniji, Trstu, M i
lanu itd. Spacal je v Sloveniji znan sli
kar, saj je razstavljal na najpomem
bnejših slovenskih in mednarodnih 
razstavah, med drugim tudi na vseh 
ljubljanskih grafičnih bienalih. To
kratna predstavitev daje poudarek 
na Spacalovo zgodnje delo, od aka
demijskih začetkov v letu 1935. Gre 
za monotipije, lesoreze in olja iz t.i. 
magičnega realizma kot tudi grafike 
in oljne slike iz njegovega odporni
škega ciklusa v letih 1944-1945. Pre
gled zajema še širši izbor njegovih del 
iz druge polovice 40. let, ko se je po
svečal bolj realističnemu slikanju po
krajin, predvsem Trsta in tržaške oba
le, a tudi Istre in Dalmacije. V tistem 
času so Spacala v Sloveniji obravna
vali kot izrazitega nasprotnika tedaj 
prevladujočega socialističnega reali
zma. Nedvomno pa sodi med utemelji
telje in mojstre informelskega slikar
stva konca 50. in 60. let.

FRANCO DUGO RAZSTAVLJA
V NOVI GORICI...

Goriški slikar in grafik, ki je med
narodno uveljavljen, a zvest rodni Go
rici, ima v tem času več razstav, saj 
razstavlja med drugim tudi v Bolo
gni, za nas pa je prav gotovo najbolj 
zanimiva njegova razstava v Novi Go
rici v HIT-ovem Paviljonu v poslovni 
stavbi podjetja HIT.

Na veliki četrtek so razstavo slo
vesno odprli, saj je bil na kulturnem 
večeru gost tudi predsednik goriške 
pokrajinske uprave Giorgio Brando- 
lin. O umetniku in njegovem delu pa 
je v slovenskem in italijanskem je
ziku spregovoril član našega ured
ništva Jurij Paljk.

Franco Dugo se v Novi Gorici pred
stavlja z zaokroženim ciklusom zad
njih grafičnih listov in seveda s svoji
mi pasteli, na katerih upodablja na
šo pokrajino, našo zato, ker je Dugo 
za novogoriško razstavo izbral pred
vsem tiste svoje nevsakdanje izseke 
iz narave, vedute, na katerih je odsli- 
kal svoje videnje Goriške, Vipavske, 
Brd, Furlanske nižine in bližnjih Na
nosa in Čavna. Prav v ta svet je tudi 
ujet Dugo, ki izjemno dobro obvla
da danes skorajda opuščeno, zahtev
no tehniko pastela. Za njegovo sli
kanje pokrajin je značilno predvsem 
to, da krajina deluje zapuščeno, sko
rajda žalostno in kar kliče po člove
ku, ki na sliki zavestno ni nikdar u- 
podobljen. Gre za globlja likovna raz
mišljanja o človeku in njegovem od
nosu do narave, samega sebe.

Popolnoma drugačen svet pa nam 
Franco Dugo ponuja s svojimi gra
fičnim i listi, ki so dovršeno naprav
ljeni. Na njih nam slikar prikazuje svo
je ciprese, svoje kostanje. Na treh gra
fičnih listih večjih dimenzij je upo
dobil dva križana človeka in snema
nje s križa, pretresljivo metaforo člo
veškega trpljenja, ki ima v križu smi
sel in nesmisel trpljenja. Prav vpra
šanje o smislu in globljem pomenu 
človeškega trpljenja pride najbolj 
do izraza na teh izrazito figuralnih 
grafičnih listih, ki jih  odlikujejo do
vršena tehnika, odličen tisk, skrbna 
izbira harmonično usklajenega likov
nega izraza in seveda Dugov prepo
znavni likovni rokopis.

...LAURA GRUSOVIN PA
V GORICI

V goriškem Kulturnem domu pa 
bo vse do 10. t.m. odprta lepa in ob
sežna razstava likovnih del goriške 
slikarke Laure Grusovin, ki se vrača 
v Kulturni dom po petih letih. Na od
prtju je goriško slikarko srednje ge
neracije predstavil Joško Vetrih, ki je 
omenil predvsem samosvojo likov
no govorico umetnice in njeno gle
danje na svet.

Laura Grusovin nam v Kulturnem 
domu predstavlja niz velikih in nev
sakdanjih platen, ki bi jih  lahko raz
delili na dva večja sklopa: na ciklus 
slik, ki je razstavljen v pritličju kul
turnega hrama in ga označuje neka 
zavezanost poetičnemu realizmu in 
liričnemu odslikavanju narave, in na 
sklop slik, ki so razstavljene v prvem 
nadstropju in je na njih prisoten 
sanjski, nadrealističen svet, umetni
čin samosvoj, namišljen, a liričen svet, 
kateremu se noče odreči.

Laura Grusovin ima svojevrstno 
paleto barv, na kateri prevladujejo 
nežne zemeljske barve in ves spek
ter modrih, blaga zelena in dejan
sko pravi splet naravnih nežnih barv, 
s katerimi odslikava zdaj izseke, ve
dute narave in dreves, zdaj pa kraji
ne tudi nadgrajuje s svojim čarob
nim, sanjskim svetom, kot da bi ji 
naš svet ne bil dovolj in bi včasih 
hotela zbežati iz njega. Zato zadrge 
na krajinah, ki odpirajo nebo, za ka
terim vstaja nov, sanjski, čarobni svet,
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katerega pa tud i odlikuje nežnost 
in neka harmonija, soskladje, ki se 
lepo spaja z nežno barvno paleto.

Slike Laure Grusovin so nevsak
danje predvsem zato, ker si je z leti 
slikarka zgradila svojo likovno pri
poved, se odločila za samosvoje ne
žne barvne podtone, ki odražajo nje
no čustvovanje in razmišljanje. Sli
karka skrbno pazi na zelo poudar
jen dekorativni element na svojih de
lih, saj tudi sama izdeluje in mesto
ma poslikava okvirje svojih del, ta
ko da včasih okvir dopolnjuje likov
no pripoved in jo  nadgrajuje. Njen 
nadrealistični likovni svet je topel, 
kot je topla in nežno prepričljiva vsa 
njena likovna pripoved.

  Z U T

 £

Jakec: Teku! Si vido?! Damiani je  
reko, de manifestacija bo, jen Sergiji 
Pahorji se je  odvalu kamen sez srca. 
Zdej sez Pavšičen hitista organiziret, 
da be blo vse v nrljepšen redi.

Mihec Mouče, mouče, zatu ke sen 
še, keku se reče,... šokiren.

Jakec: Pej kej je  ratalo?
Mihec: Kej. Neč taienga, ma sen 

jem o ane čudne sanje, jen ne mu
ren pretksebe.

Jakec: Ben, povejme, kej si sanjo, 
de te je  teku... šokirelo, kuker praveš.

Mihec: Sen sanjo, de sen umrou 
jen sen peršo u en velik prostor, ke- 
merje blo pouhno stolic jen tedi ledi, 
se zastuope. Ta prostor je  b il razde
ljen ne dva dela. U prven deli smo 
bli mi, k i smo čakali, ma ten sredi te
ga prostuora je  b il en zidek sez o- 
grajo jen na drugi strani je  biu an lep 
vrt, i/se pouhno ruožic je  cvelo, jen 
pod drevi so ble klopce za sedet. Sa
dja nej manjkalo, na usaken vogali 
pej je  biu en štant zs tisten ke se teu 
ze jest al ze pet. Kuker si vido, kej je  
za ograjo, si zastuopo, de je  tu para
diž. Ben, priden gor, jen rečen lepu, 
kuker se spoduobe : dober dan, kdo 
je  zadnji?, de be se deu u vrsto. En 
stric m i reče: jest, jen se staven zad 
za znjen. Slučajno je  ratalo, da sen 
seu bliže zidka, teku, de sen lehko 
gledo čjez. Teku u mire sedin, jen ča- 
ken. Ker naenkrat viden, de se ten 
zraven, na uni strani zidka, trije stre
šno menejo jen rezburjejo. Ti veš, de 
sen radoveden človek, jen teku sen 
malo bulše pogledo, kedu so ti, ke 
se menejo, jen  viden, de sedijo na 
klopce Santin, Vidali jen Craxi.

Jakec: Ma m uj Buh, keku so pršli 
s kep t i  trije?

Mihec: Tudi jest sen pomislo isto. 
Zastuopen Santin jen Vidali, k i so se 
poznali vre ued prej jen so se spo
prijateljile u tisten cajte, ki je Vidali

" D N E V N I K  A N E  F R A N K "

ZADNJA
PREMIERA
SSG

V petek, 5. t.m ., bo v Kulturnem 
domu v Trstu stekla še zadnja premie
ra Slovenskega stalnega gledališča v 
sezoni 1999-2000. Ansambel SSG bo 
uprizoril dramo Francesa Goodricha 
in Alberta Hacketta Dnevnik Ane Frank
v režiji Zvoneta Šedlbauerja. Gre za 
najnovejšo priredbo dramatizacije, ki 
je v ZDA dvignila veliko prahu. Avto
rica je ameriška pisateljica Wendy Kes- 
selman, kije prejela več uglednih na
grad in priznanj.

Dnevnika Ane Frank ni treba pose
bej predstavljati, saj je še vedno izred
na brana knjiga povsem svetu. Nem
ška judovska družina Frank seje pred 
nacisti skrivala v Amsterdamu, v ulici 
Prinsengracht, kjer so bili uradi pod
jetja Aninega očeta (danes je tam mu
zej), od julija 1942 do aretacije avgu
sta 1944. Ana Frank je bila pisatelji
ca, ena od mnogih judovskih deklet, 
in njen obstoj in propad sta odmev 
tistih drugih žrtev, ki niso nikoli za
slovele. Imela je trinajst let, ko je 5. 
julija 1942 prispelo obvestilo o vpo
klicu za Margot in so Frankovi vede
li, da je čas, da se skrijejo. Osem ljudi, 
različnih po starosti, vzgoji in znača
ju, je bilo več kot dve leti zaprtih v pri
bližno petdeset kvadratnih metrov 
velikem prostoru, si je osupljivo hi
tro ustvarilo občutek normalnosti. Sli
ka dekleta, ki piše v obupu, da bi pre
gnala osamljenost in nečlovečnost, 
bo ostala.

Dramo je prevedla Desanka Puc; 
za režijo je poskrbel Zvone Šedlbauer, 
za scenografijo in kostumografijo Ja
nja Korun, za glasbo Žarko Prinčič, za 
koreografijo Nataša Kos. Igrajo Bar
bara Cerar, Adrijan Rustja, Miranda 
Caharija, Vesna Pernarčič, Vojko Bel
šak, Aleš Valič, Lučka Počkaj, Stojan 
Colja, Maja Štromar, Gregor Geč, A- 
leš Kolar in Danijel Malalan.

KEJ JE PEJ CRAXI REKO?

ponudo uoboroženo pomuč, če be 
blo treba se boret pruote jugoslovan
ske vojske. Ma zakej Craxi, sen se mi- 
slo jen poslušo, kej pravejo.

Jakec: Povejme, kej so praule?
Mihec: Vidali, sej si ga pozno, ka

šen je  bil, je  strašno pravo, de tu so 
diletante, ke ne zastuopejo neč, jen  
de ten u Rime be muogle več poslu- 
šet Šteljota, ke uen vje, keku se tej 
stvari streže, jen be tedi vladno krizo 
dergače speljo. Santin je  kimo, jen  
pravo: “Kej češ, Tojo, nej več tistih le
di, kuker anbot. Zdej še u Vatikani sli- 
kejo Slovenci, jen ti me stavejo terko 
tiste bjele, ruse jen plave farbe po zi- 
deh, de me vre djela slabo. Jen še sez 
kamna je  ta ruoba, teku de ne zbledi."

Jakec: Ma kej se heca, kej p ru ti je- 
zuiten se stave. Ma kej ne vje, de če 
se jen zamjere, ga spravejo kešen 
pjan niže. Jen Craxi, kej je  pej ta reko?

Mihec: Neč tacga, samo strešno se 
ju  muzo jen  re k o :"Fantje, ne se bat, 
zdej je  na vladi Amato, jen tu je  re
sen človek, jen velik patriot. Sej vje- 
ste, de tedi v DAlemovi vladi bis tako 
imenovani zaščitni zakon nej jemo fi
nančnega kritja, jen se zna, kedu je  
b il finančni minister. Zakon brez fi
nančnega kritja pej ne muore bet. Te
ku ste lehko mirne, de se bo v ten sla- 
ben Ijete, do drugih volitev, nejšloza- 
doste ovir, de bo sez Slovenci lepu 
vse skep zaspalo."

Jakec: A/e me reč. Teku je  reko Cra- 
xi. Jen ti, kej si mislo?

Mihec: De je  rjes teku, jen de jema 
Craxi prou. Jen sen se zamislo, de ke
ku bo ta nov premjer vplivo na našo 
manjšino. Čo, enotna delegacija, čo, 
al kuker se je  zdej prave, bo mogla

M L A D I N S K A  P R I L O G A  R A S T

VELIKONOČNA 
MLADIKA

Tik pred Veliko nočjo je v Trstu iz
šla 4. številka revije Mladika v letoš
njem letu. Uvodnemu razmišljanju Iva 
Keržeta z naslovom Kurentove solze 
sledi novela tržaške književnice Bru
ne Pertot z naslovom Velikonočno 
kosilo. Dalje Mladika objavlja postno 
pismo tržaškega škofa Evgena Ravi- 
gnanija o očiščenju spomina. V tej šte
vilki je objavljena tudi novela Marjete 
RatkovičZasi/o/enost, k ije prejela pr
vo nagrado na literarnem natečaju 
Mladike. V rubriki, posvečeni numiz
matiki, Mitja Pefaros piše o sloven
skih tolarskih kovancih, Saša Marte
lanc pa se v rubriki Naš včerajšnji svet 
spominja nedavno umrlega Jožka Bi
zjaka. Objavljena sta tudi tretje nada
ljevanje spominov Petra Merkuja na 
starše in govor Milana Gregoriča na 
proslavi 50-letnice slovenske klasične 
gimnazije v Trstu. Ivo Jevnikar je pri
speval še nekaj dokumentov o slo
venskih obveščevalcih pri zahodnih 
zaveznikih med drugo svetovno voj
no in njihovem odnosu s partizanskim 
poveljstvom oz. s politično policijo. 
Mladika objavlja tudi zapis Alojza Re
bule o knjigi Zvoneta Štrublja A li je  
Bog oče in mati? ter prispevek Mar
tina Jevnikarja o Slovencih v Vene
zueli. Objavljene so tudi pesmi Smi
ljana Trobiša, Vladimira Kosa in Alek
sandra Furlana.

Skupaj z Mladiko je tudi tokrat iz
šla njena mladinska priloga Rast. V 
uvodniku Erika Flrovatin obravnava 
"primer Haider'1 in še zlasti pomanjka
nje zgodovinskega spomina pri mlaj
ši generaciji. Dalje je objavljen pogo
vor Brede Susič z mladima igralcema 
Miro Fabjan in Igorjem Pisonom, ki 
sta nastopila v Posebnem dnevu Et- 
toreja Scole v režiji Dušana Mlakarja. 
Poleg poročil o delovanju Slovenske
ga kulturnega kluba in Mladih v od
krivanju skupnih poti bo bralec našel 
tudi vrsto tehtnih razmišljanj.

^  —
malo menjet jen tiste ued Foruma 
bojo prdobile na uglede jen teži.

Jakec: Kerjeh jest poznam, bo vsaj 
ker se tježe tiče malo težko.

Mihec: Sej, tedi jest sen pomislo 
isto, jen se ustrašo, kej bo z nami. Te
ku sen se ustrašo, de sen se zbedo 
ves u anen poti.

Jakec: E, ma glej, ke n i vse teku 
slabo, zdej če bojo začeli rešavat tedi 
čast tistih, ki so jeh razni sodniki v M i
lani jen  drugot prim li za uhe, jeme- 
mo še kešno upanje, de se reše vsaj 
SAFTl, če je  TKB zdej vse ena druga 
reč jen je  Kmečka ratala čedajska.

Mihec: Pestmo, pestmo, me zado
sti jezi politika. Pestmo tu naše go
spodarstvo. Zdej je  važna sobuotna 
kulturna manifestacija na Plače ued 
Nouga svetga Antuona u Trste. Upej- 
mo, de bo peršlo čin več ledi, de bojo 
oblasti vidle, de nes je  še nekej jen  
de se ne damo kar takuo. Zatu, k i se 
zna, de "kultura jen prosveta - naša 
je  osvetal", kuker smo praule anbot.

Jakec: Prou praveš! Tudi ura se mi 
zdi primerna. Do konca pouka bo 
manjkala še ana duobra ura, mulari
ja  lehko lepu pride, zbori jen guod- 
be se bojo organizirali, ...ne vjen pej, 
če so pomisenle, de be organizirale 
tedi kešne štante, sej se zna, de se na 
šagrah zbere nerveč ledi.

Mihec: Ma mouče. Ti si hitro per- 
pravljen ze je t kej spet. Prej se muo- 
remo zaslužet. Lepu se videmo na va- 
jeh jen u sobuoto na manifestaciji, 
polej, kederso buo vsje končalo, pej 
te povaben na anu fejst merenduo, 
de bo luštno, jen bomo lehko zapuo- 
je li uno... Te stara gunderca, je  vidla 
Šteljota, keku se uen derži...

Jakec: Ma čaki, kej n i b il Piero, ti
sti, ke ga je  vidla...

Mihec: Ma dej, kej ne zastuopeš 
vica...
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U P R A V N E G A  S O D I S C A  ------------------

SRENJE IN OBLASTI: DRUŽBA, KI SE SKLICUJE NA ODPORNIŠTVO,  
N O V O  POGLAVJE SE MORA O DDO LŽIT I  SPOMINU NA ŽRTVE

IVAN ŽERJAL

Štiriindvajseti marec je  bil 
zgodovinski dan za srenje in 
juse, se pravi za domače slo
venske staroselce v tržaški 
pokrajini. Nata dan je Dežel
no upravno sodišče Furlanije- 
Julijske krajine namreč izda
lo razsodbo št. 369/2000, s 
katero daje pravno priznanje 
srenjam na podlagi deželnega 
zakona št. 3 iz leta 1996. To 
pomeni, da so te starodavne 
skupnosti pravne osebe zase
bnega značaja, ki so potem
takem lahko tudi lastnice oz. 
posestnice zemljišč.

Pravda se je torej končala 
nadvse pozitivno za kriško, 
repentabrsko, kontovelsko in 
opensko srenjo, ki jih  je  za
stopal odvetnik Peter M o-č- 
nik. Predstavniki omenjenih 
srenj so se svojčas pritožili, 
ker jim  deželna uprava ni ho
tela priznati pravne osebno
sti, kar bi jim  pomagalo kori
stiti finančne prispevke Ev
ropske zveze za izboljšanje 
gozdnih in kmetijskih povr
šin. Takratno stališče dežele 
je  bilo, da imajo tako pravno 
priznanje le t.i. odbori za lo
čeno upravljanje jusarskega 
premoženja oz. krajevne up
rave (občine) v smislu držav
nega zakona št. 1766 iz leta 
1927. Razsodba Deželnega 
upravnega sodišča je  posta
vila to  stališče na glavo, tako 
da je  sedaj vprašljiv celo sam 
obstoj odborov za ločeno u- 
pravljanje, pa tudi urada ko
misarja za likvidacijo jusar
skega premoženja.

Odprlo se je torej novo po
glavje sicer precej pozablje
ne, a zato nič manj zanimive 
in pomembne zgodovine od
nosov med srenjami in kra
jevnimi oblastmi, s posebnim 
ozirom na tržaško občino. Pr
vi podatki o staroselskih sre
njah na Tržaškem segajo prek 
dvesto let nazaj, odnosi med 
njim i in tržaško občinsko up
ravo pa so se skrhali že v prvi 
polovici 19. stoletja. Šlo je se
veda za lastnino in posest ši
rokih zemljiških površin oz. 
za nadzor nad njim i. Avstro- 
ogrska državna in sodna ob
last je  srenjam v večini prime
rov dala prav, tako da so do 
konca prve svetovne vojne in

prihoda Italije v naše kraje 
staroselci bili v bistvu gospo
darji na svoji zemlji. S priho
dom Italije v Trst in kmalu na
to s prihodom fašizma na ob
last so se razmere korenito 
spremenile. Italijanske obla
sti so z zakonom iz leta 192 7 
odredile, da zemljišča ne bo
do več upravljale srenje, am
pak občine oz. odbori za loče
no upravljan je  jusarskega 
premoženja. V obdobju faši
stične diktature, pa tudi v do
bi povojne demokratične ita
lijanske republike so se tako 
zvrstili odkupi, prodaje in raz
lastitve, ki so hudo načeli ta
ko ozem lje tržaške okolice 
kot tudi narodnostno sestavo 
teritorija, ki je bil nekoč kom 
paktno slovenski.

Prva posledica razsodbe 
Deželnega upravnega sodi
šča je bila ta, da je  pristojno 
deželno odborništvo prekli
calo že razpisane volitve v 
odbore za ločeno upravljanje 
jusarskega premoženja. Kar 
se tiče odnosa med krajevni
mi upravami in srenjami, bi 
po mnenju odv. Močnika bilo 
najbolje, da se predstavniki 
srenj in okoliških občin čim- 
prej usedejo za mizo in najde
jo  skupen jezik. Težje bo šlo s 
tržaško občino, za katero bo 
po Močnikovem mnenju po
trebna še ena razsodba, po
dobna oni, ki jo  je  izdalo De
želno upravno sodišče.

Zato ta razsodba ne pred
stavlja konca, ampak kvečje
mu začetek morebitnega no
vega odnosa med srenjami in 
oblastmi. Pot zelo verjetno ne 
bo lahka, ker gre tu tudi za po
vršino skoraj 5.000 hektarov, 
ki prinašajo gm otno korist v 
višini več desetin m ilijard lir. 
Ekonomska pomembnost je 
torej nezanemarljiva; poleg 
tega se celo govori, da bi sa
mo upravljanje srenjskih zem
ljišč zahtevalo petnajst novih 
delovnih mest. Ne nazadnje 
pa je  razsodba pomembna 
tudi z narodnostnega vidika. 
Srenjam, se pravi starosel
cem, ki so - še danes - v ogro
mni večini Slovenci, je bila pri
znana pravica, da so gospo
darji na lastni zemlji. In pre
dobro vemo, kako je to dra
goceno za narodno skupnost.

Dnevi, ki gredo od 25. ap
rila do 1. maja, so zlasti v na
ših krajih polni simbolike in 
zgodovinskega spomina na 
tragične in obenem svetle tre
nutke ob koncu vojne in osvo
boditvi izpred 55 let. Tako je 
tudi pri nas stekla res števil
na vrsta proslav, od tiste osre
dnje, ki je bila v Rižarni, pa do 
manjših - tako bogatih kot tu
di bolj skromnih - ki so se zvr
stile predvsem v predmestju 
in okolici. Svečanosti pa so le
tos potekale verjetno bolj do
živeto kot sicer, tudi zaradi 
tega, ker živim o v obdobju, v 
katerem  vrednote , kot so 
svoboda, sožitje, enakoprav
nost in socialna pravičnost, 
niso več tako samoumevne in 
se z več strani poskušajo po
stavljati pod vprašaj.

Osrednja svečanost je  bila 
na sam praznik osvoboditve, 
25. aprila, v Rižarni ob ude
ležbi res velikega števila lju
di. Tržaški škof Evgen Ravi- 
gnanijaje v italijanščini in slo
venščini podčrtal, da ni dovolj 
zahvala tistim , ki so padli za 
svobodo; potrebna je odlo
čna volja, da se gradi novao- 
m ika v resnici in ljubezni. O- 
srednja govora sta imela tr
žaški podžupan in odbornik 
za kulturo Roberto Damiani 
ter župan občine Dolina Bo
ris Pangerc. Damiani je  med 
drugim opozoril, da politične
mu razredu ni uspelo zgradi
ti zares bratske družbe, saj je  
še vedno prisotna neenakost; 
praznino, ki je  nastala, pa 
spet skušajo napolniti z ne
gativnimi vrednotami, kot so 
rasno in etnično sovraštvo, za
postavljanje drugačnih, izko
riščanje, brezbrižnost, temu 
pa daje potuho cinizem poli
tičnega razreda. Boris Pan
gerc je podčrtal, da predsta
vlja Rižarna le zadnje dejanje 
trpljenja, ki se je začelo 13. ju 
lija 1920 s požigom tržaške
ga Narodnega doma. D olin
ski župan seje zaustavil tudi 
pri vprašanju sprejemanja za
ščitnega zakona za Slovence
v Italiji in dejal, da je ob za
dnjih dogodkih še večja boja
zen, da bo slovenska manjši
na zopet ostala praznih rok. 
Slovenci so mislili, da je levo
sredinska koalicija, ki vlada 
Italiji, osnovana na trdnih te
meljih in da ni le nabiralnik

glasov. Toda levica se ustraši 
najmanjše sence, pri tem pa 
nastradajo šibkejši.

Isti dan so na Oberdanko- 
vem trgu v Trstu na pročelju 
poslopja, kjer je bilo med dru
go svetovno vojno poveljstvo
SS in Gestapa, odkrili obele
žje v spomin na vse tiste, ki 
so izgubili življenje v tamkaj
šnjih mučilnicah. Obeležje pa 
ima samo italijanski napis, 
čeprav se je v tistih m učiln i
cah znašlo veliko Slovencev 
in Hrvatov. Gre tako za pozi
tiven dogodek, ki paobenem 
nosi v sebi tudi nasprotje vred
notam odporništva ob nespo
štovanju jezika someščanov 
slovenske narodnosti. To je 
bilo omenjeno tudi na spo
minski svečanosti za žrtvami

Konec prejšnjega tedna je
v Bazovici prvič potekala po
buda odprte meje med obči
nama Trst in Sežana. Nestal
no vreme, ki je poskrbelo tu 
di za kako ploho, ni prestraši
lo občanov z obeh strani me
je: v velikem številu so se na
mreč udeležili pobude, ki so 
jo  priredili v  prvi vrsti seveda 
tržaška in sežanska občina, 
pa tudi vzhodnokraški rajon
ski svet, odbor za ločeno u- 
pravljanje jusarskega prem o
ženja iz Bazovice in bazovska 
vaška skupnost na italijanski 
strani, na slovenski pa Krajev
na skupnost Lokev, Planinsko 
društvo Sežana, Turistično 
društvo Lokev-Prelože in Ja
marsko društvo Sežana.

Osrednji prireditveni pro
s to rje  bil na Trmunu, se pra
vi na razpotju, od koder kre
ne stara cesta iz Bazovice v 
Sežano. Tam so postavili ve
lik šotor, kjer so stekle najpo
membnejše prireditve. Tako 
sta v petek, 28. aprila, bili pre
davanji prof. Abrama Schmi
da o zgodovini cesarske ce
ste ter prof. Ruggera Calliga- 
risa in prof. Pavla Škrinjarja o 
zgodovini kapelice lurške Ma
tere Božjev Lipici; v nedeljo,

zloglasnega Posebnega in 
špektorata italijanske policije 
za Julijsko krajino, ki jo  je v 
nedeljo, 30. aprila, priredilo 
društvo Edinost pred poslo
pjem v ulici Cologna 6, kjer 
je  bil nekoč sedež Posebne
ga inšpektorata (na sliki). To 
je bila tudi prva svečanost v 
spomin na žrtve inšpektorata, 
ki je deloval v Trstu od aprila 
1942 do aprila 1945. leta in 
ki seje odlikoval po neizmer
ni krutosti pri zasliševanjih 
osumljencev in njihovih svoj
cev. Ime vile Arnstein v ulici 
Bellosguardo, kjer je bil nekaj 
časa sedež inšpektorata, še 
danes vzbuja strah med sta
rejšimi Tržačani. Oris zločin
skega delovanja inšpektorata 
je podal prof. Šamo Pahor, ki

30. aprila, pa je  bilo preda
vanje prof. Ruggera Calligari- 
sa o premogovniku.

Osrednja slovesnost je  bi
la v soboto, 29. aprila, ob u- 
deležbi tržaškega župana Ric- 
carda lllyja in sežanskega žu
pana Miroslava Kluna, ki sta 
se tudi podpisala na novo 
spominsko ploščo^ postavlje
no ravno na meji. Župana sta 
si ob tej priložnosti tudi ogle
dala kapelico lurške Matere 
Božje v Lipici in se udeležila 
kulturnega programa, ki so ga 
oblikovali Mladinski zbor Ba
zovica, Mešani zbor Lipa, go
dba na pihala V iktor Parma iz 
Trebč in mažoretke iz Povirja 
(pred začetkom pohoda so

je med drugim dejal, da se 
mora družba, ki se sklicuje na 
odporništvo, oddolžiti spo
minu na žrtve.

Svečanosti so se, kot že re
čeno, zvrstile domala povsod 
po teritoriju tržaške pokraji
ne. Pri tem gre omeniti tisto, 
ki je  bila 30. aprila pred plo
ščo na pročelju Narodnega 
doma pri Sv. Ivanu. O b tej pri
ložnosti so stekle recitacije v 
slovenščini in ita lijanščin i, 
med govorniki pa je bila tudi 
prof. Evelina Umek, ki je med 
drug im  podčrtala da bi se 
morali Slovenci sami vpraša
ti, kaj smo sami storili, da bi 
se naše razmere spremenile. 
Dovolj bi bilo, da bi se vsak 
dan prepoznavali kot Slovenci.

župana llly ja  na ita lijanski 
strani pozdravili otroci osno
vnih šol in vrtcev iz Bazovice 
in Gropade). Na sobotni sve
čanosti je bila med drugim 
izražena želja, da bi odprta 
meja km alu postala nekaj 
vsakdanjega.

29. in 30. aprila ter 1. maja 
je bil od jutra do večera m o
žen prost prehod meje z dve
ma variantama pohodov z 
nagradnim žrebanjem. Odpr
ta meja pa je bila združena tu
di s praznovanjem  prvega 
maja: tako je v nedeljo zve
čer zagorel prvomajski kres, 
stekel pa je tudi nočni pohod 
na Kokoš.

(f---------------------------------------------------- .......  ......  .............

Nova zlatarna

lastnik Davide Peric
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Srebrni o k v ir i in  p r ip o m o č k i za urad g u e r r i n i  

Zapestn ice n o m i n a t i o n  

N akit iz srebra, zlata in  belega zlata 
D arila  za p o ro ko , krst in  b irm o!

Vse p o  na jbo ljš ih  cenah v centru Trsta

O bišč ite  nas!
' —  ---------—      —      — —   >

Tanja Preziosi

K O N E C  T E D N A  V B A Z O V I C I

ODPRTA MEJA MED TRŽAŠKO IN 
SEŽANSKO O BČINO

žOecu
p
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V NABREŽINI 21. RAZSTAVA 
PIRHOV, NA OPČINAH PA 

ODKRITJE RELIEFA SEJALCA

4. T .M . V BANI H

V Velikem tednu in ob veli
konočnih praznikih so se v 
naših krajih zvrstile številne 
slovesnosti. Pečat teh sloves
nosti je  seveda v prvi vrsti 
verski, nekatere pa so prido
bile še kulturni pomen, saj so 
s časom prerasle v prave kul
turne dogodke.

Osrednjo versko sim boli
ko v postnem času ima prav 
gotovo obred križevega pota. 
Tu velja omeniti križev pot, ki 
ga vsako leto na Veliki petek 
prireja Slovenska zamejska 
skavtska organizacija in ki je 
bil tudi letos v sugestivnem 
okolju Repentabra. V istem 
času so se na Opčinah prvič 
srečali slovenski in italijanski 
verniki obeh župnij, in sicer 
župnije sv. Jerneja in župnije 
Marije, Kraljice sveta, da bi se 
udeležili skupnega križevega 
pota po openskih ulicah.

Med tradicionalnim i veli
konočnim i pobudami, ki so 
prerasle v kulturni dogodek, 
velja prav gotovo omeniti raz
stavo pirhov v  župnijski dvo
rani v Nabrežini, ki je letos pri
šla do svoje21. izvedbe. Raz
stavo so odprli na sam pra
znik Velike noči. Do 1. maja 
je bilo na ogled veliko število 
najrazličnejših pirhov tako iz 
domačih krajev kot iz Slove

nije in drugih držav. Veliko 
pirhov so prispevali mlajši u- 
deleženci; umetniško obliko
vane pirhe sta prispevali tudi 
umetnici Bogomila Doljak in 
Claudia Raza, medtem ko so 
bile na ogled tudi slike Rober- 

' ta Daneva in W ild Pisane Cro- 
cetti. Učenci in dijaki nabre- 
žinskih šol so tudi pripravili 
veliko keramičnih izdelkov, 
da bi jih prodajali v dobrodel
ne namene.

Vedno na Veliko noč so 
nad stranskim vhodom v žup
nijsko cerkev sv. Jerneja na 
Opčinah odkrili in blagoslo
v ili svetoletno znamenje - ka
m niti relief Sejalca (na sliki),

delo umetnostnega obrtnika 
Pavla Hrovatina iz Briščikov. 
Na reliefu, ki sta ga blagoslo
vila župnik Zvone Štrubelj in 
kaplan Franc Pohajač, je vid
na tridimenzionalno obliko
vana roka sejalca, ki hodi sko
zi kraško vrzelo (pot v tretje 
tisočletje) proti božji njivi, v 
ozadju pa sije sonce (Bog). 
Na levi strani spodaj so krati
ce imena blaženega Antona 
Martina Slomška, desno je o- 
značeno leto 2000, na enem 
izmed stebrov pa je napis IHS. 
Relief je iz kraškega kamna, 
nekateri deli (semena, sonce 
in napis IHS) pa so iz kapnika.

SPOMENIK 
PADLIM V 
OBEH VOJNAH

V četrtek, 4. maja, na pra
znik župnijskega zavetnika 
sv. Florijana, bodo pred cer
kvijo pri Banih odkrili spome
nik padlim domačinom v pr
vi in drugi svetovni vojni, d

Tako so se namreč odloči
li vaščani na pobudo zbora 
Sv. Florijan. Svečanost bo po
tekala v okviru proslav ob 55- 
letnici osvoboditve Opčin, 
265 -le tn ic i posvetitve ba- 
novske cerkve in slovesnosti 
ob jub ile jnem  svetem letu 
2000.

Spomenik je izdelal umet
nostni obrtn ik  Pavel Hrova
tin  iz Briščikov, na njem pa 
so vklesana imena sedmih 
padlih v prvi in dveh padlih 
v drugi svetovni vojni. Nad 
imeni padlih v prvi vojni je 
bodeča ž ica  z le tn icam a  
1914-1918, nad imeni pa
dlih v drugi vojni pa sta dve 
med seboj prepleteni bode
či žici.

O dkritje  bo, kot že reče
no, v  četrtek, 4. t.m., ob 20. 
uri, ko bo pred cerkvijo kraj
ša slovesnost s petjem zbora 
Sv. Florijan, priložnostnim go
vorom , blagoslovitvijo spo
menika in nagovorom župni
ka Zvoneta Strublja. Zatem 
bo v domači cerkvi maša ob 
prazniku farnega zavetnika.

I Z L E T I  K L U B A  PRI J ATELJ STVA

OD SVETE GORE DO DOBROVEGA, 
OD GRADA SNEŽNIK DO REZIJE

14. T.M . V SKEDNJU

ODKRITJE  
O B N O V L J E N IH  
KIPOV SVETIH 

BRATOV

OBVESTILA

MESEČNA MAŠA za edinost 
bo v Marijinem domu v ul. Ri- 
sorta v Trstu v ponedeljek, 8 . 
maja, ob 17.30. Vabi Apostol- 
stvo sv. C irila  in Metoda.

DRUŠTVO SLOVENSKIH izo- 
aražencev vabi v ponedeljek, 
8 . maja, na podelitev nagra
de Vstajenje slovenski zdom
ski pesnici M ileni Soukal za 
njeno pesniško zbirko Pf/ce na 
poletu, ki je izšla lani pri M o- 
aorjevi družbi v Celju. Pode- 
itvi bo sledil kulturni spored, 
<i ga je oblikovala prof. Zora 
Tavčar. Prireditev bo v Peter
linovi dvorani v Donizettijevi 
ulici 3 s pričetkom ob 20.30.

MLADI ZAMEJCI NA 
MEDNARODNEM 

SREČANJU
Prejšnjo soboto je običajni 

sestanek Slovenskega kultur
nega kluba in MOSP-a odpa
del, saj se je  skupina članov 
teh dveh organizacij odpravila 
na mednarodno srečanje mla
dih. Preživeli bodo teden dni 
med mladim i iz cele Evrope, 
spoznali nove prijatelje, kraje, 
izmenjali izkušnje o delu na 
mladinskem področju. Mladi 
Tržačani so odšli na srečanje 
po zaslugi M ladinske sekcije 
SSk, ki je članica organizacije 
prirediteljice srečanja, to je 
Youth o f European Nationali- 
ties (VEN). Na južnem  Tirol
skem so se zbrali predstav
niki m ladinskih organizacij 
evropskih manjšin. Easterse
m inar (velikonočni seminar) 
je letna skupščina članic o- 
menjene organizacije YEN. 
Program predvideva m ladin
ske delavnice (ples, hoja v 
hribe, free climbing, kulina
rika, internet itd.), spozna
vanje manjšine gostiteljice in 
občni zbor organizacije YEN.

KLUB PRIJATELJSTVA vabi tudi 
v Peterlinovo dvorano v ul. 
Donizetti 3 v četrtek, 18. ma
ja, ob 16. uri, k nadaljevanju 
zanimivega predavanja g. Jo
žeta ŠpebaZgodovina odreše
nja v p rizm i rožnega venca.

KLUB PRIJATELJSTVA vabi v 
soboto, 20 . maja, na izlet na 
grad Snežnik z lepo okolico, 
primerno za sprehode, na lov
sko razstavo ter na ogled pre
sihajočega Cerkniškega jeze
ra in njegove makete, ki po
jasnjuje pojav presihanja vo
de. Vpisovanje v trgovini For- 
tunato, ul. Valdirivo 23, do 12. 
maja oz. do zapolnitve mest. 
Pojasnila po tel. 040 639949 
in 040 43194.

KONCERTNA POBUDA /  Ro
jan razpisuje natečaj za izvir
no še neobjavljeno komorno 
skladbo za katerikoli instru
ment ali glas (s slovenskim 
besedilom). Natečaj je name
njen mladim (starost do 35 
let) slovenskim zamejskim 
glasbenikom -skladateljem . 
Dela je treba posredovati do
30. septembra letos v dvojni
ku in z geslom na naslednji 
naslov: Koncertna pobuda/Ro
jan, ul. Cordaroli 29 - 34135 Ro
jan, Trst. V zapečateni ovoj
nici je treba priložiti ime in 
priimek, naslov in geslo.

DAROVI

V SPOMIN na srčno dobre
ga, blagega profesorja Rafae
la Sežuna, dolgoletnega kole
ga na šoli na Katinari, daruje 
Ksenija Levak vdova Budal
100.000 lir za Glasbeni labo
ratorij šole Sv. Cirila in M eto
da v Trstu.

ZA ŽUPNIJSKO cerkev v Sv. 
Križu: v spomin na pok. Slav
ko Kunčič daruje cerkveni pev
ski zbor Sv. Križ 70.000 lir.

V nedeljo, 14. maja, bo v 
Domu Jakoba Ukmarja v Ske
dnju velika slovesnost. Odkrili 
bodo namreč obnovljena, si
cer okoli sto let stara kipa sv. 
Cirila in Metoda.

Kipa sta v obdobju avstro- 
ogrske monarhije krasila pro
čelje slovenskega otroškega 
vrtca pri Sv. Mariji Magdaleni 
Zgornji. O b ukinitvi sloven
skih šol in vrtcev, ki jo  je v 
dvajsetih letih odredila itali 
janska fašistična oblast, sta 
bila odstranjena in poškodo
vana. Ljudje so ju nato shra
nili na svoje domove in sta os
tala v neki kleti do lani, koso 
ju odgovorni pri Domu Jako
ba Ukmarja dali restavrirati 
Tako restavrirana pa bosta od 
nedelje, 14. maja, krasila stav
bo Doma.

O b tej priložnosti so prire
ditelji povabili na slovesnost 
vse ustanove, ki nosijo ime po 
svetih bratih oz. se nanašajo 
na njiju. Na slovesnosti, ki je 
napovedana za popoldanske 
ure, bo spregovorila razisko
valka in publicistka Lida De
beljak Turk, spored pa bodo 
predvidoma oblikovali Zen
ski pevski zbor Ivan Grbec iz 
Skednja pod vodstvom Kse
nije Kos, Tržaški mestni zbor 
pod vodstvom Dine Slama in 
svetoivanska šola Sv. C irila 
in Metoda.

SLOVENSKO STALNO GLEDALIŠČE

Wendy K esselm an

D N E V N IK  A N E FR A N K
REŽISER Zvone Šedlbauer

PREMIERA:
v petek, 5. maja, ob 20.30 red A;

PONOVITVE:
v četrtek, 11. maja, ob 20.30 red E; 
v sredo, 17. maja, ob 20.30 red D; 
v petek, 19. maja, ob 20.30 red F; 
v soboto, 20. maja, ob 20.30 red B; 
v nedeljo, 21. maja, ob 16. uri red C.

ZAHVALA

Globoko ganjen nad toliko izrazi sožalja ob nenadni 
smrti svoje drage in nepozabne sestre

STANISLAVE
se lepo zahvaljujem vsem, ki so mi ob tako težki izgubi 
izkazali svojo solidarnost. Posebna zahvala naj gre tu 
živeči in delujoči s. Angelini Šterbenc, sobratom duhov
nikom, cerkvenemu pevskemu zboru, provincialni s. 
Štefki Bizjak in ostalim sestram de Notre Dame; vsem, 
ki so se udeležili pogrebne sv. maše, kakorkoli poma
gali in posprem ili rajno Stanislavo k zadnjemu počitku.

Žalujoči brat Jože Kunčič
Sv. Križ pri Trstu, 19. 4. 2000

NOVI GLAS /  ŠT. 16 2 0 0 0

VERSKE I N K U L T U R N E  S L O V E S N O S T I  O B  V E L I K I  N O Č I

Pred poletnim premorom 
imamo v načrtu še dva izle
ta: 20. maja na grad Snežnik 
in do Cerkniškega jezera (glej 
obvestilo), v drugi polovici ju 
nija pa nas bo prof. Merku 
pospremil v Rezijo.

Bili pa smo že na izletu 8 . 
aprila. Ta je bil poseben zato, 
ker smo izlet združili s sveto- 
letnim romanjem na Sveto go
ro. Tam so nas patri ljubezni
vo sprejeli, nam bili na razpo
lago za spoved; p. gvardijan 
nam je tudi maševal, pridigal 
in razložil, kaj je potrebno za 
prejem odpustka. S Svetego- 
re nas je avtobus peljal skoz

! čudoviti Trnovski gozd do le
toviškega kraja Lokve, na vi- 

j  šini 965 m. Tam so nas do
bro postregli. Nekaj časa smo 

I uživali pogled na lepo oko li
co in se spet vozili skoz gozd.

I Na jasah smo še našli nekaj 
snega. Sicer pa so nas obdaja
la visoka, ravna debla bukev; 
zelenja na njih še ni bilo. Pač 
pa je jaso na Lokvah belila 
množica zvončkov, med de
bli pa je že kak grm zelenel in 
cvetel. Za raznolikost so po
skrbele sive skale med drev
jem , poraščene z zelenim  
mahom. Nadihali smo se či
stega, svežega zraka.

Drugačen svet se nam je 
prikazal, ko smo prispeli do 
Goriških Brd. Tu je že vse ze
lenelo in se bohotilo v barv
nem cvetju. Iz globine nas je 
pozdravljala modra Soča. Us
tavili smo se pri Gradu D o
brovo in si ogledali Mušičevo 
razstavo. Ustavili smo se ob 
kipu pesnika Alojza Gradni
ka. Pred odhodom smo se še 
razgledali po okolici. Uživali 
smo ob pogledu na griče, po
sejane s cerkvami in našel ki.

V Trst smo se vračali razi
grani in dobre volje in si kraj
šali pot s petjem.
— —  NM
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RUP A  /  O D  V E L I K O N O Č N E G A  P O N E D E L J K A  D O  1.  M A J A

PRAZNIK FRTALJE JE P O Ž IV IL  
PRVOMAJSKI P O P O LD A N

10
ČETRTEK  

4. MAJA  
2000

Že trad ic iona ln i aprilski 
Praznik frtalje, ki ga vrsto let 
uspešno prire ja  Prosvetno 
društvo Rupa-Peč, se je tudi 
v letošnji ponudbi lepo izte
kel, čeprav je muhasti mesec 
s svo jim i dežnim i solzami 
ponagajal priredite ljem . Bo
gat zabavni, a tudi kulturni 
program je stekel po zam i
šljenih tirnicah. Večerni go
stje so se ob dobri kapljici, 
okusnih jedeh na žaru in p ri
stni domači frta lji vsakokrat 
lahko tudi zavrteli na obse
žni ploščadi ob zvokih melo
dij, ki so jih  izvabljali iz svojih 
glasbil zamejski narodnoza
bavni ansambli.

V torek, 25. aprila, je v ve
selje staršev nastopil prisrčni 
otroški drobiž, ki zna tako en
kratno osvojiti poslušalce. Št- 
mavrski otroci so prikazali ig
rico Veselo na delo, za njim i 
pa so se zvrstili s prijetnim i 
pesmicami otroški zbori Vrh 
sv. Mihaela, Rupa-Peč, Štma- 
ver, Plešivo in Števerjan. V ne
deljo, 30. aprila, seje predsta
vil oktet Sraka iz Standreža, 
"kulinarični" iskalci kratkotraj
ne slave pa so se isti dan po
merili v  cvrtju najboljše frtalje.

Višek je praznik dosegel v 
ponedeljek, 1. maja, ko so po- 
po ldanski program  uvedli 
pevci skupine Akord iz Pod- 
gore pod vodstvom  M irka  
Špacapana, ki so zapeli nekaj 
pesmi, primernih za tak spro
ščujoč nastop na prostem. 
Katja Batistič je  za pevskim 
intermezzom napovedala pri
ložnostnega govornika, zgo
dovinarja  prof. Jožeta Pir
jevca. Govor objavljamo v ce
loti na drugem mestu.

Po kratkem prem oru sta 
vsrkala gledalce v svoj tragi
komični vrtinec člana D ram 
skega odseka PD Štandrež 
M ajda Zavadlav in Božidar 
Tabaj z enodejanko Selitev 
nemškega igralca in pisca klo
vnsko smešno-grenkih prika
zov Karla Valentina v režiji Ja
neza Starine, igralca Primor
skega dramskega gledališča 
Nova Gorica. Odlična štan- 
dreška ljubiteljska ustvarjalca 
sta igro, prestavljeno v doma
če okolje in narečje, od njene 
prem iere na lanskoletnem  
Prazniku špargljev odigrala že 
v več krajih in vsakič popol
noma osvojila prisotne. Prav 
gotovo jo  je marsikdo že vi
del, pa ga je veseeno spet o- 
mrežila, saj ji izvajalca vsako
krat prilijeta še nekaj neizre
čenega in ji pridasta še kako 
bodico, posebno priostreno 
na račun goriške občinske u- 
prave, ki bi v novem regula
cijskem načrtu želela zbrisa
ti Jeremitišče s štandreškega 
zemljevida.

Tudi s prvomajskim nasto
pom v Rupi sta M ajda Zava
dlav in Božidar Tabaj potrd i
la svoje nesporno mesto v i
soko na vrhu ljubiteljskega 
"gledališkega Parnasa" in po
polnom a prisluženo Sever
jevo priznanje na lju b ite lj
skem odrskem prizorišču.
— —  IK

JOŽE PIRJEVEC:
1. MAJ 2000

Spom injam  se 1. majev 
svoje mladosti. Bila so to leta 
po  vojni, ko je  bila vsa naša 
stvarnost še p o d  velikim vti
som zmage in osvoboditve. 
Spominjam se ogrom nih p o 
vork, ki so trajale ure in ure, 
morja rdečih zastav, srpov in 
kladiv, zvezdin drugih simbo
lov socializma in dela, m no
žičnih telovadnih nastopov, 
na katere se je  na tisoče m la
dih z železno disciplino pripra
vljalo tedne in tedne, udarnih 
govorov političnih leaderjevin 
s ind ika ln ih  predstavnikov. 
Spominjam se filmskih žurna- 
lov, ki so prikazovali, kako je  
potekalo praznovanje 7. Maja 
v Ljubljani, Beogradu, Moskvi, 
pa tud i seveda v Rimu, M ila
nu in drugje v Evropi. Spomi
njam se ogromne parade na

Rdečem trgu pred Leninovim  
mavzolejem, s tov. Stalinom in 
d rug im i vod ite lji Sovjetske 
zveze na njem. Spominjam se 
tov. Tita v bleščeči maršalski u- 
niformi, kako prisostvuje prvo
majski paradi v Beogradu, ob
dan od vzhičene množice. Spo
minjam se posebnega prazni
čnega, pravzaprav religiozne
ga vzdušja, ki je  zavladalo v ce
lotnem  občestvu, v družinah, 
kjer so pogosto pekli potico, 
kot za božič ali za veliko noč.

Vse to je  danes samo še bled 
spomin. Vse se je spremenilo in 
tudi 1. maj n i več tisto, kar je  
b il in kar nam je  pom enil. M i 
ga praznujemo na fešti frtalje, 
na pikniku, na katerem se ho
čemo predvsem srečati, se po 
meniti, se poveseliti, zaplesa
ti. V tem kontekstu tudi m o j 
govor ne more im eti udarne
ga tona, kakršnega b i im el v

preteklosti, preprosto, ker so 
časi udarnikov in stakanovistov 
minili. M inili so časi velike vere 
v svetlo bodočnost, s katero so 
delovne množice kompensi- 
rale bedno sedanjost. Nasto
p il je  čas treznosti, kar nam do
voljuje morda, da pravilno o- 
cenimo svetle in temne plati 
stodesetih 7. majev, kar jih  ima
m o za sabo, od  tistega 7. maja 
leta 7890, ki so ga po odločitvi 
Druge Internacionale začeli

l praznovati po  Evropi v spomin 
na manifestacijo chikaških de
lavcev za osemurni delavnik 7. 
maja 7 886 in  na krvave izgre
de, ki so j i  sledili. O b soočanju 
s to preteklostjo ne m oremo  
m im o ugotovitve, da se je  so
cializem tam, kjer se je  uvelja
vil na oblasti v interpretaciji ko
munističnih partij, izrodil v to
talitaren režim, ki n i b il zm o
žen doseči ciljev, h katerim je  
stremel. Namesto družbe ena
kosti in pravice je  gradil m ili
taristično, ksenofobično in  v 
svojem bistvu neenako druž
bo, v kateri je  skupina partij
skih aparatčikov krojila usodo 
m ilijonov ljudi, pogosto z naj
bo lj represivnimi in krvavimi 
metodami. Ne m orem o pa 
tud i m im o ugotovitve, da je  
angažiranost širokih ljudskih 
množic, ki jo  je  krepila, čeprav 
zmotna zavest, da je  v Sovjet
ski zvezi delavski razred na ob
lasti, v zahodni Evropi in drugje

v indus tria liz iranem  svetu  
sprožila vrsto socialnih spre
memb, ki so v g lob in i preob
likovale naš družbeni ustroj in 
vplivale na naš način življenja 
in mišljenja. Skratka, kot se 
pogosto dogaja v zgodovini, 
im am o opravka zgibanjem, z 
ideološko interpretacijo stvar
nosti, z načinom reševanja nje
nih problemov, ki so povzročili 
marsikatero tragedijo, so pa 
obenem sprožili verižno reak
cijo procesov, v katere smo še 
vpeti, saj še zdaleč niso zaklju
čeni. Ideje bratstva, enakosti 
in svobode, ki j im  je  francoska 
revolucija dala po litično  vse
bino, socialistična misel 79. 
stoletja pa še dodatno družbe
no in gospodarsko razsežnost, 
še zdaleč niso dosežene in bo
do ostale cilj, za katere se bodo 
morale boriti še generacije. Ga 
bom o kdaj dosegli? Težko je  
reči, kaj nas čaka, saj živim o  k 
času epohalnih tehnoloških 
sprememb, ko človeštvo v ne
kaj letih ali desetletjih dosega 
razvojne uspehe, za kakršne je  
v preteklosti potrebovalo tisoč
letja. Vsekakor smo na pragu 
civilizacijske revolucije, id je  že 
globoko zarezala v življenje 
vsakega od  nas in bo še bo lj v 
prihodnosti. Ta zavest nas up
ravičeno navdaja s ponosom  
in pričakovanjem, da bo m o
goče rešiti marsikateri eksisten
cialni problem, začenši s tisti
mi, k i zadevajo naš fizični ob
stoj in blagostanje tako na in 
dividualni ko t na kolektivni 
ravni, kar seveda še ne pom e
ni, da lahko zapiramo oči pred  
vprašanji trenutka, v katerega 
smo vpeti. M ed mnogim i, o 
katerih b i b ilo  treba govoriti,

naj spomnim  le na dve, ki me  
posebej vznemirjata. Naj o- 
m enim  najprej veliki izziv, ki 
bo na globalnem nivoju zaz
namoval stoletje, v katerega 
vstopamo. Gre za odnos med  
razvitim svetom, koncentrira
n im  v glavnem na Evropo in 
Severno Ameriko, in ostalimi 
kontinenti, kjer vladajo rev
ščina, zaostalost, uboštvo, bo
lezen. Očitno je, da mora člo
veštvo premostiti ogromno vr
zel, k i zija m ed tema dvema 
stvarnostma, če hoče doseči 
notranje ravnotežje in prepre- 

\ čiti, da bo bogati Zahod p o 
stal kot oblegana trdnjava lač
nih in brezpravnih množic tre
tjega sveta. Očitno je  tudi, da 

| je  treba to zavest preoblikovati 
v specifičen političn i program, 
za katerega pa sile, ki so na ob
lasti, nimajo pravega posluha.

Poleg tega velikega proble
ma naj se dotaknem še enega 
majhnega, lokalnega, našega 
in zato pač za nas pom em b
nega. V mislih im am  seveda 
obstoj naše zamejske sloven
ske skupnosti v Republiki Ita
liji, ki ni še zadovoljivo urejen. 
Slovenci moramo še vedno u- 
gotavljati, da živim o v okolju, 
ki naše osnovne, naravne pra- 

: vice do jezikovne, kulturne in 
narodnostne id e n tite te  n i 
zm ožno spoštovati in ceniti, 
kakor b i b ilo  treba. Prisiljeni 
smo ugotavljati, da im am o o- 
pravka z večinsko družbo, ka
tere civilizacijska raven ne od
govarja norm am evropskega 
obnašanja in upravljanja. Pri
siljeni smo ugotavljati, da je  še 
vedno aktualen stari rek: Smrt 
fašizmu - svoboda narodu".

S I L V A N  P I T T O L I  O  D E L O V A N J U  S K U P I N E  75

"DOBRA FOTOGRAFIJA MORA BITI 
ČISTA, SPOROČILO JASNO"

ERIKA JAZBAR

V prejšnji številki našega 
časopisa smo poročali o  sre
čanju, ki so ga priredili v Kul
turnem domu v Gorici ob 25- 
letnici nepretrganega delova
nja goriške skupine ljubiteljev 
fotografije Skupina 75. Na ve
čeru so predstavili tudi publi
kacijo, k ije  izšla ob jubileju, v 
kateri se lahko vsakdo sezna
ni z dvajsetletjem delovanja 
goriških amaterskih fotogra
fov, ob tem pa spozna tudi 
člane, ki se predstavljajo s fo 
tografijo in krajšim tekstom.

O  Fotoklubu Skupina 75, 
društvu, ki je za organizirano 
prosvetno de javnost naše 
m anjšine precej posebno, 
smo se pogovorili s Silvanom 
P itto lije m , p redsedn ikom  
skupine, ki nam je spregovo
ril o delovanju, članih in na
črtih za prihodnost.

“Za predsedniško mesto 
Skupine 75 odgovarjam od 
leta 1990, ko smo spet prijeli 
za delo s polno paro in smo 
reorganizirali delovanje. S fo
tografijo pa se ukvarjam že 
od zelo mladih let, ko sva s 
sosedom, ki je  razpolagal s 
fotoaparatom, z objektivom 
sprem ljala delo na polju ali v 
vinogradu. Takrat sem vzlju
bil fotografijo; ko sem se za

pos lil, sem si lahko kup il 
manjši fotografski aparat in 
začel intenzivneje izpopolnje
vati tehniko, fotografiji pa sem 
lahko posvetil tudi več časa. 
To je  bilo v 70. letih."

V  tis tih  le tih  j e  
n asta ja la  skupina...

Formalni ustanovni občni 
zbor je imela Skupina janu
arja 1975, ljubitelji fotografije 
pa so se zbirali in delovali že 
prej, saj smo pred tem datu
mom imeli že prvi fotografski 
tečaj v Sovodnjah pod vod
stvom mojstra fotografije M i
lenka Pegana. Zanimanje za 
fotografijo pri naših članih se
ga še dlje, ko so delovali ind i
vidualno ali v fotoodsekih v 
okviru društev v Sovodnjah, 
Štandrežu, Števerjanu, D o
berdobu ipd. Leta 1975 smo 
se tako "le" združili v avtono
mno fotoskupino.

K a k o  b i v n eka j 
stavkih  za o b je l 25-letno  
delovanje skupine?

V prvih letih delovanja je 
bila zelo aktivna in dobro or
ganizirana pod vodstvom Još
ka Prinčiča vse do leta 1980. 
Prirejali so tečaje, natečaje in 
predavanja, člani so se uvelja
vljali na razstavah v Italiji in 
Sloveniji. Vsako leto so v So
vodnjah organizirali kakovo
stno razstavo, na kateri so so

delovali številni udeleženci. 
Ne gre spregledati doprinosa 
S kupine p ri pu b lika c ija h , 
zbornikih ali kulturnih sreča
njih. Leta 1980 se je dejavnost 
precej ustalila do konca 80. 
let, ko je klubska dejavnost 
spet zaživela tudi z mlajšimi 
močmi. V zadnjem desetletju 
pa nosi veliko zaslug za rast 
skupine mojster Rafael Po
dobnik. V teh 25 letih se šte
vilo  amaterjev, ki delujejo v 
naši Skupini, ni veliko spre
menilo, kar pomeni, da zani
manje za fotografijo ni imelo 
velikih nihanj. Spremenilo pa 
se je predvsem to, da razpo
laga skoraj vsaka družina s 
svojim  fotografskim  apara
tom, ki ga uporablja za spo
minsko obeležje življenjske 
poti družinskih članov ali po
membnejših trenutkov. V re
snici pa je tistih, ki se intenzi
vno ukvarjajo s fotografijo, os
talo zaenkrat še malo, saj je 
fotografija konjiček, v katere
ga je treba vlagati veliko časa, 
tehnike in tudi denarja.

K d a j la h k o  trd im o, 
d a  smo p re d  kvalitetno  
fo to g ra fijo ?

Težak odgovor... Najprej 
bi rekel to : fotografija mora 
biti jasna in čista; ob tehnični 
jasnosti pa m ora b iti tud i 
sporočilo, ki ga avtor želi po

sredovati gledalcu, jasno. "Po
membna" fotografija ne m o
re biti sama sebi namen; z 
barvo, svetlobo, zornim  ko
tom  ali kontrasti mora nekaj 
sporočati. Seveda ne smemo 
posploševati: dokumentarna 
fotografija nam npr. kaže ne
kaj, kar se je zgodilo in se ne 
bo ponovilo, zato je lahko v 
tem  p rim eru  tu d i napaka 
sprejemljiva, saj je njena spo
ročilnost v dokumentarnosti. 
Fotografija mora biti čista, če 
fotografu ob tem tudi uspe 
gledalcu kaj povedati, pome
ni, da je fotografija dobra oz. 
kvalitetna.

K akšno  vlogo ig ra  p r i  
tem fo to g ra fs k i ap a ra t?

Aparat je pomemben, saj 
bi sicer fotografije ne imeli; ne 
drži pa trditev, da je pogoj za 
dobro fotografijo profesiona
len aparat. Tudi z družinskimi 
aparati lahko naredimo kra
sne ali dobre fotografije; ja
sno pa je, da imajo omenjeni 
aparati svoje meje.

K d o  j e  m ojster 
fo to g ra fije ?

V naši Skupini sta dva moj
stra, in sicer Flavio Mosetti in 
Valter Nanut. Fotograf, ki si 
želi to  odlikovanje, mora so
delovati na posebnih nateča
jih in zbrati potrebno število 
točk, ki jih  podelijo komisije. 
Ko zbereš točke, predstaviš 
strokovni kom isiji prib ližno 
50 fotografij o petih različnih 
tematikah. Komisija pregleda 
tvoja dela in, če je z njim i za

dovoljna, podeli odlikovanje.
A li sodeluje Skupina  

75 z  d ru g im ifo to k lu b i 
v I t a l i j i  in  Sloveniji?

Na Goriškem deluje šest 
fotografskih skupin, štiri so v 
mestu, ena je v Romansu in 
ena v Gradežu. Predstavniki 
skupin se srečujemo enkrat 
mesečno, in to že šest let. Na 
sejah vsak predstavi delova
nje svoje skupine, pogovarja
mo se o skupnih pobudah ter 
novostih, do katerih prihaja v 
fotografiji. Povedal bi, da bo
mo 6. maja drugič odprli v KC 
Bratuž skupinsko razstavo 
omenjenih goriških skupin.

Tudi s slovenskimi klubi 
imamo zelo dobre odnose; 
največ seveda sodelujemo s 
fotoklubom  iz Nove Gorice, 
vendar ohran jam o močne 
vezi s skupinami iz Idrije, z Je
senic, iz Škofje Loke itd.

K a te re  so stalnice  
vaše sezone?

O b koncu leta se naša sku
pina predstavlja s skupinsko 
razstavo, na kateri pokaže 
vsak član eno ali več fotogra- 

: fij. Tečaji so pomembna točka 
našega delovanja, saj vsak 
rad posreduje svoje znanje 
ljubitelju, obenem pa je to tu
di oblika pridobivanja novih 
članov. Rekel bi, da se naše 
de lovan je  ude jan ja  p re d 
vsem na razstavah, ko pred- 

| stavljamo svoja dela skupin
sko ali posamično ter ko go
stimo člane drugih skupin.



NOVI GLAS /  ŠT. 16 20 0 0

VSTAJENJE 
V GORIŠKI 
STOLNICI
Vstajenjska maša za slo

venske vernike v Gorici je tudi 
letos potekala zelo slovesno 
in obenem domače. Letos je 
celotno slovesnost z mašo in 
procesijo vodil goriški nad
škof msgr. D ino De Antoni. 
Vse je potekalo v slovenskem 
jeziku, kar je bilo še zlasti raz
veseljivo. Slovesnega vstaje
nja se je udeležilo nadvse ve
liko število slovenskih verni
kov iz Gorice in tudi bližnje 
okolice. V nabito polni stolni 
cerkvi je  bila najprej na spo
redu vstajenjska procesija z 
Alelujo, nato pa slovesna peta 
maša z nadškofovo pridigo v 
slovenskem jeziku. Pri oltarju 
Najsvetejšega seje najprej o- 
glasila tradicionalna Aleluja, 
ki jo  je  letos lepo zapela vo
kalna skupina M usicum  iz 
Gorice, pevci na koru pa so 
na to odgovarjali. Naj še za
pišemo, da je  pri vstajenju 
pel združeni zbor pevcev iz 
Gorice in okolice, ki jim  je d i
rigiral prof. Stanko Jericijo. 
Pri orglah pa je bila prof. Loj
zka Bratuž.

Nadškof De Antoni se je v 
svoji homiliji obrnil na sloven
ske brate in sestre ter podčrtal 
temeljne vrednote in pomen 
Velike noči, ki je eden glavnih 
krščanskih praznikov sploh. 
Nato je nadškofvsem prisot
nim še izrazil topla voščila za 
pristno in duhovno prazno
vanje Gospodovega Vstaje
nja. Nadškof je še ob koncu 
maše osebno delil vernikom 
velikonočni kruh, verniki pa 
so ga lahko tako tudi osebno 
pozdravili.

Z  nadškofom so somaše- 
vali številni slovenski goriški 
duhovniki. Ob petju naših ve
dno lepih velikonočnih pesmi 
in orgelski mogočni Handlo- 
vi Aleluji so se nato verniki še 
dolgo ustavili pred goriško 
stolnico za izmenjavo voščil 
in dobrih želja.

V N E D E L J O ,  7. M A JA,  V C E R KVI  V S T A N D R E Z U

OB KONCERTU TOMČEVIH  
CERKVENIH PESMI

Prihodnjo nedeljo, 7. maja 
2000, bo v župnijski cerkvi v 
Štandrežu koncert Tomčevi h 
cerkvenih pesmi. Prireja ga 
Združenje cerkvenih pevskih 
zborov, da bi z njim počastilo 
spomin velikega slovenskega 
skladatelja, čigar stoletnico 
rojstva smo obhajali decem
bra lani.

Duhovnik in skladatelj Ma
tija Tomc se je rodil 25.12. 
1899 v Kapljiščih pri M etliki 
(Bela Krajina). Šolal se je v 
Novem mestu in v Ljubljani. 
Glasbeni študij - orgle, klavir, 
solo petje, kompozicija in gla
sbena zgodovina - je  nadalje
val na Dunaju. Postal je pro
fesor glasbe na škofijski gim 
naziji v Šentvidu nad Ljublja
no in je poučeval orgle na šoli 
Glasbene matice in na Glas
beni akademiji v Ljubljani, 
kjer je nekaj časa predaval 
harmonijo in kontrapunkt. Ko 
je bila po vojni škofijska g im 
nazija ukinjena, je še nekaj ča
sa poučeval glasbo na držav
ni klasični gimnaziji, že leta 
1946 pa seje posvetil dušne
mu pastirstvu in postal žup
nik v Domžalah. Tu je še na
prej veliko komponiral, tu je 
živel tudi po upokojitvi in tu 
je  umrl 8.2.1986.

Skladateljsko delo Matija 
Tomca je nenavadno obsežno 
in zelo pomembno, tako na 
pod roč ju  sakralne ko t na 
področju svetne glasbe. Cer
kvene pesmi je začel objavlja
ti 1.1925 pri Cerkvenem glas
beniku. Zložil je mnogo latin
skih in slovenskih maš. Med 
obema vojnama je napisal vr
sto cerkvenih pesmi za tri pe
smarice, ki so izšle v Gorici 
(Božji spevi, Gospodov dan, 
Zdrava Marija). Veliko njego
v ih raznovrstnih nabožnih 
pesmi je  izšlo v samostojnih 
zbirkah. Znana je Tomčeva 
kantata Slovenski božič, za ka
tero je  uporabil stare ljudske

ZDRUŽENJE CERKVENIH PEVSKIH ZBOROV - GORICA

K O N C ER T C ER K V EN IH  PESM I 
M ATIJA TO M CA

n a s t o p i l i  B OD O: Pevska skupina Musicum , moška zbo
ra M irko  Filej in Štmaver, mešana zbora Rupa-Peč in 
Štandrež.

Župnijska cerkev v Štandrežu, nedelja, 7. maja, ob 18. uri.

SLOVENSKO STALNO GLEDALIŠČE

G ostovan je  P rim orskega dram skega  
g leda lišča  iz  N ove  G orice

Š te v e n  D ie t z

SK RIVNO  O K O
REŽIJA: Lary Zappia

V ponedeljek, 8. maja (red A), in v torek, 9. maja (red
B), ob 20.30 v Kulturnem domu v Gorici (ul. Brass 20).

Za ponedeljkovo predstavo vozi avtobus po običajnem 
voznem redu.

napeve ter jih izoblikoval v ce
loto za zbor, soliste, klavir in 
orgle. Med koncertno vokal
nimi deli sta oratorija Odreše
niku sveta i n Kruh iz nebes. V 
vrh Tomčevega skladate lj
skega dela sodi veličastna 
kantata Križev p o t za soliste, 
zbor, orkester in orgle. Gre za 
uglasbitev pesniškega besedi
la, ki ga je  napisala Vida Tau
fer ob Križevem potu slikarja 
Fortunata Berganta. Poleg vo
kalnih in instrumentalno vo
kalnih del s področja cerkve
ne glasbe je treba omeniti še 
Tomčeve orgelske skladbe.

S svojim bogatim in umet
niško izdelanim opusom si je 
Matija Tomc zagotovil odlično 
mesto med največjimi sloven
skimi sodobnimi skladatelji.

LB

m OBČNI ZBOR GORIŠKE
MOHORJEVE ZADRUGE
V petek, 28. aprila, je bil v 

Gorici občni zbor Goriške 
Mohorjeve zadruge. Prisotni 
so bili v  glavnem vsi člani.

Predsednik Damjan Paulin 
je  podrobno poročal o delo
vanju te ustanove in o finan
čnem stanju iste. Predsednik 
nadzornega odbora Ernest 
Quinzi je  podal skupno s teh
tnim  poročilom o delu zadru
ge oceno delovanja te po
membne ustanove, ki v glav
nem izdaja Novi glas, Pastir
čka in razne knjižne izdaje.

FOTOGRAFSKI
NATEČAJ

PD Štandrež razpisuje v ok
viru Praznika špargljev fo to
grafski natečaj s tem i pravili:
1.tema:Jeremitišče;
2. tehnika: barvna ali črnobela;
3. format fotografij: najmanj 
18x24, največ 30x40;
4. udeleženci naj predstavijo 
tri fotografije;
5. udeleženci naj oddajo iz
delek na prireditvenem pro
storu v Štandrežu v petek, 26. 
maja, med 18 . in 21. uro;
6 . fotografije naj predstavijo 
v zaprti ovojnici s siglo. Po
leg fotografij naj bo v ovojni
ci tudi manjša zaprta ovojni
ca z enako siglo, v kateri naj 
bodo zapisani osebni podat
ki, naslov in tel. številka;
7. komisija bo ocenila dela in 
sestavila prednostno lestvico;
8 . nagrajeni bodo prvi trije u- 
vrščeni;
9. nagrajevanje bo v nedeljo, 
4. junija, ob 19. uri v Štan
drežu;
10. dela bodo razstavljena v 
prostorih župnijske dvorane 
v Štandrežu;
11. prireditelji bodo obdžali 
nagrajene fotografije;
12. odgovoren za natečaj je 
V iž in tin  D avid  (te l. 0481 
21332, po 19. uri).

SKUPNOST DRUŽIN SONČNICA

prire ja  za otroke slovenskih šol 
od 4. do 12. leta po le tno  središče

SREČANJA 2 0 0 0 ,
ki bo v Zavodu sv. Družine v Gorici od 12. junija do 14. 
julija vsako dopoldne od ponedeljka do petka. 

Predvpis od 22. do 25. maja na sedežu SSO.
INFORMACIJE na tel. 0481 536455

DRUŠTVO ARS, KATOLIŠKA KNJIGARNA - TRAVNIK 25

V lju d n o  vas va b im o  na p re d s ta v ite v  
za d n jih  treh  k n jig  K rožka  V irg il Sček

Peter Rustja: m e d  t r s t o m  i n  d u n a j f .m . i v a n

N A B R EG O J V  A V STRIJSK EM  D RŽA V N EM  Z B O R U  (187 .3 - 
1 8 9 7 ). V  SO D ELO V A N JU  Z  ZG O D O V IN SK IM  Č A SO PISO M

Vida Valenčič: p o l i t i c a  e  m i n o r a n z e : a m o r e  o
IN D IFFE R E N Z A ? (1 . D E L )

Vida Dolhar: k a n a l s k a  d o l i n a  i n  s l o v e n s k a

KULTURA

Katoliška knjigarna, petek, 5. maja, ob 18. uri.

O B V E S T IL A

POTOVANJE V BOLGARIJO. Spo
ročamo, da smo datum potova
nja v Bolgarijo spremenili za
radi nepričakovanih ovir in na 
željo nekaterih od 22. do 29. 
junija letos. Če se do 15. maja 
ne vpiše dovolj udeležencev, 
bomo potovanje odpovedali. 
Prosimo za razumevanje.

ODBOR ZSKP se bo sestal na 
sedežu v Gorici v četrtek, 4. 
maja, ob 20.30.

OSNOVNA ŠOLA v Pevmi vabi v 
Narobe svet. Prireditev bo v pe
tek, 5. maja, ob 20.30 v veliki 
dvorani KC Bratuž v Gorici.

DRAMSKA DRUŽINA F. B. Sedej 
iz Števerjana vabi na ponovitev 
igre Plinska luč, ki bo v soboto, 
6. maja, ob 20.30 v Sedejevem 
domu všteverjanu.

ACM GORICA vabi k maši za 
cerkveno edinost, ki bo v torek, 
9. maja, ob 16.30 v Zavodu sv. 
Družine.

SLOVENSKA MAŠA v Ronkah bo 
v nedeljo, 14. maja, ob 11.30 in 
ne 7. maja kot običajno.

DRUŠTVOKRVODAJALCEViz So
vodenj vabi na informativno sre
čanje o novostih pri darovanju 
krvi, ki bo v petek, 5. maja, ob 
20.30 v prostorih KD skala v 
Gabrjah. Predavala bosta dr. 
Catapano in dr. Janka Zavadlav, 
primarija transfuzijskih centrov 
iz Gorice in Šempetra.

ROMANJE V LURD od 5. do 11. 
11. julija. Začelo se je vpisovanje. 
Slovensko skupino bo vodil 
msgr. Franc Močnik. Prijavite 
se lahko pri njem (tel. 0481 
531743, od 11. do 12. ure) ali 
pri Joani Nanut (0481 520233 
ali 0481 21419).

D A R O V I

ZA LAČNE po svetu: Valerija 
Petejan Kovic 100.000 lir.

ZA MISIJON p. Kosa: N. N. iz 
Rupe 90.000; Katja iz Štandreža 
55.000; N.N. z Opčin, v spomin 
na Lauro Negrini 100.000 lir.

ZA LAČNE otroke: obobletni- 
I ci smrti Ljubke Šorli Bratuž da
ruje Cilka K. 100.000 lir.

ZA MISIJON g. Ivana Štante:
| Lojzka Pipan Boškin 30.000 lir.

ZA CERKEV na Peči: 80-letniki 
iz sovodenjske občine 90.000;

I Jelka Petejan Malič 100.000; Va- 
lerija Petejan Kovic, namesto 
cvetja na grob tete Ivanke Bu
din 100.000 lir.

ZA CERKEV v Rupi: N.N. 
50.000; Bogdan Rutar 70.000; 
Ivanka Tomasig za cvetje 
35.000; Mi lena Trampuž za cer
kev in maše 2.000.000 lir.

ZA CERKEV v Gabrjah: Lojzka 
Pipan Boškin 100.000 in za cve
tje 10.000; Ljudmila Špacapan 
Florenin 50.000; N.N. 35.000 lir.

ZA CERKEV na Vrhu sv. Miha
ela: Renato Devetak 100.000 lir.

ČESTITKE

Mala Viktorija Maleci naz
nanja prihod bratca OSVALDA 
in se veseli skupaj z mamico 
Alenko in očkom Giuliom. Če
stitajo nonoti Ofelia Maleci, 
Vesna in Jože Vrtovec ter vse 
sorodstvo.

Juhuhu juhuhu, JAKOB je tu! 
Razveselil je mamico Eleno, 
očka Damijana, sestrici Jasmin 
in Tamaro ter vso družino Fran
ca Podveršiča.

Veroniki in Samuelu se je 
pridružili mali GREGOR. Da
nijelu in Antonelli iz srca česti
tajo in se z njima veselijo De
vetakovi.

Vso srečo želijoGREGORJU 
še bratranček Jan ter Silvia in 
'gor.

Našemu kolegu Danijelu, 
ženi Antonelli, Veroniki in Sa
muelu seje pridružil GREGOR. 
Srečni družini iskrene čestitke, 
Gregorju pa želimo, da bi mir
no spal, dobro jedel ter krepko 
in zdravo rastel v pridnega fan
ta. Kolegi iz uredništva in upra
ve Novega glasa

V
v sode lovan ju  s KOORDINACIJSKIM ODBOROM 

FOTOGRAFSKIH KROŽKOV GORIŠKE POKRAJINE

va b i na o d p rtje

6  X E N A ... RAZSTAVA
Kulturni center Lojze Bratuž, sobota, 6. maja, ob 18. uri.

ŠTUDIJSKO RAZISKOVALNI FORUM ZA KULTURO 
v sode lovan ju  s ŠTANDREŠKO DEKANIJO,

KC LOJZE BRATUŽ in  KC STELLA MATUTINA

va b i na p redavan je : 
m a g .p . S ilv o  Š in k o v e c  

"KRŠČANSKA DRUŽINA IN 
VZGOJA OTROK DANES"

Komorna dvorana KC Bratuž, četrtek, 11. maja, ob 20. uri.

SKUPNOST DRUŽIN SONČNICA v sode lovan ju  
s prosvetiiffH.dn]HtvOHi RUPA-PEČ

»M

DANJTRIJŽIMl
SPORED: ob §A5  z t^ ^ n je  pred cerkvijo v. Gabrjah; ob 10. 
uri velika igra za mple'tiq obrasle vbaravi; ob 13. uri skup
no kos ilo ; ob 15.30nastopptr1&šJ<e^az^>ora iz-Rupe-Peči 
in razvedrilo s p rljateljerrva n i nrpto rjejrfS te no m Vilarjem. 
Družine, ki ž ^ j jo , se U hkp zberejo p r i j e t i  maši ob 9. 
uri v Gabrj^JfT \  ■ 4̂  p
PRIJAVE ZA K O T t t f i l t a G R E :  te i^ Š t .  Q 4 g 2 ^ f c 4 F  
čer na tel. št. 0 4?i ̂ 31 )  ()f> do četrtka, 11.
maja, ob 18. uri.

Rupa, nedelja, 14. maja 2000

»455 (ali zve-

11
ČETRTEK 
4. MAJA  
2000



12
ČETRTEK 

4. MAJA  
2000

N O VI GLAS /Š T . 16 2 0 0 0

M L A D I M L A D IM

BENEŠKA SLOVENIJA

M O S P  I N M L A D I N S K A  S E K CI J A  SSk N A  J U Ž N E M  T I R O L S K E M

N E P O ZA B N O  DOŽIVETJE

P O M E N  D O M A Č E G A J E Z I K A

VELIKONOČNO
DARILO

Sedem članov Mladih v od
krivanju skupnih po ti oz. Mla
dinske sekcije Slovenske skup
nosti se nas je  tudi letos, te
den p red Veliko nočjo, udele
žilo t.i. Easter seminarja. To je  
srečanje organizacije YEN-a 
(Youth ofEuropean nationali- 
ties), ki predstavlja in združu
je  mladinske organizacije ev
ropskih manjšin. Easter semi
nar, ki poteka vsako leto pri 
drugi evropski manjšini, je  le
tos na Južno Tirolsko zvabil o- 
krog dvajset organizacij.

Jugendring, ki je  imela na
logo, da pripravi mednarod
no srečanje, je  velika krovna 
organizacija, ki združuje več 
nemških m ladinskih organi
zacij v Italiji. Nalogo je  izpeljala 
odlično in brezhibno. Za loka
cijo so prireditelji izbrali manjši 
kraj - Lichtenstern v gorah nad 
Bocnom. Južni Tirolci so p o 
skrbeli za vsak detajl, da b i le 
očarali udeležence z res lepim  
okoljem, zanim ivim  progra
m om , večernimi zabavami, 
d inam ičn im i delavnicami... 
Mateja, Jana, Štefan, Tomaž, 
Matej (le-ta je  tud i podpred
sednik YEN-a) in podpisani 
smo skupaj z drugimi 120 mla
d im i, ki so prišli iz cele Evrope
- od  Švedske do Avstrije, od  
Švice do Poljske, od  Bolgarije 
do Rusije - preživeli res čudo
vit in nepozaben teden.

OD DEBAT 
DO VEČERNIH ZABAV

Pa poglejmo, kaj smo p o 
čeli tržaški Slovenci na Južnem 
Tirolskem. V soboto, ko smo 
prispeli, je  potekal spoznavni 
večer, ki so ga organizatorji na 
zelo zabaven način vodili in a- 
nimirali. \/  nedeljo zjutraj je  
bilo uradno odprtje  Ester se
minarja 2000. Popoldne pa je  
vreme le dovolilo, da smo se 
odpravili na sprehod in si ogle
dali Earth Piramides, ki so p o 
seben naravni pojav, značilen 
za tisti kraj. Zvečer nas je  za
bavala glasbena skupina. Med 
udeleženci so se ob norem  
plesu ali steklenički piva začele 
spletati prijateljske vezi, dele
gacije različnih manjšin so se 
m ed seboj spoznavale in pre
pletale. M ed nami se je  ustva
rilo res prijetno vzdušje, ki nas 
je  potem  spremljalo cel teden.

IZREDNA IZBIRA 
PRIVLAČNIH DELAVNIC

V ponedeljek pa so b ili na 
sporedu t.i. vvorkshopi, ki jih  
je  vezalo skupno geslo "Wir 
Granzganger - We border pe- 
ople - M i mejaši", k i je  b ilo  tu
d i geslo seminarja. Prva delav
nica je  obravnavala realnost

mejne dežele Tirolske: zgo
dovino, problematike in način 
sožitja manjšin v teh krajih. 
Drugi in tretji vvorkshoppa sta 
nudila udeležencem enkrat
no možnost, da smo spoznali 
čudovito naravno okolje te 
gorske dežele, saj smo šli na 
turo v gore in na plezanje v ste
ne. Četrta delavnica je  izkori
stila sugestivno naravno oko
lje za iskanje energije v naravi 
in v sebi. M ladi so spoznavali 
antične obrede in meditacije 
v naravi.

Udeleženci Easter sem i
narja pa smo lahko izbirali 
tud i delavnice, ki so obravna
vale različna področja um et
nosti. Tako je  peta delavnica 
skušala z improvizacijo gibov 
in s plesom  privesti udele
žence do spoznanja meja la
stnega telesa. Udeleženci na
slednje delavnice so sestavili 
pevski zbor evropskih glasov. 
Spet druga delavnica je  bila 
posvečena likovni umetnosti, 
t.j. percepciji in predstavitvi 
prostora. Sladkosnedni ude
leženci pa smo lahko izbrali 
tud i kuharsko delavnico, kjer 
so nas tirolske kuharice na
učile peči tipične tirolske sla
ščice.

IZLETI IN OBČNI ZBOR 
YEN-A

V torek smo se podali na 
izlet. Odpeljali smo se v doli
no Gardena. V vasici St. Ulrich
- Ortisei nas je  sprejela dele
gacija Ladincev, ki je  orisala si
tuacijo te majhne jezikovne  
skupnosti. Kasneje smo se od
peljali v Briksen, kjer smo si 
ogledali film o Ladincih, zvečer 
pa smo v disku, kjer je  nasto
p il tud i ladinski ansambel, 
im eli veličastno zabavo.

Zadnji dan je  b il na vrsti ob
čni zborYEN-a. Potem ko smo 
zaključili vse razprave, deba
te, volitve in sprejemanje re
solucij, smo po  kosilu obiskali 
še Bočen.

Na zaključnem večeru smo 
| si ogledali video, ki ga je  eden 
izm ed organizatorjev snemal 
cel teden. Nato nas je  navdušil 
nastop odličnega zbora, ki je  
zapel razne gospele. Za za
ključek pa je  bila na vrsti še ti
rolska folklorna skupina, ki je  
ob koncu nastopa zvabila na 
plesišče še vse ostale udele
žence seminarja.

Tako se je  začel še zadnji 
zaključni party, ki se je  nada
ljeval še pozno v noč, do zore

O d  leve: Mir iam,  Matej ,  Štefan,  
Jana,  Tomaž,  Breda,  Mate j a  in 
pri jatelj ica iz Za h o d ne  Frizi je 
na izletu v Ort i sei .

in ju tra  naslednjega dne. Ta
krat so se razni udeleženci 
začeli poslavljati. Prišel je  na 
vrsto namreč trenutek pozdra
vov, še zadnjih slik, po tem  pa 
smo se morali odpraviti na že
lezniško postajo.

Seveda nas je  ta izkušnja 
obogatila, poleg tega pa nam  
je  nudila možnost za spozna
vanje drugih manjšin, n jiho 
vega delovanja, n jihovih ko 
renin in razmer, v katerih ž i
vijo. Skratka, seminarji YEN-a 
so izredno pom em bni za mla
dino, ki ima tako možnost da 
se srečuje, da pridobiva p o 
m em bne osebne izkušnje, 
predvsem  pa da spoznava 
različne kulturne evropske re
alnosti.

M IR IA M  IN BREDA

ERIKA JAZBAR

Letošnja Velika noč je bila 
posebno doživetje za verni
ke iz Barda, V iškorše in Za- 
varha v Terski dolini. Župnik 
Renzo Calligaro je vsem ver
nikom, ki so se iz treh vasi u- 
deležili velikonočne sv. ma
še, poklonil knjižico z naslo
vom  Boava beseda, v kateri so 
zbrana mašna berila v sloven
skem terskem narečju. Za pu
blikacijo so poskrbeli doma
ča župnija, krajevno društvo 
Center za kulturne raziskave 
in čedajsko Združenje Evgen 
Blankin.

Ljudje so z velikim  vese
ljem sprejeli darilo, v pridigi 
pa je g. Calligaro objel po
men publikacije, navdušeno 
st

bil vse krajane, naj gojijo do
mači jezik in naj ga posredu
je jo potomcem, saj predstav
lja veliko bogastvo ne le za 
naše ljudi, temveč tudi za vi
demsko Cerkev in deželo Fur- 
lanijo-Julijsko krajino.

G. Renzo Calligaro je  žup
nik v Terskih dolinah, in sicer 
v Bardu in Zavarhu, po rodu 
je Furlan, vendar se je  v več 
letih duhovnega vodenja slo
venske župnije naučil jezika 
naših ljudi. Pred trem i leti je 
nagovoril v terskem narečju 
prisotne na Dnevu emigran
ta in med drugim povedal, da 
je za beneške Slovence "huda 
ura" mimo, saj se rojeva nova 
Evropa, ki jo  sooblikuje m o
zaik narodov, v katerem pri-

tičeta vsaki kulturi prostor in 
vloga. Benečija lahko posta
ne most med evropskim vz
hodom in zahodom, če bo o- 
vrednotilasvoj jezikovni, kul
turni in moralni prostor.

Pred letom dni smo lahko 
v beneškem petnajstdnevni- 
ku D om  brali v stalni rubriki 
Duhovna misel vrsto razm i
šljanj g. RenzaCalligara, k ije  
pisal v domačem narečju in 
se podpisoval Vrenček (Lov- 
renček) Čevljar.

Omenjeni domači duhov
nik že vrsto let dosledno iz
vaja določila 2. vatikanskega 
koncila, ki so prinesla med 
domače vernike in ljubitelje 
bogate slovenske jezikovne 
zakladnice zadnjo novost, ki 
prihaja iz Barda. Publikacija 
je toliko pomembnejša, saj je 
besedil v domačem terskem 
narečju dokaj malo.

Teksti so nastajali tako re
koč kar doma, saj se je  slo
venska beseda ponovno vr
nila v cerkev po manj veselih 
desetletjih, ki so bila med Te
rom in Prosnidom posebno 
mračna, ravno po zaslugi g. 
Renza Calligara, ki je  odprl 
svojo cerkev domači sloven
ski besedi z berili, s pesmijo 
in z maševanjem.

Slovensko-beneški tednik 
Novi Matajur pozdravlja veli
konočno darilo iz Barda z zgo
vornim naslovom Začetek po 
madi v Terski dolini.

Mislimo, daje optim izem, 
ki vlada med beneškimi ljud
mi, res upravičen.

■  ATTILIO VUGA NOV
ČEDAJSKI ŽUPAN

Kot znano, so se prejšnjo 
nedeljo čedajski volilci spet 
podali na volišča, da bi izvo
lili prvega občana. Na volitvah 
pred dvema tednoma ni no
beden od petih kandidatov za 
župana dobil potrebnega šte
vila glasov, zato je  bila balo- 
taža nujna. Na volilni preizku
šnji sta se srečala Attilio Vuga, 
kandidat desne sredine (AN- 
Fl-Liga) in Carlo Monai, kan
didat občanske listeOra si la- 
vora, ki je za las premagal le
vosredinskega kandidata in 
prišel do balotaže. A ttilio  Vu
ga, 43-le tn i pedagog, je  s 
56,1% premagal 39-letnega 
odvetnika Carla Monaia, ki je 
prejel 43,9% glasov.

■ SPOZNAJMO SE V
GLEDALIŠČU!

Spoznajmo se /  Conoscia- 
m oci je  naslov pobude, ki si 
že vrsto let prizadeva za zbli
ževanje kultur in ljudi, ki živi
jo  ob meji. Letošnji program 
je posvečen gledališču in se 
je začel 27. aprila v čedajskem 
gledališču Ristori. Na odru sta 
se srečali furlanska gledališka 
skupina Palcoscenico in Be
neško gledališče, ki je uprizo
rilo Žalostni dogodek v Topo
lovem. Igraje skupi na že več
krat predstavila beneški pu
bliki in žela velik uspeh zara
di zanimive vsebine in kvali
tetnega nastopa domačih i- 
gralcev. Naslednje srečanje v 
okviru pobudeSpozna/mose, 
ki jo  prirejata KD I. Trinko iz 
Čedada in Študijski center 
Nediža iz Špetra, bo v sobo
to, 14. t.m ., s pevskima zbo
roma Pomlad in Beneške ko
renine, medtem ko bo gleda
liška skupina Metronom pred
stavila komedijo Beauty dinic.

» PRAZNIKU DELA
O  prvem maju torej, k i je  

m ednarodn i p razn ik  dela. 
Pošteno pa si moramo prizna
ti, da se je  naš odnos do tega 
praznika v zadnjih desetletjih 
korenito spremenil.

Če smo b ili vajeni še pred  
desetimi leti gledati na ta praz
nik kot na dela prost dan, na 
praznik dela, na katerem smo 
počastili predvsem delavce, 
ki so b ili najbolj izraziti pred
stavniki dela, danes to ni več 
tako. Gotovo b i b ili primernej
ši za razlago sociologi, ki se uk
varjajo s spreminjanjem naše 
družbe, pa vseeno lahko zapi
šemo, dav naši, zahodni, naj
bolj razviti družbi delavec da
nes ne pom eni skoraj n ič več, 
pa naj se to sliši še tako kru
to. Dejstvo je, da je v  zadnjih 
dvajsetih letih, da ne rečemo 
v zadnjih desetih letih, v drža
vi, v kateri živimo, delavec iz
gubil svoje mesto v družbi, ki 
so m u ga prej jam čili vsaj trije 
glavni sindikati, če že drugi ne. 
Danes pa se o delavcih ne go
vori več, razen v primerih, ko 
se tovarna ali podjetje zapre 
in delavci ostanejo na cesti, 
postanejo torej breme družbe, 
ki največkrat ne ve, kaj b i z nji
mi. Tako delavci iz dneva vdan 
bo lj po ln ijo  t.i. bazen brezpo
selnih, iz katerega noče nihče 
več črpati. Sindikalna gibanja 
so postala vse bo lj združenja,

k i ščitijo interese posameznih 
skupin, kategorij, pa naj gre za 
pilote, zdravnike, odvetnike, 
male in velike obrtnike, za 
kontrolorje poletov in druge.

i A o delavcih se vedno manj 
govori in delavec je  tudi ved
no manj zaščiten, kot da b i 
kar naenkrat postal nekakšen 

! "nebodigatreba" naše družbe.
V današnjem času in naši 

družbi, ko se vse bo lj govori o 
novem gospodarstvu, t.i. new  
economy, ki jo  je  s seboj p ri
nesel svetovni splet internet, se 
vse manj govori o fizičnem de
lu, takem, kakršnega smo ne
koč cenili, ker smo pač živeli v 
industrijski družbi, v kateri je  
b il delavec tem eljni člen. Da
nes delavec ne pom eni veliko, 
čeprav je  še vedno med nami 
in bi morali njegovo delo spo- 

; štovati. Pa naša družba, ki p ri
sega samo na dobiček in za
bavo, kaj malo stori za to, da 
bi bila tudi solidarna. Kot da 
bi kar naenkrat solidarnost 
postala samo beseda, k i se da 
izrabiti samo v volilne name
ne, kot da bi danes solidarno
sti ne potrebovali več in jo  zato 
javne ustanove kar prepuščajo 
prostovo ljn im  združenjem, 
m ed katerim i je, hvala Bogu, 
na prvem mestu prisotna Cer
kev. Da solidarnost danes ni 
cenjena stvar, se najbolj vidi 
na praznovanjih 1. maja, kjer

JURIJ PALJK

se sicer omenjajo brezposelni 
in socialna pravičnost, a že v 
nagovorih veljakov n i zaznati 
tistega močnega notranjega 
naboja, ki b i nas prepričal, da 
v te besede verjamejo. Dela
vce na teh praznovanjih komaj 
kdo še omenja, enako velja za 
kmete in skoraj za vse tiste, ki 
ne spadajo v srednji razred, ta 
znameniti srednji razred, ka
teremu se je  tudi leva sredina 
morala ukloniti, če je  hotela 
vladati, p ri tem pa je tud i ne
hvaležno "pozabila" na delav
ski razred, se zavzemala za ta 
"srednji sloj"; prav ta jo  je  med  
drugim na zadnjih upravnih 
volitvah 'hvaležno nagradil".

Prvomajski praznik vse bolj 
postaja dan, ko se organizirajo 
koncerti in raznovrstni javni 
shodi, na katerih se zbira veli
ko ljudi, ki pa ne slišijo kaj do
sti besed o pravicah delavcev 
in o reševanju brezposelnosti, 
kot da b i delavci in njihove te
žave ne obstajali več. Sramot
no je  postalo vsako delo, p ri 
katerem si mora človek zavi
hati rokave in z rokami delati; 
običajno so vsa ta dela tudi sla
bo plačana in zanje pri nas p ri
jemajo vse bolj priseljenci iz t. i. 
tretjega in že četrtega sveta, 
tisti, ki jih  naša družba nerada

sprejema medse. Po eni strani 
jih  potrebujemo, ker namesto 
nas opravljajo težaška in uma
zana dela, ki jih  mi, "razviti in 
bogati", nočemo; po  drugi stra
n i pa se jim  odrekata socialna 
pravičnost in tudi normalno  
življenje v naši družbi, in to ta
ko, da ne prejemajo dovoljenj 
za delo in bivanje, kaj šele, da 
bi se korenito uredilo njihovo  
državljanstvo, po  katerem jih  
vse več sprašuje. N jihovo de
lo in usluge nam torej pridejo  
prav, medtem ko nas m oti nji
hova različnost, navzočnost in
- povejmo si že enkrat in kon
čno brez dlak na jeziku na glas
- njihova barva kože, njihove 
navade, "neciviliziranost" itd.

Te dvoličnosti naše družbe 
b i se morali zavedati ob praz
niku dela, kateremu je  prav 
naša družba vzela veliko prvo
bitnega in plemenitega p o 
mena, in to tako s svojim p ri
seganjem na dobiček za vsako 
ceno kot s svojim zavestnim 
zavračanjem fizičnega dela, 
delavca in njegovega dostojan
stva. Kakšen smisel ima torej 
praznik dela, če ne priznavaš 
dostojanstva fizičnega dela in 
delavca ? Najbrž nobenega; to 
je  prišlo najbolj do izraza te 
dni na nekaterih prvomajskih 
prireditvah, kjer se je  govorilo
o vsem, le o neodtujljivi pravi
ci vsakega človeka do dela in 
človeka vredne in dostojne za
poslitve ne.
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SLOVENIJA

SKRB ZA  
SLOVENCE  
V TU J IN I

Slovenska izseljenska ma
tica je  javnosti predstavilala- 
sten predlog zakona o skrbi 
republike Slovenije za Sloven
ce v tujini. Tudi njen predlog 
enako kot predlog skupine 
poslancev, ki čaka na obrav
navo v parlamentu, izhaja iz 
5. člena republiške ustave, ki 
S lovenijo obvezuje, da skrbi 
za Slovence, ki živijo  zunaj 
meja matične države.

Po predlogu omenjenega 
zakona naj bi bile določene 
pravice zagotovljene tudi t i
stim Slovencem, ki živijo na 
tujem, a nimajo slovenskega 
državljanstva. Zakon predvi
deva ustanovitev posebnega 
državnega finančnega sklada, 
katerega upravni odbor bi i- 
menovala vlada, v njem pa bi 
morali biti tudi predstavniki 
Slovencev iz tujine. Delova
nje tega sklada, iz katerega bi 
financirali potrebe Slovencev 
v tujini, bi nadzoroval državni 
zbor. Slovenci brez državljan
stva bi imeli pravico prihoda 
v Slovenijo brez vizuma, pra
vico do začasnega ali stalne
ga prebivanja v Sloveniji brez 
omejitve, pravico do šolanja 
v Sloveniji in še nekatere dru
ge pravice in ugodnosti. 
-----------------M .

P OPI S V AVSTRIJI

P O U D A R E K  
N A  JEZIKU

V popisu prebivalstva, ki ga 
bodo opravili leta 2001 v Av
striji, bodo prvič neposredno 
povpraševali po jeziku vseh 
manjšin. Tako poroča Sloven
ska tiskovna agencija, ki se na
slanja na avstrijski vir. Pri po
pisu prebivalstva v Avstriji pom
ladi 2001 bo na vprašalnikih 
prvič navedeno vseh šest priz
nanih manjšinskih jezikov. Pod 
vprašanjem številka šest bodo 
vprašani prihodnjo pomlad la
hko označili, ali poleg nemške
ga jezika v vsakdanjem življe
nju uporabljajo tudi slovenski, 
gradiščanko-hrvaški, romski, 
češki, slovaški oz. madžarski 
jezik. Poleg tega bodo navede
ni tudi hrvaški, srbski in turški 
jezik. Druge jezike, ki jih pre
bivalstvo uporablja, bo možno 
v vprašalnike vnesti lastnoro
čno. Ustrezne vprašalnike bo
do uporabili že pri poskusnem 
popisu, ki trenutno poteka.

Pri popisu prebivalstva leta 
1991 so bili nekateri manjšinski 
jeziki navedeni, ostale pa je bilo 
možno vnesti lastnoročno. 
Med priznanimi manjšinskimi 
jeziki samostojno nista bila na
vedena romski in slovaški jezik. 
Leta 1991 so s popisom prebi
valstva ugotovili, da je hn/ašči- 
na, ki jo je v vsakdanjiku takrat 
uporabljalo 29.5% ljudi, najbolj 
razširjen manjšinski jezik v Av
striji. Madžarščino je uporab
ljalo 19.638 ljudi, slovenščino 
19.289, češčino pa 9.822 ljudi. 
Poznavalci razmer na avstrij
skem Koroškem, kjer živi pre
težna večina slovenske manjši
ne, ugotavljajo, da je podatek 
resda točen, a mestoma zava
jajoč, saj so se med ljudi, ki go
vorijo hrvaški jezik, gotovo pri
šteli tudi vsi priseljeni delavci, 
ki pa niso avtohtona manjšina.

OSREDNJI POMNIK BRANITELJEM 
ZAHODNE MEJE

Na Velikem Cerju, kraški 
planoti nad Opatjim Selom, je 
bila v nedeljo, 1. maja, prisr
čna slovesnost, ki jo  je prire
dilo Društvo za negovanje ro
doljubnih tradicij organizaci- 
jeTIGR Primorske. Udeležen
ci, to je nekdanji Tigrovci, par
tizani, pripadniki nekdanje Te
ritorialne obrambe Slovenije, 
poslanci in ministri so se zbra
li na kraju, kjer bodo postavi
li osrednje obeležje branite
ljem zahodne meje Slovenije. 
Stal bo visoko na kraški pla
noti in bo viden tudi v Italijo,

tako da bo lahko vsem Sloven
cem, ki živijo ob meji simbo
liziral boj našega naroda za 
svobodo in lastno državo.

Spomenik bo imel štiri nad
stropja in bo zgrajen iz kraš- 
kega kamna. Namenjen bo šti
rim obdobjem bojev in priza
devanj primorskih Slovencev 
za osvoboditev. Med prvo sve
tovno vojno so slovenski fan
tje iz vseh krajev Slovenije kr
vaveli na soški fronti od Poso
čja do Krasa ter branili sloven
sko zahodno ozemlje. Druga 
etaža bo namenjena ovred

notenju narodno-obrambne 
in protifašistične organizacije 
TIGR, k ije  pomenila odporni
ško gibanje v Evropi. Tretje 
nadstropje pomnika bodo na
menili narodnoosvobodilne
mu boju, četrto pa vojni za 
Slovenijo oz. boju za samo
stojno in neodvisno državo.

Projekt o gradnji spome
nika je predstavil SvitoVižin- 

' tin, predsednik društva za ne
govanje rodoljubnih tradicij 
organizacijeTIGR Primorske. 
Opozoril je, da Slovenci v Ita
liji še ne uživajo vseh rezulta

tov, za katere so se borile ge
neracije Slovencev, in ponov
no pozval italijansko državo, 
da slednjič vendarle sprejme 
zakon o globalni zakonski za
ščiti slovenske narodne skup
nosti v Italiji. O  pomembno
sti osrednjega pomnika bra
niteljem zahodne meje Slove
nije, upoštevaje tudi sedanji 
čas in razmere, pa je govoril 
tudi predsednik Slovenije M i
lan Kučan.

Spomenik na Velikem Cer- 
! ju bodo postavili s sredstvi, ki 
! jih  bodo zbrale občine na Pri- 
! morskem in slovenski parla
ment. Odkrili ga bodo predvi
doma 1. maja leta 2003. 
  M .

V Z A V O D U  SV. S T A N I S L A V A  V Š E N T V I D U

PREDAJA N A M E N U  N O V I H  ORGEL
Glavna kapela v  Zavodu sv. 

Stanislava v Šentvidu nad Lju
bljano ima nove, sodobne in 
za Slovenijo tudi inovativne 
orgle. Izdelala jih  je  Škofijska 
orglarska delavnica iz M ari
bora, intoniral pa Tomaž M o
čnik, izdelava pa je bila mo
goča zaradi donacije podje
tja SCT ob njegovi 50-letnici, 
ki je med drugim pred časom 
tudi obnovilo  Zavod sv. Sta
nislava. Tako je zavodska ka
pela spet dobila svoje orgle, 
potem ko so bile orgle m oj
stra Ivana M ilavca, ki jih  je 
zgradil leta 1906, uničene le
ta 1945. Nove orgle obsegajo 
48 registrov (50, če dodamo 
še zvonove in cimbale) z 2.863 
piščalmi (2.521 kovinskimi in 
342 lesenimi) in jih  ocenjeval

ci imajo za ene izmed naj
boljših v Sloveniji. Njihova po
sebnost je t.i. cimbelna zve
zda, povezana z vrsto kladivc 
in zvončkov. Ko se zvezda vr
ti, se oglasi prijetno zvončklja
nje. Gre za edinstven primer 
v Sloveniji.

Nove orgle so blagoslovili 
med slovesno mašo, k ije  bila 
na velikonočni ponedeljek, 
24. aprila, v kapeli Zavoda sv. 
Stanislava. Mašo je vodil lju 
bljanski nadškof dr. Franc Ro
de ob somaševanju upokoje
nega nadškofa dr. Alojzija Šu
štarja in beograjskega nad
škofa dr. Franceta Perka ter 
številnih duhovnikov in direk
torja Zavoda dr. Boruta Košir
ja. Maši je prisostvovalo ve
liko število vernikov in ugled

nih gostov, med katerimi gre 
om eniti predsednika SAZU 
dr. Franceta Bernika, rektorja 
ljubljanske in mariborske uni
verze dr. Jožeta Mencingerja 
in dr. Ludvika Toplaka idr. V 
svoji pridigi je nadškof Rode 
poudaril kulturno in izobra
ževalno poslanstvo Zavoda 
sv. Stanislava in v to vključil 
tudi pomen orgel, ki so glas
nik krščanskega veselja.

Slovesni obred sta sprem
ljala petje Komornega zbora 
Ave, ki je izvajal latinsko ma
šo p. HugolinaSattnerjaM/s- 
sa Seraphica, in seveda zvok 
novih orgel, na katere sta i- 
grala organist zavodske kape
le Dalibor M iklavčič in Tone 
Potočnik.

■ V NOVI GORICI
POČASTITEV ZORKA 

JELINČIČA
O b stoletnici rojstva Zorka 

Jelinčiča, soustanovitelja o r
ganizacijeTIGR, bo v Novi Go
rici v nedeljo, 7. maja, ob 18. 
uri slovesnost, ki jo  pripravlja 
Društvo za negovanje rodo
ljubnih tradicij organizacije 
TIGR Primorske. Po Zorku Je
linčiču bodo poimenovali no
vo povezovalno cesto ob so
dišču v središču mesta, tam 
pa bodo odkrili tudi njegov do
prsni kip. Na obeležju bo za
pisano, "da gre za soustano
vitelja TIGR-a, kulturno-pro- 
svetnega organizatorja, gorni
ka in publicista". Na slovesno
sti bodo med ku lturn im  pro
gram om  govorili Svito V ižin
tin, predsednik Društva za ne
govanje rodoljubnih tradicij 
organizacijeTIGR Primorske, 
župan Č rtom ir Špacapan in 
pisatelj Saša Vuga.

P R I M O R S K O  D R A M S K O  G L E D A L I Š ČE /  S E Z O N A  1 9 9 9 - 2 0 0 0

ILUZIJA, VO TLA  NERESNIČNOST
V Primorskem dramskem 

gledališču v Novi Gorici so 
prav na veliki četrtek, 20. a- 
prila, - datum sicer ni bil iz
bran najbolj posrečeno - praz
nično zasvetile luči. Domači 
gledališki umetniki so z dve
ma gostoma iz Ljubljane od i
grali peto uprizoritev letošnje 
sezone. Pod vodstvom polj
skega režiserja Janusza Kice 
(rojen leta 1957 v VVroclavvu, 
študiral je  gledališko režijo v 
Krakovu, v Kolnu pa umetno
stno zgodovino; v Sloveniji je 
imel že več zelo uspešnih 
režijskih izkušenj, ki so ga pri
vedle do treh zaporednih na
grad na Borštnikovem sre
čanju: leta 1996 nagrada za 
režijo Kafkove Amerike; leta 
1997 je bila njegova Ukroče
na trmoglavka vSLG Celje pro
glašena za najboljšo predsta
vo; leta 1998 pa je njegova re
žija Shakespearovega dela 
Življenje je  sen v postavitvi 
SNG Drame Ljubljana dožive
la nagrado za najboljšo pred
stavo; v zadnjem času je spet 
podpisal dve uspeli uprizori
tvi vSNIG Drami Ljubljana: Če
hov Češnjev vrt in Shakespe
arov Vihar) so predstavili Ilu
zijo, Lillusion, PierraCorneil- 
la (1606-1684), utemeljitelja 
francoske klasicistične dra
me. Po slovenskem prevodu

Igorja Lampreta so delo po
leg režiserja preuredili Srečko 
Fišer, Martina Mrhar, Ana Per
ne in Špela Virant.

Iluzija, "čuden stvor," kot ga 
je označil avtor sam, je nasta
la leta 1636 in je obvladovala 
odre do leta 1660, potem pa 
jetonilavpozabo. Ob dvesto
petdeseti obletnici Corneillo- 
vega rojstva je spet oživela. V 
dvajsetem stoletju pa je osvo
jila evropske odre in njihove 
obiskovalce. Kljub svoji sko- 
ro štiristoletnici ostaja vsebin
sko aktualna, saj se ljubezen, 
samovšečnost, prevara, sa
mohvala... še zmeraj trdno 
oklepajo človekove biti.

V tej odrski iluziji se odsev 
resničnosti in resničnost (?) 
skladno prepletata v prikaza
nih prizorih, ki so sestavni del 
igre v igri. Le-to "sproži" v svoji 
skrivnosti polni votlini čarov
nik Alkander, h kateremu se 
s polno mošnjo zateče boga
ti Pridam, da bi izvedel, kako 
se kaj godi sinu Klindoru, po
tem ko je (morda?) zaradi pre
trde vzgoje zbežal od doma.
V tem težko dostopnem kraju 
(imenitno ga je predstavljal 
prazen odrski prostor, odet v 
črno, kot si ga je om islil sce
nograf Jurgen Lancier, ki je 
podpisal tudi izb iro  kostu
mov) se dogajajo skrivnostne

stvari, nevarne za človeka, 
kajti čarovniku Alkandru, ki 
spominja na temne sile pod
zemlja, se podrejajo (v to je 
trdno prepričan Dorant, Pri- 
damov prijatelj) tudi viharji, in 
narava nasploh. On ima tako 
silno moč, da pokaže zaskr
bljenemu očetu (ne)resničen 
izrez sinove življenjske poti. 
Novo življenje daleč od do
mačega ognjišča je sin Klin- 
dor zaživel z lažno identite
to, ki mu je pomagala prido
biti si tudi ljubezen, čeprav se 
mu le-ta javlja zmeraj znotraj 
ljubezenskega trikotnika. Za
radi ljubezenskih in trig  in 
smrti tekmeca je pahnjen v je
čo in le ljubezen obeh žensk, 
preproste služkinje Lize in bo
gate Izabele, ga reši smrti. V 
sklepnem prizoru igre v igri 
oče vidi, kako sina zabodejo 
služabniki poročene plem ki
nje, ki ji Klindor strastno dvo
ri. Ko zaprepaden prisostvuje 
sinovi smrti, ga Alkander po
miri in mu razkrije, da je  bila 
to le igra, kajti sin je postal 
gledališki igralec. In tako je 
spet iluzija zmagovita.

V tej tragikomediji v  verzih
i je vse dvoumno. Obvladujejo 
jo  prividi, iluzije, polresnice,
0 katerih ne moremo vedeti 
zagotovo, če so resnični, saj

1 niso potrjeni. Čar Corneillo-

vega dela tiči prav v tem in 
režijska zamisel s pomočjo 
tehn ičn ih  p ripom očkov je 
vseskozi razkrivala in p rikri
vala to poanto, ki ostaja vse
lej nedorečena in nejasna. 
Varljive pojave, utvare, preva
re, fikcije, "resnično življenje" 
vse to in še kaj so z režiserjem 
soustvarili domači igralci Bo
ris M ihalj, Janez Starina, Jože 
Hrovat, Ivo Barišič (s svojim 
hvalisavim, bahavim "pogu
mno prestrašenim" stotnikom 
Matamorjem je prijetno po
pestril scensko sliko),Tadej 
Toš, Bine Matoh, Lara Janko
vič, Iztok M lakar in gosta iz 
SNG Ljubljana Nataša Barba
ra Gračner in Branko Šturbej.

Ne da bi si drznili zanikati 
igralsko spretnost in sposob
nost gostov (le-to sta čudovi
to izrazila v Linhartovem Ma
tičku v režiji Vita Tauferja), se 
gledalci sprašujemo, zakaj ne 
bi režiserji "uporabili" doma
če odrske umetnike, saj jih 
novogoriški gledališki ansam
bel premore kar lepo število 
(nekatere namreč nismo že 
dolgo zasledili v pomembnih 
vlogah), ki bi gotovo bili prav 
tako primerni in zanimivi (lah
ko še bolj) ustvarjalci likov te 
po svoje čudno zagonetne 
uprizoritve.
---------------IK

K R IZ A . . .

Po zadnjih vesteh je bil za 
novega predsednika sloven
ske vlade izvoljen dr. Andrej 
Bajuk, kandidat SLS+SKD in 
Janševih social-demokratov.

Dr. Bajuk seje zavzel za tri 
temeljne in strateške usmeri
tve države: politiko in ukre
pe, ki bi omogočili čimprejšnji 
sprejem Slovenije v EU in NA
TO, vzpostavitev tržno-social- 
nega gospodarstva, ki bi vsem 
prebivalcem zagotovilo ena
ke začetne možnosti, ter obli
kovanje resnično pravne dr
žave. Ob tem je omenil tudi 
skrb za Slovence v tujini: "Za 
slovensko narodno skupnost 
v Italiji je potrebno doseči, po 
nesprejemljivo dolgem odla
šanju, ustrezno zakonsko za
ščito. Za Slovence v Avstriji je 
potrebno zagotoviti dosledno 
uresničevanje avstrijske dr
žavne pogodbe, tako na Ko
roškem kot na Štajerskem. Slo
vencem na Hrvaškem pa je po
trebno vrniti ustavni položaj, 
ki jim  ga je odvzel prejšnji re
žim predsednika Tudmana."

Nasploh jedr. Bajuk prido
bil simpatije znatnega dela 
slovenske javnosti. V  članku 
z naslovom Svetovna vas in 
bizarnost domačije, objavlje
nem v časniku Finance, odgo
vorni urednik Peter Franki pi
še: "Očitki, da dr. Bajuk ne zna 
slovensko, so pobalinski. Slo
venščina, ki jo  govori je  izje
mno čedna. Slovensko obv
lada veliko bolje kot marsika
teri poslanec, ki se lahko po
hvali s tem, da je  vse življenje 
preživel v domovini. O  ko
mentarjih, da dr. Andrej Bajuk 
v Slovenijo prinaša seme be
logardizma, pa lahko rečemo 
samo to, da gre za hudo pri
m itivnost, ki odprtega člove
ka, ki ve, kakšna grozodejstva 
so človeštvu povzročile tota
litarne ideologije, globoko u- 
žali in razjezi. Prav zaradi teh 
očitkov, naslovljenih na Baju
ka, mi je  ta Slovenec iz Argen- 
tine posebno vreden še več
jega spoštovanja, saj je  žrtev 
obrekljivih in spletkarskih na
cionalistov."

■  SLOVENSKA MANJŠINA
SPET V HRVAŠKEM 

USTAVNEM ZAKONU
Hrvaški sabor je  28. aprila 

sklenil, da slovensko manjši
no v tej državi spet uvrsti oz. 
omeni v uvodnem delu ustav
nega zakona o človekovih pra
vicah in svoboščinah tero pra
vicah etničnih in narodnih 
skupnosti. Takšno uvrstitev je 
ob svoji umestitvi napovedal 
hrvaški predsednik Stipe M e
sič, navedbo narodnih manj
šin v hrvaškem ustavnem za
konu pa je zahteval tudi Svet 
Evrope. Na Hrvaškem živi 
več kot 23 tisoč Slovencev, 
pretežno v Zagrebu, na Reki, 
v Splitu in v Karlovcu.

■  PREBIVALCEV MANJ 
KOT DVA MILIJONA

Po statistikah je  imela Slo
venija konec lanskega leta 
1.987.755 prebivalcev. Od te
ga je bilo 1.975.860 sloven
skih državljanov, tujcev s stal
nim prebivališčem v Sloveniji 
6.659, tujcev z začasnim pre
bivališčem pa 31.506; 4.359 
je b ilo  beguncev z območij 
nekdanje Jugoslavije.
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ITALIJANSKO PRAVO

"E-COMMERCE" IN  
S O D O B N A  PRAVNA  
VPRAŠANJA (4 )

O B Č N I  Z B O R  Z A D R U Ž N E K RAŠKE B A N K E

BANKA Z DO BRO  
PERSPEKTIVO

DAMJAN HLEDE

Poglejmo sedaj, kako se 
e lektronsko trgovanje skla
da z obstoječim i norm am i o 
pogodbah v italijanskem c i
vilnem zakoniku. Najprej pri
dejo v poštev norme, ki zade
vajo fazo pogajanja.

Člen 1336 o ponudbi jav
nosti, ki velja kot pogodbe
na ponudba, ko vsebuje vse 
bistvene elemente pogodbe, 
h katere sklenitvi teži, velja 
brez sprem em b tud i za po
gajanje prek interneta, kjer 
bo lahko ponudba dobrin in 
uslug izvedena tako s spo
ročili kot s podobami. Nače
lo bonae fidei med pogaja
njem, o katerem govori člen 
1337, bo z oz irom  na in for- 
matsko sredstvo npr. pom e
nilo, da nobena od strank ne 
sme izkoris titi v  škodo d ru 
ge m ožnih situacij, ki lahko 
v tem  sklopu nastanejo.

V fazi pogajanja so prav
no relevantne napake v so
glasju, ki spadajo med napa
ke volje. To so zmota, sila in 
naklep, ki om ogočajo stran
ki, ki je  u trpe la  napako v 
svoji poslovni vo lji, da prosi 
za razveljavitev pogodbe.

Z oz irom  na zm oto  p ri
de n a jb o lj v poš tev  člen 
1433, ki govori o zm oti v iz
javi in v njenem  prenosu. 
Zm ota m ora b iti v  tem  p ri
meru bistvena in prepozna
vna od druge stranke. Na in
ternetu se skratka lahko zgo
di, da "po zm oti" dam o svoj 
pristop neki vnaprej priprav
ljeni ponudbi. Razveljavitev 
bo možno prositi, če je zm o
ta bistvena (člen 1429 na
števa posamezne primere, v 
katerih je  zmota bistvena) in 
prepoznavna (prepoznavna 
je  zm ota takrat, ko bi človek 
z navadno skrbnostjo moral 
prepoznati zgrešeno pred
stavo nasprotne stranke).

V zvezi s silo, ki po členu 
1435 mora biti takšne nara
ve, da prevzame preudarno 
osebo, ki se zboji, da postavi 
sebe ali svoje stvari v nepra
v ično in precejšnjo nevar
nost, lahko pride na misel 
npr. grožnja s tem, da v pri
meru nesoglasja ponudnik ali 
tretja oseba pošlje po elek
tronski pošti virus, ki lahko 
pokvari sistem prejemnika.

V zvezi z naklepom vzemi
mo npr. v poštev člen 1439, 
po katerem je naklep razlog 
za razveljavitev pogodbe ta
krat, ko so prevare ene stran
ke takšne, da bi brez njih na
sprotna stranka ne sklenila 
pogodbe. Verjetno spada v to 
določbo primer, ko je  neka 
spletna stran dana brezpla
čno na razpolago, dostop do 
nje pa poteka na skrivaj prek 
neke m ednarodne te le fon
ske linije. V tem prim eru je 
treba seveda upoštevati tudi 
skrbnost uporabnika in na
čelo njegove samoodgovor- 
nosti. Verjetno za opravičitev 
premajhne skrbnosti in paz
ljivosti ne bo zadostovalo

npr. nepoznanje angleškega 
jezika, saj mora vsak upora
bnik interneta vedeti, da so 
številne spletne strani dosto
pne samo v tem  jeziku in da 
tore j ta elem ent spada sam 
po sebi med značilnosti u- 
porabljenega kom un ikac ij
skega sredstva.

Poglejmo še nekaj p ro 
blematik v zvezi s sprejetjem 
pogodbene ponudbe, pred
vsem z ozirom  na kraj in tre 
nutek sklenitve. V sklopu e- 
lektronskega trgovanja prek 
in te rne ta  so se uve ljav ile  
predvsem tiste ob like  spre
jetja  ponudbe, ki so vezane 
na načine izplačila. Slednji 
so pač zaradi svoje neprekli- 
cnosti precej gotovo zname
nje dokončnega soglasja. 
Najbolj uveljavljena oblika 
je  sporočilo podatkov kredi
tne kartice. Kraj sklenitve 
pogodbe je v teh primerih re
levanten predvsem za ugoto
vitev pristojnega državnega 
prava. V italijanskem prav
nem sistemu velja domneva, 
da je pogodba sklenjena ta
krat, ko sprejetje pride na na
slov ponudnika. 12. člen pra
vilnika o informatskih doku
mentih postavlja domnevo, 
po kateri je dokum ent prišel 
do naslovljenca, če je bil po
slan na njegov elektronski na
slov. Kraj sklenitve bo torej ve
rjetno tam, kjer je postavljen 
pristojni server providerja, ki 
se ga poslužuje ponudnik ali 
pa, v p rim eru neposredne 
zveze, tam, kjer je  ponudnik 
prejel sprejetje.
— —  DALJE

V občinski telovadnici v 
Zgoniku je bil v nedeljo, 30. 
aprila, redni občni zbor Za
družne kraške banke. Pred
sednik Dragotin Danev je v 
poročilu razčlenil delovanje 
denarnega zavoda v lanskem 
poslovnem letu, medtem ko 
je poročilo nadzornega od
bora prebral predsednik dr. 
Stevo Kosmač. Obračun za 
leto 1999 izkazuje dve m ili
jardi tristoosemdeset m ilijo 
nov lir čistega dobička, ki je 
bil porazdeljen v skladu s pred
pisi. V predsednikovem poro
čilu lahko tudi beremo, da je

in umetniških fresk; za prila
goditev varnostnim predpi
som ter za dobrodelne usta
nove pa je nakazala š tir iin 
dvajset m ilijonov lir. Gospo
darske dejavnosti pa so bile 
deležne 45 m ilijonov lir pod
pore. Poleg tega je Zadružna 
kraška banka iz roč ila  nad 
145 pokalov in drugih nagrad 
športnikom in kulturnikom. 
O b svetovnem dnevu varče
vanja je  nagradila 37 najbolj
ših učencev in dijakov raznih 
osnovnih šol. Zadružna kra
ška banka je imela ob koncu 
lanskega poslovnega leta

..

FOTO KROMA

Zadružna kraška banka v  lan
skem poslovnem letu name
nila raznim društvom ter so
cialnim, kulturnim, šolskim in 
športnim  pobudam 130 pri
spevkov v skupni vrednosti 
nad 370 m ilijonov lir. Za kul
turne pobude je bilo izdanih 
115 milijonov, krajevna šport
na društva so prejela 141 m i
lijonov, za nakup didaktičnih 
pripomočkov, računalnikov 
ipd. pa je  banka prispevala 
raznim šolam 47 milijonov. 
Podprla je  tudi pobude raz
nih župnij za obnovo župnišč

1.128 članov, in sicer 28 čla
nov več kot leto prej. Obe 
poročili in obračun so člani 
odobrili soglasno.

Na koncu so člani izvolili 
štiri odbornike, ki jim  je  bil 
potekel mandat. Na občnem 
zboru je  predstavnik dežel
ne federacije Zadružnih kre
ditn ih bank poudaril pomen 
tovrstnih denarnih zavodov 
in hkrati opozoril, da Zadru
žna kraška banka zavzema 
na deželni lestvici prestižno 
četrto mesto.

O  S T A N J U  K M E T I J S T V A  V T R Ž A Š K I  P O K R A J I N I

SREČANJE MED KMEČKO ZVEZO IN 
NEPOSREDNIMI OBDELOVALCI

Tesnejše sodelovanje v ko
rist kmetijstva in ljudi, ki se s 
tem ukvarjajo. To je bilo bis
tvo srečanja, ki sta ga imela 
izvršni odbor Kmečke zveze 
in glavni odbor tržaške fede
racije Zveze neposrednih ob
delovalcev v sredo, 26. apri
la, v prostorih področnega se
deža deželne ustanove za 
razvoj km etijs tva ERSA na 
Proseku. Sestanek sta vodila 
predsednik Kmečke zveze 
Alojz Debeliš in predsednik 
Zveze neposrednih obdeloval
cev D im itrij Žbogar. Prisoten 
je bil tudi novi d irektor trža
škega urada Zveze neposred- 
n ih  o b d e lo va lce v  M a u ro  
Donda. Srečanje je bilo torej 
priložnost, da sta vodstvi o- 
beh kmetijskih stanovskih or
ganizacij predstavili svoje po
glede na stanje kmetijstva v 
tržaški pokrajini in ugotavlja
li različne težave, ki jih bo po
trebno reševati. Najbolj pere
či so problem i vezani na šte
vilne vinkulacije, ki jih predvi
devajo razni regulacijski na
črti. Nujno bo tudi spodbudi
ti uresničitev globalnega na

črta za razvoj kmetijstva v tr
žaški pokrajini, ki ga že pre
dolgo,obljubljajo. Kmetijske 
stanovske organizacije naj bi 
se tudi zavzele, da bi pristo j
ne oblasti celotni pokrajini 
priznale status goratega pod
ročja z vsem i olajšavam i. 
Med drugim naj bi tudi sku
šali doseči dobavo vode za 
kmetijske potrebe po znižani 
ceni. Nadalje bi bilo potreb
no ustvariti pogoje, da bi se 

I poenostavili birokratski po
stopki pri vlaganju raznih pro
šenj in dokumentacije za po
trebe kmetijske dejavnosti.

O b teh splošnih in dolgo
ročnih pobudah so govorili 
tudi o tekočih problemih, ki 
jih je treba čimprej rešiti. V 
prvi vrsti so izpostavili p ro
blem živinoreje v tržaški po
krajini. Težave povzroča del
no zaprtje urada Združenja 
rejcev, predvsem pa prim er
na ureditev potrebne službe 
za umetno oplojevanje gove
da ozirom a živinozdravniš- 
kih storitev. Ugotavljali so tu 
di, da bi bilo potrebno izbolj
šati usluge klavnice na Prose

ku. Da bi izoblikovali trajnej
še predloge, pa mislita kme
tijski stanovski organizaciji 
nagovo riti Kraško gorsko 
skupnost, da bi se zavzela za 
strukturalno reševanje ž iv i
noreje na Krasu. V najkrajšem 
času naj bi tako skušali pois
kati sredstva, ki bi omogočala 
redno osemenjevalno službo 
na teritoriju, nato pa bi sku
šali pripraviti področnejši na
črt, ki bi stvarno lahko pome
nil novo spodbudo za ponov
no rast živinoreje.

Pogovori so pokazali, daje 
veliko argumentov, o katerih 
bi kazalo skupno nastopati 
in jih stvarno reševati brez 
demagoških napovedi in ne
mogočih predlogov. Obča 
ko ris t km etijs tva  na Trža
škem, kar pomeni tudi p ri
merna zaščita manjšinskega 
bivanjskega prostora, pa de
jansko priporoča tesnejše in 
enotnejše nastopanje v duhu 
vzajemnega spoštovanja in 

j  enakovrednega nastopanja 
obeh kmetijskih stanovskih 
organizacij.

O B Č N I  Z B O R  Z A D R U Ž N E  B A N K E  
D O B E R D O B  I N  S O V O D N J E

Z A D O V O L J IV  PRVI 
SKUPNI O BRA ČU N

FOTO BUMBACA

V Kulturnem domu v Go
rici je bil v soboto, 29. aprila, 
prvi redni občni zbor Zadru
žne banke Doberdob in Sovo- 
dnje. Do združitve sovodenj- 
skega in doberdobskega de
narnega zavoda je prišlo la
ni jeseni v skladu s sklepi, ki 
so bili sprejeti na ločenih ob
čnih zborih obeh denarnih 
zavodov. Poročilo o delova
nju Zadružne banke Dober
dob in Sovodnjeje na občnem 
zboru prebral predsednik M i
ro Hmeljak, medtem ko je po
roč ilo  nadzornega odbora 
podal predsednik Vojko Lo
vri ha. V poročilu upravnega 
sveta med drugim beremo: 
'Pri pregledu vsake bilance 
nam običajno oko zdrsne naj
prej na prikazani poslovni us
peh in na njegovo primerja
vo s prejšnjim poslovnim le
tom. Letos prikazuje naša bi
lanca 464 m ilijonov lir dobi
čka, medtem ko je leto prej 
dobiček obeh bank znašal 
1.819 m ilijonov lir. Za pravil
no tolmačenje teh dveh po
datkov m oram o na kratko 
analizirati njuno vsebino. Lan
skoletni uspeh smo dosegli 
zaradi dobrega trgovanja z 
vrednotnicami, ki je doprine
sel 928 m ilijonov lir. Letošnji 
rezultat poslovanja z vredno

tnicami je zaradi padca cen 
srednjeročnih in dolgoročnih 
državnih vrednotnic zabeležil 
izgubo 503 m ilijonov lir in 
odločno zmanjšal dobiček. 
Naj omenimo, da se je lani 
ves bančni sistem soočal s 
pojavom minusvalenc, kar 
posebno velja za zadružne 
banke, ki nimajo večjih mož
nosti investiranja v delniška 
tržišča in so zaradi zakon
skih om ejitev vezane na dr
žavne vrednotnice. Če om e
njenemu dejavniku dodamo 
še izredne stroške za zdru
žitveni postopek, ki znašajo 
prib ližno 1 70 m ilijonov lir, 
ugotovimo, da je  ekonomski 
rezultat poslovnega leta celo 
boljši od tistega v letu prej 
kljub splošnemu krčenju o- 
brestnih mer".

Med razpravo je med dru
gim bilo poudarjeno prepriča
nje, da je bila združitev obeh 
denarnih zavodov modro de
janje, saj bo združena banka 
lažje kos novim nalogam, ki 
jo  čakajo v teh vsekakor ne
lahkih časih. Člani so obe po
ročili in obračun lanskega po
slovnega leta odobrili sogla
sno. Na koncu so izvolili tri 
člane upravnega sveta, ki jim  
je bil potekel mandat.

O B Č N I  Z B O R  K M E Č K E  B A N K E

TRENUTEK NOTRANJE 
PREUREDITVE 
GORIŠKEGA ZAVODA
Zadnji obračun delovanja 

Kmečke banke v m inulem  
letu, ki je pred kratkim  im e
la svoj občni zbor, kaže, da 
je banka vsestransko pove
čala svoje poslovanje, a se 
je zlasti zaradi notranje ure
d itve računov zmanjšal čisti 
dobiček.

M inuli petek, 28. aprila, se 
je občnega zbora Kmečke 
banke, ki je bil že enainde
vetdeseti, udeležilo 212 del
ničarjev, ki so zastopali 82,14 
odstotkov deležev. Že lansko 
leto je Kmečka banka dose
gla sporazum  s čedajskim  
zavodom Banca Popolare di 
Cividale, po katerem bo če- 
dajska banka v kratkem pre
vzela Kmečko banko in nje
ne posle. V upravne in nad
zorne organe čedajske ban
ke bodo prišli trije zastopniki 
Kmečke banke.

Že septembra lani so del
ničarji Kmečke banke skleni
li, da se večinski paket del
nic bolonjske skupine Caer

prenese na čedajsko banko. 
V lanskem letu je Kmečka 
banka zelo zmanjšala oseb
na posojila, ki jih  je bilo za 
dve m ilijard i in pol, kar je za 
petintrideset odstotkov manj. 
Lansko leto je Kmečko banko 
zapustilo osem zaposlenih, 
začasno pa so zaposlili pet 
novih uslužbencev; tako ima 
danes banka s e d e m i n o 
semdeset zaposlenih. Če- 
dajska banka je obljubila, da 
tud i v p rihodnje  ne bo od 
pustov.

Kmečka banka je lansko 
leto imela za skoraj dve m ili
jardi in pol dobička, kar jeza 
eno tretjino manj kot v m inu
lem letu; tako bo vsak deln i
čar dobil po 1. juniju dividen
do sto lir za vsak delež. V če
dajsko banko pa je v nedeljo, 
30. aprila, vstopila Deutsche 
bank s trideset odstotnim ka
pitalom, kar daje neko goto
vost banki in posredno tudi 
Kmečki banki.
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R I B O L O V N A  S E Z O N A  Z A  S O Š K O  P O S T R V  
I N L I P A N A

VEČ ŠPORTA, MANJ 
MESA

MIRAN MIHELIČ

Ribogojna služba Zavoda 
za ribištvo Ljubljana je vložila 
letos v reko Lepenico in Sočo 
150 kg genetsko čistih soških 
postrvi že prvi dan ribolovne 
sezone za soško postrv in li
pana. Žal se začenja sezona 
lova na lipana prezgodaj, saj 
se zanj obenem začenja tudi 
drstenje, zato ni čudno, daje 
teh rib tukaj vse manj. Do 
konca sezone bodo v  ta del 
Soče s pritoki vložili 6.000 ge
netsko čistih soških postrvi. 
Letos je z ribogojništvom na 
tem slovenskem robu nekaj 
novosti. Nova mera soške po
strvi je  po novem zmanjšana 
na 40 cm. Šarenke v Sočo in 
njene pritoke na tem predelu 
pa že dve leti ne vlagajo več. 
Medtem ko so lani vložili le 
manjše plemenke in so te ge
netsko čiste postrvi po izvo
ru iz Zadlaščice, so letos pri
dobili 500 tisoč iker iz Prede- 
lice blizu Loga pod Mangr- 
tom. Vse kaže, da bodo od
slej jemali ikre samo še iz Pre
del ice. Te bodo kot letos prvič 
vzredili v kobariški ribogojni
ci. Ker je soška postrv bolj pla
šna, računajo, da bo privlačila 
izrazito športne ribiče, med
tem ko se tisti, ki lovijo izrazi
to zaradi mesa, selijo navzdol 
po Soči, kjer je še vedno do
voljena šarenka. Letos vlože
ne ribe so stare že tri leta in 
nekatere od njih imajo že za
dostno lovno m ero40 cm. V 
tem delu Soče s pritoki se se

daj kot glavna reklamna riba 
športnega ribolova postavlja 
genetsko čista postrv. Tudi po
točne postrvi tu skoraj ni več 
in prisotnost čiste postrvi na
rašča tudi v nižjem toku Soče. 
Na Zavodu se veselijo pet
najstletnih naporov, ko so za
čeli prvi v Evropi z uzrejo ge
netsko čiste soške postrvi. Po 
tem času imajo odrasle soške 
postrvi dovolj in bodo lahko 
med ribolovno sezono vsakih 
14 dni vlagali v Sočo in Lepe
nico nove količine teh rib. V 
Sočo bodo vlagali od mostu 
nad Vrsnikom do Čezsoče, v 
Koritnico od mostu na cesti 
Bovec-Trenta do izliva v Sočo. 
V njej je  letos dovoljeno uple
niti eno soško postrv, enega 
lipana ali tri križance, v Lepe
ni pa šest križancev ali poto
čnih postrvi. Dnevno število 
dovolilnic je  omejeno na pet. 
Da dosežejo popolno kontro
lo, lahko karte prodajajo le v 
določenih gostinskih lokalih.

Na letošnjo sezono so se 
pri Zavodu za ribištvo dodat
no pripravili tudi glede boljše 
obveščenosti in promocije, 
kar ni bilo doslej zadovoljivo 
urejeno. V prejšnjih letih pa 
so nastali tudi spori v zvezi z 
upravljanjem ribogojnih pod
ročij med državnimi in kra
jevnim i službami. Zadeva je 
v mirovanju, ni pa še dokon
čno rešena. Upati je tudi, da 
letos ribolova ne bo motil lan
ski nered v zvezi z neurejeno 
športno plovbo po Soči.

Z A  O H R A N I T E V  Ž I VLJENJA P O D  K A N I N O M

NUJEN M E D D R Ž A V N I  
D O G O V O R

Sredi marca so na vzhod
ni strani Kanina uradno odpr
li posodobljen odsek dostav
ne kaninske žičnice C-D. Po 
besedah sodeč, so prišli tudi 
na državni ravni do spozna
nja, da bovškega in posoške- 
ga zimskega turizm a ni m o
goče nadaljevati brez dokon
čne dograditve kaninskih žič
nic in povezave obeh strani 
Kanina v enotno ponudbo, za 
kar se morajo zavzeti župani 
občin na obeh straneh meje. 
Glavni pogoj je  konkretizirati 
skupen čezmejni program. 
Odsotnost tega je najporaz- 
nejše dejstvo in cokla vseh za
stojev. Lastniki morajo priti 
čimprej do spoznanja, da bo 
brez umetnega zasneževanja 
zimski turizem v občinah ob 
vznožju Kanina na psu in 
mlade generacije ne bo zaus
tavil doma, ker se ne bo odlo
čila za beračenje.

Slovenija je sicer pokaza
la dobro voljo in vložila de
narna sredstva v zimsko turi
stično infrastrukturo na Bov
škem. Slovenski m inister za 
okolje in p rosto rje  nedavno 
obljubil še nadaljnjo pomoč 
države, m inister za malo go
spodarstvo pa je o Kaninu re

kel, da ga gre obravnavati kot 
celoto in da predstavlja po
nos Slovenije. Spoznanje, da 
je Kanin ključ za razvoj tu riz
ma tega območja, je edino 
pravilno izhodišče za obrav
navanje perspektiv gospodar
stva. Do nove zimske sezo
ne ne bi bili posodobljeni še 
novi odseki žičnice in priprav
ljene nove smučarske proge. 
V naslednjih dveh letih naj bi 
za izgradnjo sedežnice na 
Prevalu in progo ob njej rabi
li še dodatna sredstva. Seve
da pa je tukajšnji turizem ta 
vložek pričakoval že letos, 
zato bo tudi tokrat le od de
janskih investic ij odvisno, 
kdaj bodo načrtovana dela u- 
resničili. Kakorkoli že, če ne 
bo m eddržavnih sporazu
mov in posledično konkret
nih načrtov, bo še naprej osta
lo le pri besedah. Začeti je za
to treba s form alnim i posto
pki, ki naj vzporedijo prizade
vanja na obeh straneh meje, 
ki teče po Kaninu. V občini na 
italijanski strani Kanina se do
bro zavedajo, da je povezo
vanje v obojestransko korist 
in da eni brez drugih ne po
menijo veliko.
— —  M IH
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ANALIZA ŠPORTNEGA UTRIPA 
V ZAMEJSTVU DANES

Devetindvajseti redni ob
čni zborZdruženjaslovenskih 
športnih društev v Italiji, ki je 
potekal v petek, 28. aprila, v 
Domu Briščiki v Briščikih, je  
bil sicer prehodnega značaja, 
saj so na njem odobrili le ob
račun in proračun, niso pa vo
lili novega vodstva. Vseeno je 
bil shod lepa priložnost za 
poglobljeno analizo stanja, v 
katerem je slovenski šport v 
Italiji v  tem  trenutku. To je 
bilo razvidno v prvi vrsti iz po
ročila predsednika Jurija Ku- 
fersina, ki se je dotaknil bolj 
specifično športnein tudi šir
še problematike naše skup
nosti, kot tudi iz kratke raz
prave in iz pozdravov ugled
nih gostov (npr. podpredsed
nika deželnega sveta F-Jk M i
loša Budina, predsednikov 
SKGZ in SSO Rudija Pavšiča 
in Sergija Pahorja ter predsta
vnikov O lim pijskega kom i
teja Slovenije Rudija Sekeleša 
in Slovenske športne zveze iz 
Celovca Ivana Lukana).

ZSŠDI je  namreč krovna 
organizacija slovenskih šport
nikov, v okviru katere deluje 
52 društev (ravno na petko
vem občnem zboru so spre
je li dve novi članici, in sicer 
Športno društvo Vesna iz Kri
ža in Jahalno društvo Dolga 
Krona). Z  množico več tisoč 
članov, tako atletov kot od
bornikov, im a nadvse po 
membno vlogo pri ohranja
nju narodne identitete v tem 
prostoru in zato tudi svojo be
sedo, ko gre za obravnavanje 
tudi širših vprašanj Slovencev 
v Italiji. Tako ZSŠDI trdi, da po
trebuje manjšina reprezenta
tiven organ, ki naj jo  pred
stavlja navzven v stiku tako z 
italijanskimi kot s slovenski
mi oblastmi. Športniki zato 
p o zd ra v lja jo  sode lovan je  
med krovnima organizacija
ma SKGZ in SSO: ravno v so
delovanju civilne družbe slo
nijo osnova in temelji, na ka
terih bo mogoče dograditi vso 
ostalo predstavniško struktu
ro. Komponente slovenske 
manjšine m orajo tudi najti 
skupen jezik in sestaviti eno
ten delovni program in raz
vojne strategije. To vprašanje 
je  seveda povezano s proble
matiko sprejemanja zaščitne
ga zakona za Slovence v Itali
ji, ki je še kako pomemben tu
di za naš šport. Le-ta danes ni
ma še nikakršne zakonske 
osnove, ki bi mu zagotavljala 
možnost črpanja sredstev iz 
italijanskih javnih virov. Ne
gativni epilog bi po besedah 
Jurija Kufersina pomenil za 
vse nas veliko razočaranje, 
predvsem pa izgubo doseda
njega zaupanja in potrpljenja.

Ravno zaradi teh proble
mov Združenje danes preje
ma nižja sredstva, kot bi jih  
lahko prejemalo. Z  italijanske 
strani ni skoraj nobenega pri
spevka, zato je organizacija 
odvisna skoraj v celoti od po
moči, ki prihaja iz Slovenije, 
ki pa je še vedno nezadostna.
Po dogovoru, ki je bil pred ča
som sprejet z Uradom za Slo
vence v zamejstvu in po sve

tu, bi moral šport prejemati 
10% vseh sredstev, ki priha
jajo v zamejstvo iz matične 
domovine. Samo uresničitev 
take pomoči lahko daje m o
žnost, da se razvijejo vsi te
renski projekti, in je hkrati tu
di dokaz, d a je  delo športni
kov cenjeno ne samo na tek
movalnem področju, ampak 
tudi na področju vzgojnega in 
narodnoobram bnega dela. 
Le-toje na našem področju 
življenjsko pomembno, saj je 
treba nuditi tak servis, da bo- 

| do lahko otroci iz mešanih za
konov ostali v slovenskem 
okolju.

Poleg finančnega so odpr
ti še drugi problemi. Zlasti gre 
za problem kadrov, tako od- 
borniških kot strokovnih. Pri 
prvih je občutiti potrebo po 
generacijski prenovi. O dsot
na je  zlasti generacija štiride- 
setletnikov; strokovnemu us
posabljanju odbornikov pa je 
ZSŠDI v zadnjem času posve
tilo  še posebno skrb. Večjo 
pozornost bo treba posvetiti 
tudi tehničnemu kadru. Evi
dentirati bo treba možne kan
didate in jih  prepričati, da se 
posvetijo temu delu, pa tudi 
ustvariti pogoje za to. Prav tu

pa je razviden problem pri
manjkovanja sredstev, da se 
reši socialni status teh kadrov, 
tako da se lahko v celoti po
svetijo športu.

Med ostalimi vprašanji gre 
omeniti težave z obnovo ne
katerih že obstoječih šport
nih objektov, zlasti na Trža
škem. Pereč je tudi dem o
grafski padec slovenske naro
dne skupnosti, ki je občuten 
tudi na športnem področju. 
To naravnost sili posamezna 
društva k sodelovanju. Brez 
le-tega in brez novih skupnih 
prijemov, pogledov ter dela 
bo pridobljene pozicije nam
reč težko obdržati. To je tre 
ba storiti takoj, dokler obstaja 
še manevrski prostor in ko se 
stvari lahko še izpeljejo na os
novi konkre tn ih  razvojnih 
programov. Združevanje je 
nujno tudi zaradi tega, da se 
obdrži slovenski značaj, po
sebno v nekaterih ekipnih 
panogah.

Tako je vprašanj, ki čakajo 
na rešitev in s katerimi se bo 
ZSŠDI moralo ukvarjati, še 
vel i ko. Poleg tega gre tu ome
niti tradicionalne manifesta
cije, kot so p rired itv i Naš 
športnik in Šport in šola, tis

kovna konferenca v Ljubljani, 
Srečanje športnikov manjšin 
idr. O b letošnji 30-letnici de
lovanja ne načrtuje ZSŠDI po
sebnih proslavljanj, razen fo 
tografskega natečaja (o tem 
poročamo na drugem mestu) 
in slovesne tiskovne konfe
rence, ki bo v decembru. Med 
obveze pa je treba vsekakor 
vključiti skrb za trdnejšo pri
sotnost Združenja v Benečiji, 
sodelovanje s športnimi orga
nizacijami iz Slovenije, priza
devanja za vstop ŠZ Olympia 
v ZSŠDI in pozornost do pro
cesa reorganizacije italijan
skega olimpijskega komiteja 
CONI. Ne nazadnje pa je po
trebna tudi prenova kadrov 
Združenja samega na prihod
njem občnem zboru nasle
dnje leto, saj marsikdo od do
sedanjega vodstva ne misli 
več kandidirati.

Na pe tkovem  občnem  
zboru so med drugim pred
stavili kn jigo  prof. Bojana 
Pavletiča Tržaški Sokol in  
njegov dolgi let te r spletno 
stran na internetu o sloven
skem športu v Italiji, ki jo  ureja 
do logle tn i športn i delavec 
Branko Lakovič.
— — —  i ž

FOTOGRAFSKI NATEČAJ OB JUBILEJU ZSSDI

NAŠ ŠPORT V NAŠEM 
PROSTORU

O b svoji 30-letnici prireja 
Združenje slovenskih šport
nih društev fotografski nate
čaj, ki je  odprt vsem.

Pravila, ki so jih  postavili 
organizatorji, zahtevajo, da 
morajo biti posnetki izvirni, 
čeprav lahko stari ali letošnji, 
tehnika pa je  prosta. Temati
ka naj bo športna in naj po 
možnosti ovrednoti športno 
udejstvovanje v zamejstvu. 
Geslo natečaja naj bo torej 
Naš šport v našem prostoru.

Slike naj bodo v form atu 
30x40 ali prilepljene na kar
tončku takega formata. D ia
p o z itiv o v  ne spre jem ajo . 
Vsak posameznik lahko od
da največ po štiri slike, na
grajena pa bo predvsem u- 
metniška in dokumentarna 
plat prispevkov in njihova iz
virnost. Ž irija po posebej na

grajevala dva sklopa: v prve
ga bodo sodili avtorji pod 
16. letom starosti, v druge
ga pa avtorji nad 16. letom 
starosti. Najboljši prispevki 
bodo razstavljeni ob slavno
stni tiskovni konferenci, ki bo 
decembra letos in na kateri 
bodo tudi uradno razglašeni 
in nagrajeni zmagovalci na
tečaja.

Slika naj bo razpoznavna 
samo po šifri na hrbtni stra
ni in na vpisni poli, tako da 
bo natečaj potekal anonim 
no. Slike sprejema urad Zdru
ženja slovenskih športnih dru
štev v Italiji do ponedeljka, 
30. oktobra letos, do 16. ure. 
Zmagovalcem bo izid nate
čaja javljen telefonsko.

Organizator si pridržuje 
pravico, da dela obdrži.

SEMINAR ZA ŠPORTNE 
DELAVCE

Združenje slovenskih špor
tnih društev v Italiji prireja v 
soboto, 27. maja, v novem 
Kulturno športnem centru v 
Lonjerju (Lonjerska cesta št. 
269vTrstu), seminar za šport
ne delavce.

Seminar bo obsegal pet 
predavanj. Prof. Ivan Peterlin 
bo govoril na temo Slovenska 
športna društva v Italiji in n ji
hova vloga p ri utrjevanju na
rodne zavesti p ri mladem člo
veku, psihologinja Kristina 
Martelanc na tem o Športna 
aktivnost: eden stebrov v pe
dagoškem procesu premago
vanja deviacij, k i od  vsepov
sod prežijo na mladega člo
veka, M arino Košuta o orga
nizacij sodobnega športnega 
društva, RoberVidoni na te
mo Športni svet in pokrovi
te lji: iskanje skupnih intere
snih vsebin, dr. Samo Sancin 
pa o civilni odgovornosti od
bornika pri vodenju športne
ga društva.
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QUOD
1. DOBRINE ZEMLJE IN 

ČLOVEŠTVO
Po neizprosnem zakonu, znanem 

pod imenom "zakon entropije", ima 
tudi vesolje omejeno obstojno dobo: 
smrt bo nastopila, ko se bo tempe
ratura približala absolutni ničli: -273 
stopinj Celzija. Zemlji je torej določe
na krajša doba: sončna energija se 
bo izčrpala in bo čez nekaj milijonov 
let konec tudi Zemlje, kar pomeni, da 
ne bo več živi planet.

Kaj pa bo z življenjem, zlasti s člo
veškim življenjem? Če bo prišlo do 
ekološkega zloma ali katastrofe, bo 
verjetno nekaj ljudi preživelo: slednji 
pa ne bodo poznali ne atomske ne 
električne energije. Ko so Einsteina 
vprašali, kakšno orožje bodo uporab
ljali v morebitni atomski vojni, je od
govoril: 'Tega ne vem. Vem pa, kaj bo
do uporabili po takšni vojni: kame
no orožje."

Vsi tako imenovani napredni na
rodi zelo krepko zajemajo iz lonca ze
meljskih dobrin. Toda vse, kar je na 
Zemlji, je omejeno: voda, energija, 
plodna zemlja, gozdovi itd.

Število prebivalstva se veča in prav 
tako njegove zahteve. Tako so leta 
1939 načrpali 280 milijonov ton pe
troleja, leta 1995 pa 3.055.313 mili
jonov ton. Če pomislimo, da se je v 
tem času število prebivalstva podvoji
lo, se je potrošnja petroleja na pre
bivalca povečala za 5.450 krat. Leta 
1970 je potrošnja energije v razvitih 
državah (30% vsega prebivalstva na 
svetu) znašala 4000 KWH letno na o- 
sebo, ostalih 70% pa so potrošili 150 
KWH na osebo letno. Če bi bili hoteli 
v tistem letu zagotoviti vsem prebi
valcem na Zemlji enako količino e- 
nergije, bi slednjo morali povečati za 
10.000%, kar je absurdno in nemo
goče. Tudi emisija ogljikovega diok
sida bi bila tako velika, da bi svet tež
ko preživel.

Po podatkih iz leta 1995 se raz
merje ni veliko spremenilo: bogati so 
vedno bogatejši, revni pa vedno rev
nejši. ZDA s 4,28% prebivalstva razpo
lagajo s 25% svetovne energije: razvi
te evropske države z ZDA in Japon
sko vred in z 10% prebivalstva na sve
tu potrošijo 45% svetovne energije. 
Na desetino prebivalstva pa pride še 
vedno 98 KWH energije letno na ose
bo, medtem ko pride na desetino bo
gatih kar 9.986 KWH.

Kaj pa hrana?
Leta 1970 je bilo 500 m ilijonov 

nadhranjenih, 2.000 milijonov pod
hranjenih, 500 milijonov pa lačnih. 
Leta 1999 je bilo še vedno 800 mili
jonov lačnih. Zato lahko mirno reče
mo, da smo boj proti lakoti izgubili.

2. PROIZVODNJA ENERGIJE
Jedrske elektrarne proizvajajo da

nes povprečno 6% energije, hidroe
lektrarne 19 %, geotermične pa ne 
dosežejo 0,4% energije; ostalo ener
gijo proizvajajo termoelektrarne. Sli
šal sem, da imajo v nekem nizozem
skem mestecu elektrarne na vetrni 
pogon. Sončna energija, ki je čista 
in se obnavlja, služi za sedaj le za gre
tje vode pri nekaterih zasebnih hišah.
V tehničnem muzeju v Munchnu sem 
občudoval letalo, ki je letelo na son
čni pogon. Ostalo pa je le pri posku
su. Sončno energijo uporabljamo pri 
majhnih akumulatorjih žepnih raču
nalnikov in podobno. Jedrska ener
gija je čista, a je  nevarna. Tehnologija 
še ni tako napredovala, da bi nam za
gotovila gotovost pri delovanju jedr
skih elektrarn (glej Černobil, in še dru
ge nesreče v ZDA, na Japonskem, v 
Španiji itd.), poleg tega nismo dovolj 
zaščiteni pred nevarnostjo izžareva
nja radioaktivnih odpadkov. V Italiji 
so volivci na referendumih odločili, 
da se zaprejo vse tri jedrske elektrar
ne, marsikatera država pa sploh noče 
slišati o jedrski energiji. Vsi pričaku
jejo, da bi čimprej prišli do "čistejše" 
energije jedrskega zlitja, čeprav tudi 
ta ni brez nevarnosti, a za zdaj gre 
le za sanje: energije vodikove bom
be ne bo lahko ukrotiti. Imamo kon-

POD DROBNOGLEDOM ^^ ____ ■JE. KAH II

GATE S b
strupene snovi, tako da jih uskladišči
jo  v kostnem (svinec) ali mastnem tki
vu. Zaradi izčrpanosti, stresa, velike
ga truda pa ti strupi takoj pridejo v 
krvni obtok ali kakorkoli pridejo v or
ganizem in lahko povzročijo smrt.

DDT so pred 20 let odkrili v maščobi 
polarnega belega medveda. Danes 
menijo, da polarni medved izumira 
zaradi zastrupljenja; v maščobi so od
krili še svinec, arzenik, kadmij, krom, 
živo srebro, difenil in polihlorure, hlo- 
rirane ogljikovodike v velikih količi
nah. Ostali so manj rodovitni in se po
javljajo genetske spremembe.

Leta 1969 je v irskih morskih vo
dah poginilo kakih 100.000 morskih 
srak in ptic, ki so pripadale vrsti "uria 
algae". Oslabele so zaradi golenja in 
pičlega ribjega lova, tako da so zače
le uporabljati rezerve maščobnega 
tkiva. Na tem svetu se nič ne izgubi. 
Tudi kar izhlapeva, prej ali slej dobi
mo v morju, zemlji ali v zraku, ki ga di
hamo. To pomeni, da je vsako pove- 

1 Čanje industrijske ali hranilne indu-

K a r je  odveč ,  dajte  revežem  j * £

ponuja tržišče? Kako pa je z našimi 
DR. DARKO CERKVENIK zalogami?

O © © © © © © ©
A L B A N I J A 670 1.324 51 2.605 67 69 3,182 1,2
N E M Č I J A 27 .510 6.615 1,38 3.440 73 80 61 10,3
IT A L IJ A 19 .020 4 .867 1,9 3.561 75 81 57,5 -

S L O V E N I J A 8 .200 5 .712 2,8 - 70 77 1,972 2,8
Z D A 26 .980 12.663 1,84 3.603 73 80 248,7 19,1
H A I T I 240 57 151 1.706 47 51 5 0,1
J A P O N S K A 39 .640 7 .915 2,8 2.384 75 83 125,5 8,8
B A N G L A D E Š 240 99 0,2 2.019 57 57 111,5 0,2
A R G E N T I N A 8 .030 1.993 7,8 2.880 68 71 35,4 3,5
L IB I J A 6 .510 3 .329 9,1 3.308 62 67 3,64 8,1
M O Z A M B I K 80 67 171 1.680 47 50 14,4 -

G U Y A N A 590 402 28 2.384 58 64 0,7 1
A V S T R A L I J A 18 .720 9 .706 2,2 3.179 75 81 18,5 14,1

L e g e n d a : ©  BNP na prebivalca v ZDA dol. letno ©  KWH na prebivalca letno ©  število prebivalcev na avto ©  štev. 
kalorij dnevno na prebivalca ©  povprečna življenjska moška doba ©  povprečna življenjska ženska doba ©  število 
prebivalcev v milijonih O  emisija ogljikovega dioksida na prebivalca letno

NEPISMENI  V % ŠTEV. PREBIVALCEV NA  
ENEGA Z DR A V N I K A

A L B A N I J A 8,2 585
N E M Č I J A - 298
IT A L IJ A 2,1 176
S L O V E N I J A 0,8 858
Z D A 0,5 365
H A I T I 55 10.041
J A P O N S K A - 546
B A N G L A D E Š 61,9 5.264
A R G E N T I N A 3,8 376
L IB IJ A 23,8 948
M O Z A M B I K 17,1 401
G U Y A N A 1,9 3 .000
A V S T R A L I J A 0,5 434

Podatki iz: Calendario Atlante De Agostini 1999

čno onesnaževanje termične energi
je elektrarn, čemur se pridružuje one
snaževanje, ki ga povzročajo prevoz
na sredstva in ogrevanje. Slednja so 
odgovorna za večji del onesnaževa
nja zraka, saj industrija predstavlja le 
majhen del.

Poleg onesnaževanja zraka, ob če
mer nastaja ogljikov dioksid, ki naj bi 
povzročal klimatske spremembe, je 
treba še upoštevati, da se Zemlja se
greva: ta toplota danes predstavlja 
že 1-2% izžarevane sončne energije 
(iz sonca dobimo 100 W na kv.m). Ko 
bo doprinos človeške energije dose
gel 3%, se bo začela pripravljati nova 
ledena doba. Že zdaj lahko opažamo 
velike klimatske spremembe, gostej
še megle, večjo oblačnost, zlasti v in
dustrijsko bolj razvitih deželah; če se 
bo izžarevanje toplote zvišalo za 4%, 
se bodo ledeniki na Severnem in Juž
nem tečaju raztopili, morska gladina 
oceanov pa se bo dvignila za 20 m.

Metan in etilni alkohol, ki sta naj
bolj znani organski gorivi, izgoreva
ta brez emisije škodljivih plinov. Pre
mog, bencin, petrolej pa nam "daru
jejo" celo vrsto strupov. O takšnih stru
pih smo obveščeni le pozimi, kadar 
zaradi megle in nizkega tlaka ti stru
pi presegajo tako imenovano varno

stno mejo; omeniti je treba dalje pre
poved vožnje po mestnih ulicah ali 
razpadanje znamenitih spomenikov 
antične in srednjeveške umetnosti. 

3. VODA IN ZEMLJA 
Pralni praški so bili do nedavne

ga največji povzročitelji onesnaže
vanja vode. Položaj je zdaj nekoliko 
boljši, vendar še obstaja nevarnost, 
da bodo turisti poleti zapuščali Ja
dransko morje, ker bodo alge zrasle 
čez mero. Kmetje pridno uporabljajo 
kemična gnojila, tako da je voda že 
dobro okužena. Industrija in petro
lej poleg tega skrbita, daje morje že 
postalo pravo smetišče.

Industrija je praviloma prepozno 
obveščena, da so njeni proizvodi in 
izmečki škodljivi. Nekaj primerov: 

Azbest, ki so ga tako rekoč do vče
raj uporabljali na pr. v "eternitu", pov
zroča rakasta obolenja pljuč;

Organski produkti živega srebra 
uničujejo možganske celice;

Benzol (bilje sestavni del lepil, zla
sti v obutveni industriji) povzroča le
vkemijo itd.

Vse težke kovine z majhnimi izje
mami (železo, aluminij itd.) so stru
pene, čeprav so v majhnih količinah 
marsikatere živemu organizmu po
trebne. Vsa živa bitja nevtralizirajo

Čeprav so napovedi malo verjet
ne, si jih lahko kljub temu jemljemo 
kot mejnik.

Leta 1970 so pravili, da bo petro
lej trajal do leta 2010, svinec do leta 
1990, premog in železo do leta 2080 
in podobno. Slišali smo vsekakor, da 
smo, kar zadeva petrolej, prišli do po
lovice vseh zalog.

Površine plodne zemlje ne more
mo povečati; uničeno plodno zem
ljo lahko spremenimo samo v pašni
ke, dobre pitne vode je vedno manj. 
Neusmiljeno sekamo gozdove, zla
sti tiste v tako imenovanem ekvato
rialnem pasu.

4. NOVA POTA
Povsem razumljivo je, da Zemlja 

ne bo mogla nuditi vsem ljudem vse
ga, kar si danes lahko privoščijo le 
bogate države. Če leta 1975 je zna
ni svetovni sociolog Ivan Ilich iz svo
jega centra Cuernavaca v Mehiki o- 
pozoril manj razvite dežele, naj ne 
hodijo za bogatimi deželami, za ka
tere so značilni brezumno potrošni
štvo, pretirana moderna tehnologija 
in birokracija. Kakor danes je tudi 
takrat bila prva in osnovna napaka v 
tem, da se je v prvo vrsto merjenja 
gospodarskega razvoja postavljal let
ni BNP (bruto narodni proizvod). So
cialni napredek in napredek člove
kove osebnosti pa sta bila in sta še 
vedno deveta briga. Potrošništva še 
nismo mogli nadomesti ali ga vsaj 
zmanjšati z drugimi dobrinami, kot 
so: oskrba otrok, ostarelih, bolnih, raz
vedrilo, kultura, zdravljenje in čišče
nje okolja, morja, pogozdovanje itd., 
čeprav danes vsemu temu hinavsko 
pravimo "kvaliteta življenja".

V dobri meri bi se morali odpove
dati materialnim dobrinam ne le za
to, da pomagamo revnim bratom, 
temveč da sebi in naslednikom ego
istično zagotovimo obstoj na Zemlji. 
Danes ni več dovolj, da damo reve
žem, kar imamo odveč.

Vse kaže, da se bo moral Bill Ga- 
tes odreči vsaj polovici podjetja M i
crosoft, k i naj b i se razpolovilo in bi 
iz njega nastali dve konkurenčni pod
jetji. Motivacija ameriškega sodstva 
je, da je  uporabljal svojo močna trži
šču, da bi ustvaril in ohranil monopol 
na področju računalniških operacij
skih sistemov. Gates se pa brani, češ 
da bodo s tem zaustavili razvoj raču
nalnikov in programske opreme.

Ko so na začetku osemdesetih pri
hajali na tržišče prvi hišni računalniki 
(šepomnite?ZXSpectrum, Čommo- 
dore 64 itd.), n i bilo enotnega siste
ma. Igrica je  bila "dobra" le za Com- 
modore ali le za Spectrum, ne pa za 
oba. Nato so Japonci prišli s prvim  
standardom, k i se je  imenoval MSX. 
Vsi računalniki v tem standardu so si 
lahko izmenjevali programe. In takrat 
se je  "rodil1 Bill Gates v sodelovanju z 
IBM-om. Nastal je  sistem, ki so ga za
čeli uporabljati vsi. To je  b il Micro
softov DOS, kije deloval na vseh raču
nalnikih po standardu IBM PC. Sled
n ji je  čez nekaj let izdelal svoj opera
cijski sistem (OS/2), ker sta se nekako 
skregala z Gatesom. Ker pa so že po  
celem svetu izdelovali računalnike 
po standardu IBM in je  večina ljudi 
kupovala te, saj so b ili veliko bolj po
ceni, se IBM-ov novi sistem n i preveč 
obnesel. Isto velja za Macintoshev o- 
peracijski sistem, k i je  deloval le na 
Macintoshevih računalnikih. Ti so še 
danes dražji in, pa čeprav so včasih 
veliko boljši, jim  cena onemogoča ta
ko razširitev, ko t so jo  doživeli Win- 
dovvsi. Najprej se torej Microsoft lah
ko zahvali IBM-u, ki ga je  popeljal na 
svetovni trg. Nato se lahko zahvali 
še podjetju Intel ali pa se to podjetje 
lahko zahvali Microsoftu, saj so nas 
skušali prepričati, da so njihovi pro
cesorji najboljši. Te poteze niso bile 
nič manj sporne od ostalih, k i jih  je  
naredilo podjetje Microsoft, da b i si 
pridobilo večino tržišča, in vendar je  
danes na zatožni klopi le Microsoft.

Vrnimo se spet na začetek osem
desetih. Takrat so za najboljše proce
sorje veljali procesorji Motorola. Malo 
pozneje so se uveljavili procesorji Am- 
strad. In kar naenkrat so b ili najboljši 
procesorji Intel. Kako? Stvar najbrž 
še ni dokazana, toda če ste kupili Am- 
stradovo kopijo Intelovega procesor
ja (od 486 pa vse do Pentiuma III) in 
ste namestili Windowse na vaš raču
nalnik, se je  rado kaj zalomilo. Ko bi 
kdo ugotovil, da obstaja v programu 
Windows ukaz, k i onemogoča, da bi 
stvar pravilno delovala z drugačnimi 
procesorji kot z Intelovimi, b i lahko 
sodstvo to obsodilo kot nepošteno 
konkurenco. M otoro lin i procesorji 
namreč odlično delujejo na Macin
toshevih računalnikih. Nekateri so to 
povezavo med Windowsi in Intelom  
poimenovali kar VVintel. Se mora se
daj razpoloviti tud i Intel? Ne. Če naj
novejši Volksvvagen Golf najbolje de
luje z Golfovim motorjem, je  to nepo
štena konkurenca? A li moram kot 
stranka imeti pravico in zahtevati v 
Golfu Mercedesov motor? Seveda, 
vendar me bo to stalo. Nikakor m i te
ga ne bo prisodilo kako sodišče.

Je torej res Bill Gates tako izredno 
nepošten ali ga hočejo uničiti zaradi 
kake nevoščljivosti, političnih iger ali 
celo spletkarjenja tekmecev? Stvarni 
tako preprosta, ko t se zdi. Ameriško 
sodstvo na neki način nasprotuje ti
stim ameriškim sanjam, mitu, na ka
terem naj b i temeljile ZDA: svobod
na iniciativa in osebna sposobnost, 
ki človeka pripeljejo do uspeha, ki 
mu ni meja. Pa me ne razumite naro
be: Bill Gates m i n i prav nič simpa
tičen in za Windowse vem, da ne de
lujejo najbolje. Poleg tega Bill Gates 
nima prav v svoji obrambi. Podjetje, 
ki nima konkurence, nima n iti potre
be, da b i se izboljševalo. In Windowsi 
bi b ili prav gotovo boljši, ko ne b i i- 
meli več kot npr. 80% tržišča. Sam 
bom prvi kupil neki drug operacijski 
sistem, k i bo bolje deloval od Win- 
dovvsov in me ne bo drago stal. Toda 
zaenkrat, gospodje, ga še ni.
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